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مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم مطرح کرد:

بی توجهی متولیان پاساژها
 به هشدارهای ایمنی

از برپایی کاروان شادی تا فضاسازی های مختلف در شهر ؛

تدارک ویژه شهرداری قم برای دهه کرامت

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
به صورت  را  خود  باید  شهری  پاساژهای  اینکه  بیان  با  قم 
کامل به سیستم های اعلام، کپسول های اطفا حریق، خروج 

اضطراری و برخی مباحث ایمنی دیگر مجهز کنند؛ گفت: 
سازمان آتش نشانی فقط در منظر ایمنی حریق مجوز ورود 
دارد و در خصوص ایمنی سازه، استاندارد، مقاومت و غیره 
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با حضور مسئولان استانی صورت گرفت ؛

آغاز عملیات اجرایی چهار خطه کردن 
محور پردیسان - ورجان
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برای نخستین بار صورت گرفت؛

دعوت فوتبالیست قمی به اردوی تیم ملی

 روز گذشته در مراسمی با حضور استاندار قم و جمعی 
از مسئولان استان، عملیات اجرایی طرح تعریض و چهار 
خطه کردن محور پردیسان ـ وِرجان آغاز شد. مدیر کل راه 
و شهرسازی استان قم دراین  در مراسم با اشاره به حجم 
بالای تردد در این محور گفت: تعریض این جاده از مطالبات 

۱۲ ساله مردم بوده است که خوشبختانه در سفر اخیر 
رئیس جمهور به قم، طرح چهاربانده کردن جاده پردیسان 
– ورجان به تصویب رسید. محمد صادقی با بیان اینکه فاز 
از  به طول ۱۳ کیلومتر  این مسیر  اول چهار خطه شدن 
بیمارستان خاتم تا میدان روستای ورجان است افزود: این 

دستگاه های متولی به مشکلات ایمنی پاساژها ورود کنند

تحریم های آمریکا، اقدامی 
غیرانسانی و خلاف حقوق بشر

تحریم های یکجانبه آمریکا علیه ایران به خصوص در حوزه 
دارو و تجهیزات پزشکی دقیقا یک اقدام غیرانسانی و مغایر با 

موازین بین المللی و خلاف حقوق بشر است.
این تحریم ها در واقع موجب آسیب به مردم ایران شده است و به خصوص بیماران و کسانی 
که بیماری های نادر دارند و نیازمند درمان و مراقبت ویژه هستند. وقتی که از دسترسی به 
داروها و تجهیزات پزشکی محروم شوند به طور طبیعی با مشکلات بسیار زیادی مواجه 
می شوند. چه بسا که به مرگ این عزیزان هم منجر شود. کودکانی دارای سرطان خون، 
بیماران پروانه ای که متأسفانه پوست حساس و تاول زده دارند، جانبازانی که در جنگ 
تحمیلی در معرض سلاح های شیمیایی قرار گرفتند و دچار جراحت های چشمی شدند و 
افراد متعددی که به بیماری های نادر مبتلا هستند همه در معرض آسیب های شدید ناشی 

از تحریم های ظالمانه آمریکا هستند.
در مقاطع مختلف نیز برخی از عوامل حقوق بشری در این زمینه صحبت کردند و آنها را 
محکوم کردند؛ برای مثال کمیسر عالی حقوق بشر سازمان ملل بیانیه ای را صادر کرده و به 
موضوع تحریم ها و ویروس کرونا در ایران و چالش های ایجاد شده توسط تحریم های آمریکا و 
حتی آن را به شکل گیری نوعی از تروریسم پزشکی علیه مردم ایران اعلام کرده و در واقع عدم 
دسترسی به درمان های اساسی پزشکی و دستگاه اسکن اشعه ایکس و مشابه اینها را مورد 
اشاره قرار داده و محکوم کرده، لذا تردیدی نیست که این اقدام آمریکا یک اقدام غیرانسانی 
است.« اما اتحادیه اروپا ادعا می کند که پایبند برجام بوده اما عملًا یا نخواسته یا نتوانسته یا 
هردو، باعث شده که اقدام ملموسی را انجام ندهد و در واقع در کنار آمریکا بوده و می توان 
گفت که شریک آمریکا در اعمال و ادامه تحریم ها علیه ملت ایران بوده است. همانطور که 
اشاره شد سازمان ملل با هدف جرم انگاری، کیفرسازی و اقدامات قهری می تواند کارهایی 
را انجام دهد؛ همچنین قوه قضاییه و نیز دستگاه دیپلماسی می توانند از مسیر سازمان ملل 
و همچنین دیوان های دادگاهی مثل دیوان کیفری لاهه اقداماتی را انجام دهند و سعی 
کنند عرصه را در زمینه بین المللی بر آمریکا تنگ کنند و تحت تأثیر این فشارها، آمریکا را 
مجبور کنند که تحریم های یکجانبه ایران را لغو کند و حداقل افشا کنند که آمریکا اقدامات 
غیرانسانی و ضدانسانی را علیه مردم ایران اعمال کرده است. از سویی دیگر در ارتباط با 
موضوع گزارش خانم آلان دوهان، گزارشگر سازمان ملل که به ایران سفر کرد بالاخره برخی 
از گزارشگرها نمی توانند حقایق را پنهان بکنند و برخی هم که دارای انصاف بیشتری هستند 
سعی می کنند که راجع به تأثیرات منفی اقدامات یکجانبه قهرآمیز آمریکا و تحریم ایران به 
خصوص در حوزه پزشکی و دارویی و غذایی مسائلی را ارائه دهند و در واقع از حقوق مردم 
ایران به عنوان دفاع از حقوق بشر حمایت کنند. دوهان در جریان تأثیرات منفی تحریم ها قرار 
گرفت و اعلام کرد که تحریم های یکجانبه اولیه و ثانویه و همچنین تهدید بر اعمال تحریم ها 
وضعیت حقوق بشر را به خطر انداخته و به خصوص عدم ورود دارو به ایران مشکلات جدی 
برای مردم ایران ایجاد کرده است.« این گزارش ها افکار عمومی را علیه آمریکا تحریک 
می کند و واشنگتن را در مقابل افکار عمومی جهان قرار می دهد و به لحاظ مقبولیت این 
کشور در جهان،  آمریکا را آسیب پذیر می کند.« یک بخش مهم گزارش خانم دوهان این 
است که آمریکا بعد از خروج از برجام در واقع تحریم های شدیدتری را اعمال کرده که تأثیر 
کاملًا مؤثر در سلامت مردم ایران گذاشته و علیرغم اینکه آمریکا ادعا می کند که ارسال 
داروها به ایران آزاد است اما به دلیل اینکه در حوزه تبادلات بانکی اجازه مبادلات بانکی را به 
ایران نمی دهد. به همین دلیل عملا دارو را ایران نمی تواند خریداری و وارد کند و به همین 
دلیل است که این اعلام آمریکایی ها مبنی بر اینکه تحریم ها شامل دارو و تجهیزات پزشکی 

نمی شود یک فریب است و سعی می کنند با اعلام این مطلب افکار عمومی را فریب دهند.
 

با قدردانی از زحمات محمد خامه یار ؛

دبیر جدید ستاد اقامه نماز قم  معرفی شد
در آیینی حجت الاسلام عرب پور به عنوان دبیر جدید ستاد اقامه نماز استان معرفی و از 

زحمات خامه یار دبیر پیشین این ستاد قدردانی شد.
استاندار قم در این مراسم با اشاره به وجود برخی کمبود ها و نارسایی ها در تعدادی از 
محلات قم گفت: اگر در محلی مسجد نداشته باشیم و یا محلی به مسجد نیاز داشته باشد 
آمادگی داریم تا اگر زمین دولتی در اختیار داشته باشیم برای ساخت مسجد اختصاص 
دهیم. آقای شاهچراغی با بیان اینکه نباید دسترسی به مسجد شهروندان و نمازگزاران را 
دچار مشقت کند افزود: در برخی محله ها مثل محله زیتون در پردیسان با این مشکل مواجه 

هستیم و تلاش می کنیم با کمک تمامی دستگاه ها این معضل را حل کنیم.
وی همچنین بر بهره گیری هرچه بهتر از ظرفیت مدارس و فرهنگیان استان برای ترویج 
فرهنگ نماز در بین جمعیت دانش آموزی تاکید کرد و گفت: می توان در فرصت تعطیلات 

تابستانی گام های بلندی در حوزه فرهنگی اجتماعی و خصوصاً ترویج نماز برداشت.

محسن پاک آیین*

رییس ستاد اقامه نماز کشور :

زائرسرای ارزان در قم احداث شود
 رییس ستاد اقامه نماز کشور با تاکید بر ظرفیت بالای قم در جذب گردشگر مذهبی 
و زائرپذیری این استان، گفت: باید یک زائرسرا با هدف استفاده تمام اقشار به خصوص 

اقشار کم درآمد جامعه احداث و در اختیار زائران قرار داده شود. 
حجت الاسلام محسن قرائتی سه شنبه شب در جلسه شورای اقامه نماز استان قم در 
سالن محراب حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، با اشاره به تحصیل بیش از ۱۰ 
هزار طلبه خارجی در قم و تمایل بسیار زیاد مردم ایرانی و غیرایرانی جهت سفر به شهر 
قم، یادآور شد: برای اینکه فرهنگ زیارت ارزان در قم نهادینه شود در کنار تامین سایر 
زیرساخت ها باید زائرسرایی برای اسکان و حضور اقشار کم درآمدتر جامعه احداث و راه 
اندازی شود. وی با بیان اینکه قم با توجه به قرارگیری در محور مواصلاتی ۱۷ استان کشور 
دارای ظرفیت بالایی در جذب گردشگر و زائر دارد، خاطرنشان کرد: زمین جهت زائرسرا 
در این استان وجود دارد و تنها چیزی که مانده، حمایت های دولتی و ورود خیرین جهت 
احداث آن است. رییس ستاد اقامه نماز کشور گفت: در دولت جدید و با حمایت و تاکید 
رییس جمهوری یک قطعه زمین در حدود ۵۰ هزار متر مربع جهت احداث زائراسرا برای 
استفاده اقشار کم درآمد فراهم شده است و از مسوولان استانی انتظار می رود نسبت به 

ایجاد زیرساخت های این طرح تلاش و اقدام کنند.
قرائتی اضافه کرد: قم از نظر زائرپذیری یک شهر استثنایی است و شرایط آن متفاوت 
با بسیاری از شهرهای دیگر است و هم اکنون بدلیل عدم وجود زیرساخت ها، میزان 

ماندگاری زائران در آن بسیار اندک است.
وی بیان کرد: برای بسترسازی جهت زیارت ارزان و بهبود وضعیت گردشگری مذهبی 

این استان باید فرهنگ اجاره خانه های شخصی در قم مانند مشهد نهادینه شود.
رییس ستاد اقامه نماز کشور گفت: یکی از مشکلات زیرساختی شهر قم در گردشگری 
زیارت، کمبود مراکز اقامتی و هتل است که سبب شده تا این شهر نتواند مانند خراسان 

رضوی در جذب زائران عملکرد درخشانی داشته باشد.
وی در ادامه با اشاره به ویژگی خاص شهر قم در روایات دینی، افزود: قم باید محور 
دینداری باشد؛ در روایات دینی تاکیدات بسیار زیادی در خصوص اهمیت شهر قم در 
آخر الازمان شده است. قرائتی با تاکید بر ضرورت برنامه حوزه علمیه و نهادهای دولتی در 
غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان و نوجوانان با برنامه های فرهنگی و دینی جذاب در 
فصل تابستان، اظهار داشت: با توجه به وجود تعداد بسیار زیادی طلاب حوزوی و وجود 
حسینیه ها، تکایا، مساجد و مراکز دینی و فرهنگی بستر انجام چنین امری در قم فراهم 

است و شایسته نیست که این امکانات موجود توجه قرار نگیرد.
 

 مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

آماده سازی ۵ بوستان شهری 
برای اسکان زائران در تعصیلات پیش رو

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم گفت: با بیان اینکه 
۵ بوستان مهدی، علوی، فدک، مهدی، هاشمی و امام رضا)ع( جهت اسکان شبانه 
مسافران در تعصیلات پیش رو آماده سازی شده است، بیان کرد: پارکینگ ۴ مسجد 

مقدس جمکران نیز برای اسکان مسافران در حال آماده سازی است.
سیدهادی میرهادی وز سه شنبه در جلسه کمیته اجرایی ستاد  تسهیلات زائران در 
سالن جلسات فرمانداری قم، اظهارداشت: کمیته های هشت گانه به همراه ستادهای ده 

گانه برای خدمت رسانی مطلوب به زائران و مسافران فعال شده اند.
با آغاز دهه کرامت در دستور کار  وی ادامه داد: آذین بندی و نورپردازی شهر قم 
شهرداری قرار گرفته و همزمان با شب میلاد حضرت فاطمه معصومه)س( بارگاه ملکوتی 

کریمه اهلبیت نورافشانی می شود.
وی با اشاره صدور مجوز برپایی ایستگاه های صلواتی ویژه ایام رحلت امام، خاطرنشان 
کرد: همچنین آماده سازی و زیباسازی ۶۰ سازه محیطی، نصب پرچم ها و ریسه در 

فضاهای مختلف شهری نیز در حال اتمام است.
وی با بیان اینکه ۵ بوستان مهدی، علوی، فدک، مهدی، هاشمی و امام رضا)ع( جهت 
اسکان شبانه مسافران در تعصیلات پیش رو آماده سازی شده است، بیان کرد: پارکینگ ۴ 

مسجد مقدس جمکران نیز برای اسکان مسافران در حال آماده سازی است.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم ایام سالگرد امام راحل 
را مورد توجه قرار داد و گفت: سیاه پوش کردن شهر و نصب پرچم های جمهوری نیز 

همزمان با آذین بندی شهر در دستور کار شهرداری قم قرار دارد.

سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم
باستناد بندهای ۵ و ۶ مجوز هیات مدیره خود به تاریخ ۱40۱/۳/4 در نظر دارد نسبت به واگذاری یک واحد ساختمان اداری/
خدماتی در طبقه همکف، واحد ساختمان اداری/خدماتی در طبقه دوم، مجتمع تعمیرگاهی و تعداد ۴ باب مغازه تجاری )جنب 
ساختمان اداری سازمان تاکسیرانی( به شرح ذیل از طریق مزایده عمومی به افراد حقیقی و حقوقی واجد الشرایط به صورت اجاره 
واگذار نماید لذا کلیه متقاضیان در صورت تمایل می توانند جهت خرید اسناد و شرایط مزایده از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 
۱۰ روز کاری )تا پایان وقت اداری( به محل سازمان به نشانی : قم – میدان ۷2 تن – ابتدای جاده کوه سفید – واحد امور حقوقی و امور 

قراردادهای سازمان مراجعه و یا جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۰2۵3۶۶۶۰۰88 تماس حاصل نمایند.

- مکان بازدید موضوع مزایده :  قم – میدان شهدای ۷2 تن- ابتدای جاده کوه سفید – جنب ساختمان اداری سازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم 

- بازدید از مکان مزایده با هماهنگی واحد امور مالی سازمان به شماره تلفن ۰2۵3۶۶۶۰۰88 ازتاریخ ۱۴۰۱/3/۱۱ لغایت 
۱۴۰۱/3/2۴ )به غیر از ایام تعطیل( از ساعت 9 صبح الی ۱2 ظهر امکان پذیر است.

- متقاضیان محترم شرکت در مزایده جهت خرید اسناد مزایده می بایست نسبت به واریز مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ریال به حساب شماره 
۱۰8۰۰۵93۷۰۰3 )حساب درآمد( نزد بانک ملی شعبه بلوار شهید بهشتی قم بنام سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری 
قم اقدام و بهمراه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مزایده مراجعه فرمایند.ضمناً داشتن معرفی نامه 

همراه مهر و امضاء برای اشخاص حقوقی هنگام خرید اسناد مزایده الزامی می باشد )هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است ( 
- مبلغ تضمین شرکت در مزایده، بصورت )۱- ضمنانت نامه بانکی- با اعتبار حداقل سه ماهه 2- واریز وجه نقد به حساب سپرده 
سازمان نزد بانک ملی شعبه بلوار شهید بهشتی به شماره ۰۱۰8۰۰۵93۵۰۰۷ )سپرده شرکت در مزایده( بنام سازمان مدیریت و 

نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم می باشد.
- مهلت خرید و تحویل اسناد و ارائه پیشنهادات: از روز چهارشنبه مورخ ۱40۱/۳/۱۱ تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 

۱40۱/۳/۲4 می باشد.
- هزینه های مربوط به کارشناسی و نشرآگهی بعهده برنده مزایده می باشد.

- سازمان در رد یا قبول پیشنهادات مختار خواهد بود.
- موضوع مزایده : اماکن مورد اشاره بمنظور انجام خدمات مربوط به امور فنی خودروهای سواری و تاکسی واگذار می گردد.

- سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده و متقاضی پس از دریافت اسناد مزایده از نشانی: قم – میدان ۷2 تن – ابتدای جاده 
کوه سفید – طبقه اول واحد امور حقوقی سازمان، مکلفند کلیه اسناد و مدارک را امضاء و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء 

اسناد و مدارک به منزله قبولی تمامی شرایط می باشد.
- محل تسلیم پیشنهاد : قم – میدان ۷2 تن – ابتدای جاده کوه سفید – سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم – واحد 

دبیرخانه سازمان می باشد.
- متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تماس ۰2۵3۶۶۶۰۰88 تماس حاصل نمایند.

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم( 

 شناسه آگهی :۱۳۲7556 روابط عمومی سازمان مدیریت و نظارت برتاکسیرانی شهرداری قم

  

مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم گفت: با خشکسالی مستمر و قطع 
حقابه های زیست محیطی، تالاب های این استان که می تواند فرصتی ارزشمند 
برای ما باشد، به تهدیدی بالقوه تبدیل شده است.  سید رضا موسوی مشکینی 
در برنامه زنده رادیویی »مردم و مسؤولان« در سخنانی اظهار داشت: امروز محیط 
زیست به یکی از دغدغه های اصلی مردم تبدیل شده و متأسفانه دهه ها غفلت از 
این موضوع خطیر و حساس، چالش ها و معضلات بسیاری را بوجود آورده است.

وی با اشاره به شرایط خاص اکولوژیکی استان قم، خاطرنشان کرد: قم با وجود 

فعالیت های  و  اقدامات  قم،  و محیط زیست شهرداری  معاون خدمات شهری 
شهرداری برای دهه کرامت و ایام نیمه خرداد را تشریح کرد. مهدی اصفهانیان 
مقدم با اشاره به آمادگی شهرداری قم برای برپایی جشن های دهه کرامت و ایام 
نیمه خرداد اظهار داشت: با توجه به فرارسیدن آغاز ایام دهه کرامت و مصادف 
شدن با ولادت کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه )س( و ولادت ثامن الائمه 
حضرت امام رضا )ع(، شهر به صورت یکپارچه آذین بندی و نورپردازی می شود. به 
گفته معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم، در سالروز رحلت رهبر 

مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم :
همه دستگاهها باید حفظ محیط زیست را اولویت خود بدانند 

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم خبرداد:
آمادگی کامل شهرداری قم برای دهه کرامت و ایام نیمه خرداد

سلامتی فعال سیاسی اصلاح طلب: 
همه اصلاح طلبان نسبت به رفع 

مشکلات درونی حساسیت مثبتی دارند
 یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت: به نظــرم اصلاح طلبــان از 
لحاظ سیاســی به تدریج و به طور 
جدی به دنبــال رفع اشــکالات و 
ضعف هــای تشــکیلاتی و ارتباط 
بــا بدنــه جامعــه خواهنــد رفت.  
محمــد ســلامتی ، در پاســخ بــه 
ایــن ســوال کــه تحلیــل شــما از 
اصلاح طلبــان  امــروز  2وضعیــت 

آیت الله سید حسن خمینی:
 تعبیر امام مبنی بر »میزان رای ملت« 

است، یک تعبیر ساده انگارانه نیست

7 7

سخنگوی وزارت خارجه :
مکث در مذاکرات به خاطر بی پاسخ 
گذاشتن ابتکارات ایران و اروپا است

 یــادگار امــام بــا تأکید بــر اینکه 
سیاست خارجی باید منافع کشور 
را در نظر بگیرد، گفت: سیاســت 
خارجی جمهوری اسلامی، متوازن 
یعنی اینکه ما به عنوان یک ملت و 
حاکمان اینجا به عنــوان حاکمان 
ملی که البته می دانند منافع ملی 
در گرو منافع اســلامی هم هست 
و می دانند عزت اســلامی لاجرم 

ســخنگوی وزارت خارجــه 
در پاســخ بــه ســوالی مبنی 
بر اینکــه آیا مذاکــرات وین با 
بن بست روبرو شــده است، 
برخی  کــه  گفت:اظهاراتــی 
مقامات آمریکایی با طراحی و 
یا پاسخ به پویایی های داخلی 
خود مطــرح می کنند، ملاک 
ما بــرای اظهارنظر نیســت.  2
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شاخص های مکتب
 امام خمینی )ره(

مکتب، یک طرح جامع و منسجم است که هدف 
آن، کمال انسان و تامین سعادت همگانی است.

اسلام، یک مکتب است. مکتب تئوری پیروزی انسانیت بر حیوانیت، علم بر 
جهل، عدالت بر ظلم، مساوات بر تبعیض، تقوا بر بی بندوباری، و توحید بر شرک.
مکتب بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، از مکتب اسلام الهام گرفته است. 
مکتبی که راه خود را به سوی دل ها و فکرها گشود و با عقبه فکری و معنوی 

قدرتمند و غنی، دل ها را به خود جذب کرد.
این مکتب اولًا متکی و مبتنی بر یک جهان بینی است که این جهان بینی 

عبارت از توحید است.
توحید یعنی اعتقاد به اینکه کهکشان ها و سحابی ها و حفره های بزرگ آسمانی 
و کرات و میلیون ها منظومه شمسی، ساخته و پرداخته یک فکر و اندیشه و تدبیر 

و قدرت است، که به آن خدا می گویند.
توحید همان اعتقاد به خدا، بندگی خدا و کفر به طاغوت و استکبار است.

توحید رکن اصلی بینش و نگاه و تلقی اسلامی است که امام بر اساس آن نظام 
جمهوری اسلامی را در ایران به وجود آورد.

دومین شاخص این مکتب، که اصلی ترین نقطه در مبانی و نظرات بنیانگذار 
جمهوری اسلامی می باشد، مسئله اسلام ناب محمدی )ص( است.

اسلام ناب، اسلام ضد استکبار است. اسلام ضد سلطه طلبی بیگانگان است، 
اسلام ضد دخالت قدرت های بیگانه در امور داخلی کشورهاست، اسلام ضد 
زانو زدن در مقابل دشمن است، اسلام ضد فساد و ضد بی بند و باری است، 
ضد ویژه خواری است، ضد تحجر است، ضد اشرافی گری است، ضد اختلاف 
طبقاتی است، ضد فاصله های بین فقیر و غنی است، اسلام طرفدار محرومان 
و مظلومان است، اسلام مستضعفین است، اسلام حامی ملت فلسطین است، 
اسلام پرهیزکاری است، اسلام مردم سالاری است، اسلام صفا و معنویت است، 
اسلام عارفان مبارزه جو است، اسلام رنج دیدگان تاریخ است، اسلام اشداء علی 
الکفار رحماء بی نهم است، اسلام منزه از ریا و خدعه و فریب است، اسلام پیامبر 

و اولیاء است، اسلام ولایت فقیه است.
سومین ویژگی این مکتب، حرکت بر مدار ولایت اولیای الهی و معصومین است 
که مایه سیر در ملکوت، تربیت معنوی، تزکیه نفس و نیل به مقصد اسنی و مرصد 

اعلی خواهد بود.
امام خمینی )ره( به مدح ائمه )ع( حساسیت فوق العاده ای داشت و معتقد بود 
که برای اهل بیت، مقام هایی در سیر معنوی هست که ادراک آن از طاقت بشر 

خارج و فوق عقول اصحاب عرفان است.
جمهوری  بنیانگذار  یعنی  است؛  معنویت  بعد  مکتب،  این  دیگر  شاخص 
اسلامی ایران صرفاً با تکیه بر عوامل مادی، راه خود را پی نمی گرفت. ایشان اهل 
ارتباط با خدا، اهل سلوک معنوی، اهل توجه و تذکر و توسل و توکل و خشوع و 
تضرع و اشک و ذکر بود. اهل اعتماد به خدا، استمداد از خدا و اهل عبادت و 

شب زنده داری و نماز شب بود.
مظهر معنویت در بنیانگذار جمهوری اسلامی، در درجه اول، اخلاص او بود. 
ایشان، کار را برای خدا انجام می داد و به دنبال عمل به تکلیف بود و تکلیف الهی 

برای آن فقیه بزرگ و عارف عامل، کلید سعادت به حساب می آمد.
بعد دیگر مکتب امام خمینی )ره(، بعد عقلانیت است. به کار گرفتن خرد و 

تدبیر و فکر و محاسبات، در این مکتب مورد ملاحظه بوده است.
انتخاب مردم سالاری دینی، سرسختی و عدم انعطاف در مقابله با دشمن، عدم 
اعتماد به مستکبران جهانی، تزریق روح اعتماد به نفس و خود اتکایی و تفهیم 
تعلق کشور به مردم، از مظاهر روشن عقلانیت در مکتب حیات بخش بنیانگذار 

جمهوری اسلامی بود.
در مکتب امام، رای مردم، به معنای واقعی کلمه تاثیر می گذارد و تعیین کننده 
است. ایشان با همین نگاه، معتقد بود که با اراده مردم می شود در مقابل همه 

قدرت های متجاوز جهانی ایستاد و آنان را قلع و قمع کرد.
یکی دیگر از شاخص های مکتب امام، بعد عدالت است. بنیانگذار جمهوری 
اسلامی ایران، با همه وجود متوجه به بعد عدالت اجتماعی بود و به مسئولین 
اصرار داشت که به محرومین و ضعیفان برسید و خدمات عمومی را به اقصی 

نقاط کشور ببرید و از اشرافی گری و تجملات و اسراف پرهیز کنید.
دنیا گریزی و دل نبستن به دنیا، ویژگی دیگر مکتب امام خمینی )ره( بود. 
ایشان مظهر پارسایی، زهد و بی اعتنایی به دنیا بود و تعلقات و تکلفات دنیوی، 
اصلًا برایش ارزش نداشت و معتقد بود: هر چه توجه به این دنیا باشد، علاقه به 

این دنیا باشد، سخت تر می گذرد.
امام خمینی )ره( که تجسم مکتب سیاسی خود بود، سیاست و معنویت را با هم 
داشت و همین را دنبال می کرد و کار اصلی او، بنای یک نظم مدنی - سیاسی، بر 

اساس عقلانیت و شریعت اسلامی بود.
ایشان با همین نگاه، نظام پادشاهی و طاغوتی را ریشه کن نمود و به جای 
آن، نظامی دینی، از طریق مردم سالاری و انتخابات، پایه گذاری کرد؛ تا اسلام 

حقیقی را به جامعه بشری معرفی نماید.
امام خمینی )ره( مهم ترین فلسفه تشکیل حکومت اسلامی از سوی پیامبر 
اکرم )ص( راابلاغ اسلام ناب معرفی می کند و می فرماید: قیام و حرکت پیامبر 
در تشکیل حکومت برای آن بود که بتواند اسلام را به مردم ابلاغ کند و آنان را به 

سوی توحید دعوت کند.
ویژگی دیگر مکتب بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، دشمن شناسی است. 
امام، دشمن را می شناخت، روش های سیاسی و روش های تبلیغاتی آنها را 

می فهمید، می شناخت و در مقابل آنها محکم می ایستاد.
رمز پیشرفت و موفقیت ایشان در این بود که دشمن را شناخت و با همه قدرت 
و استقامت، بدون کمترین اعتماد به مستکبرین و ستمگران، با آنان مبارزه کرد 

و بر آنان غالب شد.
شاخص بعدی مکتب امام، صبر و مقاومت است. هیچ حادثه سنگینی نبود که 

بتواند او را شکست بدهد و او را به خضوع در مقابل آن حادثه وادار کند.
امام، مقاومت را از قیام عاشورا آموخت و منطبق با متن قرآن و سنت پیامبر 
اکرم )ص( و اولیای الهی )ع(، دستور داد همه در برابر مستکبرین و منادیان نظام 

سلطه بایستند و خود نیز در این مسیر الگوی جامع صبر و مقاومت شد.
گفتمان مقاومت بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، موازنه قدرت و معادلات 
سیاسی قدرت های سلطه گر را تغییر داد و به انسان های مسلمان و مظلومان 

جهان قدرت و عزت بخشید و منشاء تاثیرگذاری در عصر معاصر شد.
شاخص بعدی، نگاه جهانی مکتب امام خمینی )ره( است. مخاطب ایشان 
در سخن و ایده سیاسی، بشریت بود و خیر و استقلال و عزت و ایمان، و زندگی 
و تمام امت اسلامی می خواست و در صدد  انسان ها  برای همه  را  توحیدی 
گسترش نفوذ اسلام ناب در جهان و کم کردن سلطه جهان خواران و مستکبرین، 
و در صدد خشکانیدن ریشه های فاسد رژیم صهیونیستی بود و می گفت: امروز 
جهان تشنه فرهنگ اسلام ناب محمدی است، و مسلمانان در یک تشکیلات 

بزرگ اسلامی، رونق و زرق و برق کاخ های سفید و سرخ را از بین خواهند برد.
یک شاخص دیگر در مکتب بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران، مسئله جاذبه و 

دافعه امام خمینی )ره( است.
بود. همان  ناب محمدی )ص(  اسلام  امام،  دافعه  و  مبنای جاذبه  و  معیار 
امامی که مردم را از هر قوم و گروه و طایفه و مذهبی، با آغوش باز می پذیرفت، 
کمونیست ها و لیبرال مسلک ها و دلباختگان به نظام های غربی و فرهنگ غرب 

را طرد کرد و از خود جدا نمود.
امام در دایره مکتب، با قاطعیت کامل، جاذبه و دافعه خود را اعمال می کرد. این 

یک شاخص عمده از مکتب اوست.
انقلابی  ستیزی،  استکبار  ایران،  اسلامی  جمهوری  بنیانگذار  مکتب  در 
گری، عدالت طلبی، دوری از اشرافی گری، ساده زیستی، نفی سکولاریسم 
اخلاقی و اباحی گری، دفاع از مظلومان جهان، ایستادگی در برابر دشمن، 
رواج اخلاق فاضله، وحدت، برابری و برادری، نفی وابستگی سیاسی، بصیرت، 
دشمن شناسی و دشمن ستیزی، تقوا و تعبد، و روحیه شهادت طلبی، جزء 
ارزش های پذیرفته شده ای است که باید آنها را به کار بندیم و از آنان پاسداری 

کنیم.
جانشین سازمان عقیدتی سیاسی وزارت دفاع

اخبار

نماینده ادوار مجلس:

استاندار وقت باید درباره 
حادثه برج متروپل پاسخ دهد

 نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با بیان این که استاندار عالی ترین مقام اجرایی 
استان است، تاکید کرد: استاندار وقت باید درباره حادثه برج متروپل آبادان پاسخ دهد. 
عزت الله یوسفیان ملا درباره لزوم محاکمه مقصران حادثه متروپل افزود: اتفاقی که در 
ارتباط با ساختمان متروپل آبادان افتاده است به این زودی ها برای کشور قابل هضم 
نیست و اگر در مورد این حادثه محاسبه، اقدام قطعی و قانونی صورت نگیرد در آینده 

شاهد حوادثی از این قبیل خواهیم بود.
نماینده مجلس دهم افزود: افرادی جان خود را بدون هیچ علت و گناهی و تنها به 
دلیل سودجویی جمعی از دست دادند اتفاقاتی بر خانواده ها گذشت و موجب از دست 
رفتن پدر، فرزند و مادر خانواده  در این ماجرا شد. بنابراین اگر این مساله به خوبی رصد 
و رسیدگی و عاملان آن مجازات نشوند مطمئن باشید دیگر کسی در ساخت و سازها 
نسبت به استحکام ساختمان، بنا و سازه های کشور توجه و احساس مسئولیتی نخواهد 

کرد.
یوسفیان ملا عنوان کرد: حدود 38 تن جان خود را از دست داده اند و هیچ انگیزه 
دیگری وجود نداشته است  نه تحریمی بوده که مشکل تحریم را مطرح کنند و نه سایر 
امور و فقط عده ای برای سودجویی از مسوولان گرفته تا افرادی که بی دلیل خود را 
بزرگ محل و پدرخوانده منطقه می دانند برای تامین منافع مالی خود دست به چنین 

اقدامات ناپسند و ناجوانمردانه ای می زنند.
وی تصریح کرد: اکنون تنها مساله آبادان مطرح نیست، آبادان از جنگ و سینما رکِس 
مجروح شد و الان هم از ساختمان متروپل مجروح شد، جراحتی که تاریخ قضاوت 
خواهد کرد چه مدت طول می کشد تا بتواند هر یک از این جراحات را پشت سر بگذارد.

عضو پیشین کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس خاطرنشان کرد: اکنون ملت ایران 
شاکی هستند و تنها آبادان نیست و مساله، مساله ساخت و ساز در کل کشور است.

یوسفیان ملا گفت: از دولت و نظام انتظار داریم بدون هیچ گونه اغماض و چشم پوشی 
زمینه محاکمه مقصران را از طریق دادگاه علنی فراهم کنند تا مردم شاهد این محاکمه 
عمومی از هر رده و مقام و هر مکانی در دادگاه عدل الهی باشند و همه بدانند که چنین 

اقداماتی بی جواب نخواهند ماند.
متعدد  تذکرات  به  توجه  با  از حکم قتل شبه عمد مقصران  ارزیابی خود  در  وی 
کارشناسان درباره احتمال ریزش ساختمان گفت: قتل شبه عمد زمانی است که 
شخصی اشتباهی کرده و آن اشتباه ادامه داشته باشد و کسی هم به وی تذکری نداده 
باشد و خود وی هم متوجه اشتباهش نباشد و توجهی نکند مانند راننده ای که سرعت 

غیرمجاز می رود و حادثه ای پیش می آید.
نماینده پیشین مردم آمل و لاریجان در مجلس گفت: در مورد ساختمان متروپل 
تذکر داده  شده و مقام ها و افرادی هم که تذکر داده اند ذیصلاح و صاحب صلاحیت 
بودند و می توانستند تذکر بدهند، از شرایط شبه عمد خارج است و اگر هم شبه عمد 
باشد موجب تشدید مجازات، یعنی مجازات باید مشدد شود و از شرایط غیرعمد خارج 

می شود.

عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس :

دخالت در انتصابات جایگاه نماینده
 را تضعیف می کند 

عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی گفت: دخالت 
در انتصابات جایگاه نماینده را تضعیف می کند و هزینه های زیادی برای مجلس دارد. 

جبار کوچکی نژاد با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب در دیدار نمایندگان بر این نکته 
تاکید داشتند که نمایندگان در انتصاب مدیران اجرایی دخالت نداشته باشند و آن را 
به صلاح نمایندگان ندانستند، گفت: انتصاب مدیران اجرایی در محدوده اختیارات 
قوه مجریه است و دخالت نمایندگان در این انتصابات ضمن اینکه کار درستی نیست، 

جایگاه نماینده را نیز تضعیف می کند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: علاوه بر این 
دخالت نمایندگان در انتصابات مدیران اجرایی هزینه های سنگینی را برای مجلس به 
دنبال دارد، زیرا ضعف در عملکرد مسئولی که با تحمیل و فشار نماینده منصوب شده 

است به پای مجلس نوشته می شود.
وی خاطرنشان کرد: البته رهبر معظم انقلاب در این دیدار به این موضوع نیز اشاره 
داشتند که مدیران اجرایی در انتصاب نیروهای خود و مدیران در مناطق مختلف 
از نمایندگان مشورت بگیرند چرا که نمایندگان حوزه های انتخابیه خود را به خوبی 

می شناسند.
نماینده مردم رشت در مجلس عنوان کرد: دخالت در انتصاب مدیران و دادن مشورت 
به مقامات اجرایی برای انتصاب افراد به سمت های مختلف دو موضوع متفاوت هستند 

و لذا نمایندگان نباید گزینه ای را برای سمت خاصی به مقامات اجرایی تحمیل کنند
 

یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور:

شناسایی ساختمان های ناایمن
 به تنهایی کافی نیست

یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها گفت: ارائه لیست ساختمان های 
ناایمن به تنهایی کافی نیست، بلکه باید سیاست های تشویقی در کنار اقدامات نظارتی 

اعمال شود تا مالکان ساختمان ها برای ایمن سازی ساختمان ها گام بردارند. 
محمد حسن آصفری ، درباره درس هایی که باید از ریزش ساختمان متروپل در آبادان 
آموخت، بیان کرد: در موضوع ریزش ساختمان متروپل در آبادان در وهله اول باید 
سازمان نظام مهندسی و سایر دستگاه های نظارتی متولی پاسخگو باشند که چگونه 
به ساختمانی که بنای آن استحکام ندارد مجوز افزایش طبقات داده شده است و مجوز 

ساخت ۴ طبقه به ۱۰ طبقه تغییر کرده است؟
وی تاکید کرد: باید در اولین مرحله با متخلفان برخورد شود تا درسی برای دیگران 
باشد. این عضو کمیسیون امور داخلی در ادامه اظهار کرد: متروپل تنها ساختمان 
غیرمستحکم در سطح کشور نیست و از نظر بنده تنها با شناسایی نمی توان جلوی 
بحران های آینده را گرفت. امروز لیستی اعلام شده که حدود ۱3۷ ساختمان ناایمن 

داریم اما به باور بنده این رقم بسیار بیشتر است.
نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: باید در کنار اقدامات 
دستگاه های نظارتی، سیاست های تشویقی نظیر تخصیص تسهیلات در نظر گرفته 
شود تا خود مردم و مالکان ساختمان های تجاری و مسکونی به سمت ایمن سازی 
و مستحکم سازی ساختمان ها حرکت کنند. امروز تنها پاساژ یا ساختمان های بلند 
مرتبه ناایمن در سطح کشور وجود ندارد بلکه حتی خیلی از ساختمان های مسکونی 
که در حاشیه شهرها ساخته شده اند، با کوچک ترین لرزش یا فشاری فروخواهد ریخت 
و یک بحران ایجاد می کند. آصفری در پایان تاکید کرد: باید به نحوی سیاست گذاری 
در این حوزه صورت گیرد که مالکان ساختمان ها ملزم به ایمن سازی ساختمان های 

ناایمن شده و در عین حال تسهیلات و امکانات لازم نیز در اختیار آنان قرار داده شود.

رییس پلیس راهنمایی و رانندگی کشور:

امکان ترخیص خودرو با قسط  بندی 
جرایم فراهم است

 رییس پلیس راهنمایی و رانندگی کشور با اشاره به برگزاری دیدارهای مردمی گفت: 
ما به طور همزمان نشست هایی در همه استان ها داریم و همکاران ما در استان ها 
پاسخگوی مردم هستند که البته بیشترین موضوعات مردم درباره گواهینامه، شماره 
گذاری و تصادفات است. سید کمال هادیان فر با بیان اینکه سال گذشته بیش از ۶8 
میلیون خدمت توسط پلیس راهور به مردم ارائه شد گفت: مردم در حوزه اقتصادی 
مشکل دارند و تلاش کردیم تا جایی که قانون به ما اجازه دهد با مردم در زمینه جرایم 
مراعات داشته باشیم. هادیانفر درباره جرایم مردم نیز گفت: مردم هر میزان مبلغ 
جریمه دارند می توانند به صورت تدریجی پرداخت کنند و خودروهای بیش از سه 
میلیون جریمه سریعتر برای پرداخت تدریجی اقدام کنند. به گفته وی، همه کسانی 
که وسایل نقلیه آنها در پارکینگ توقیف است و شامل 293 هزار دستگاه موتور و ۱۰9 
هزار خودرو می شود، می توانند از طریق اقساط، جرایم خود را پرداخت کنند و حتی 
کسانی که مشمول توقیفات رسوبی نمی شوند نیز می توانند با اخذ تعهد، جریمه را به 
صورت قسطی با هر میزان مبلغ پرداخت کنند.  هادیانفر درباره عدم شماره گذاری 
خودرو نیز گفت: در حال حاضر در انبار ایران خودرو ۷۰ هزار و در انبار سایپا ۶۰ هزار 
 M پلاک انباشت داریم. خودرویی که محصول ۱۴۰۰ است شماره شاسی آنها با گروه

شماره شده و باید به سال  ۱۴۰۰ پلاک شود.

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا مذاکرات وین 
با بن بست روبرو شده است، گفت:اظهاراتی که برخی مقامات آمریکایی با 
طراحی و یا پاسخ به پویایی های داخلی خود مطرح می کنند، ملاک ما برای 
اظهارنظر نیست. اصولا در حوزه مذاکرات وین کنش ما کاملا روشن است و 
واکنشی به اظهاراتی که با مصارف داخلی بیان می شود نداریم. آنچه برای ما 
مهم است پیام هایی است که از مجاری مرسوم بین ما و آمریکا در حال رفت و 

برگشت است و ایران در آن مسیر ابتکارات خود را ارائه کرده است.
سعید خطیب زاده در نشست خبری هفتگی با خبرنگاران اظهارداشت : 
رفت و برگشت هایی بوده، البته متأسفانه ایالات متحده تا کنون پاسخ های 
مورد انتظار را نداده است. اگر آمریکا از تذبذب در رفتار فاصله بگیرد و تصمیم 
سیاسی را بگیرد و اعلام کند، قطعا بن بستی نه تنها وجود ندارد، بلکه می توان 
گفت درصد باقیمانده از توافق را نهایی کرد. الان مکث در گفت وگوها به دلیل 
بی پاسخ گذاشتن ابتکاراتی است که ایران و اروپا دادند و باید ببینیم چه زمانی 

ایالات متحده می خواهد تصمیم خود را اعلام کند.
گزارش اخیر آژانس منصفانه  و متوازن نیست

وی در پاسخ به سوالی در مورد گزارش مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اظهار داشت: متأسفانه این گزارش بازتاب دهنده واقعیت گفت وگوهای ایران و 
آژانس نیست. بعد از توافقی که بین ایران و آژانس در تهران انجام شد به صورت 
مکتوب ایران پاسخ هایی را به آژانس داشت و چند دور مفصل نشست حضوری 

برگزار شد که پاسخ های فنی و ارائه مستندات از سوی ایران صورت بگیرد. 
خطیب زاده تاکید کرد: متأسفانه آنچه در این گزارش دیده می شود چیز 
جدیدی نیست و همانی است که گروسی در پارلمان اروپا پیش از دور سوم 
گفت وگوهای ایران و آژانس به صورت شتاب زده اعلام کرد. این گزارش از 
همان موقع و حتی قبل از نشست سوم ایران و آژانس جمع بندی شده بود و 

به نظر می رسد شتاب زدگی در این جمع بندی وجود دارد. گزارش منصفانه و 
متوازن نیست و بیم این می رود فشار صهیونیست ها و برخی کنشگرها باعث 
شده مسیر گزارش معمول آژانس از فضای فنی به سیاسی منتقل شود و انتظار 

ما این است که این مسیر اصلاح شود.
وی افزود: گزارش اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی بازتاب دهنده واقعیت 
گفت وگوهای ایران و آژانس نیست. بعد از توافقی که بین ایران و آژانس در 

تهران انجام شد، به صورت مکتوب ایران پاسخ هایی را به آژانس داشت.
امیدواریم حج آرامی را حجاج ما داشته باشند

سخنگوی دستگاه دپلماسی در مورد آخرین تحولات اخیر میان ایران و 
عربستان گفت: دور ششم گفت وگوها با سعودی زمانش معلوم نشده و باید 
ببینیم توافقات صورت گرفته در چه سمت و سویی حرکت می کند. در حوزه 
حج توافقات عملی شده و امیدواریم حج آرامی را حجاج ما داشته باشند و 
وزارت خارجه به همراه نهادهای ذیربط تمام تلاش های خود را به رغم ضیق 
وقت کرده که با همکاری از بخش های مختلف عربستان بتوانیم حج آرام و 
مطبوعی را برای حجاج خود فراهم بیاوریم. باید ببینیم در حوزه های دیگر 

توافق چگونه پیش می رویم و بعد درباره آن صحبت می کنیم.
فرو کاستن مذاکرات وین به موضوع»تحریم سپاه« 

موضع ایران نیست
خطیب زاده در پاسخ به سوال دیگری در مورد مذاکرات وین اظهار داشت: 
آنچه که در رسانه های آمریکایی و غربی با طراحی گفته می شود از تاکتیک های 
قدیمی بوده و موضوع جدیدی نیست. موضوعاتی که بین ایران و آمریکا در 
حال مذاکره است، مرتبط با چرخه انتفاع اقتصادی ایران و باز کردن همه 
اجزای فشار حداکثری آمریکا است. در موضوع FTO برجسته سازی از سوی 
رژیم صهیونیستی و برخی رسانه های آمریکایی صورت گرفته است و پاسخ ما 

روشن بوده که فروکاستن مذاکرات وین به موضوع سپاه، موضع ایران نیست.
وی تاکید کرد: آنچه که در نهایت توافق باید برای ما به دست بیاورد، انتفاع 
قطعی ملت ایران است. اگر در انتفاع قطعی مردم ایران برخی موضوعات 
گنجانده شود، فقط در میز مذاکرات و تصویر نهایی که از توافق در ذهن خود 
داریم. موضوعاتی که بین ما و آمریکا مانده است در خصوص تضمین ها، افراد 

و چرخه انتفاع اقتصادی ایران است که باید کاملا اجرا شود.
کانادا نشان داد میزبان خوبی برای هیچ بازی نیست

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد اقدام فدراسیون فوتبال کانادا و لغو 
بازی ایران و کانادا گفت: کانادا نشان داد نه تنها برای این بازی بلکه برای هیچ 
بازی دیگری میزبان خوبی نیست.  خطیب زاده در پاسخ به سوالی در مورد ترور 
شهید صیاد خدایی هم گفت:ما می دانیم چه کسی ترور شهید صیاد خدایی 
را صورت داده است و این که چه طرف ثالثی است و از مسیرهایی که باید 

پیام هایش را گرفته و حتما پاسخ خود را صورت دردناک گرفته است.

سخنگوی وزارت خارجه :

مکث در مذاکرات به خاطر بی پاسخ گذاشتن ابتکارات ایران و اروپا است

 رئیس جمهور به نقش اتحادیه آفریقا در برابر یکجانبه گرایی و تحریم استعمار اشاره 
کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران شریک قابل اعتمادی برای همه ملل آفریقا بوده 

و خواهد بود.
حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی روز سه شنبه در تماس تلفنی با رئیس جمهور 
سنگال و رئیس دوره ای اتحادیه آفریقا، با تبریک فرارسیدن روز ملی آفریقا به وی،  
مردم این قاره و ملت سنگال،  افزود: یاد رهبران و کسانی که علی رغم مشکلات و 
دشواری های زیاد مشعل آزادی و استقلال را در این قاره روشن کرده و آن را به دوش 

کشیدند،  گرامی می دارم.
رئیسی به نقش اتحادیه آفریقا در برابر یکجانبه گرایی و تحریم استعمار اشاره کرد 
و افزود: جمهوری اسلامی ایران شریک قابل اعتمادی برای همه ملل آفریقا بوده 

و خواهد بود.
رئیس جمهور با اشاره به توان بالای فنی- مهندسی کشورمان اظهار کرد: تهران 
- داکار روابط خوبی با یکدیگر دارند اما این سطح از روابط قابل قبول نبوده و باید تا 

سطح مناسبی ارتقا یابد.
رئیسی توجه به قاره آفریقا را یکی از محورهای اصلی سیاست خارجی ایران عنوان و 
تأکید کرد: ما برای گسترش روابط با قاره آفریقا خصوصا سنگال و توسعه روابط جنوب 

- جنوب آمادگی کامل داریم و در این زمینه هیچ محدودیتی وجود ندارد.
»مکی سال« رئیس جمهور سنگال نیز در این تماس تلفنی با درخواست ابلاغ سلام 
و احترام به رهبر معظم انقلاب اسلامی، از تبریک رئیس جمهور کشورمان به مناسبات 
روز آفریقا قدردانی کرد و  آن را نشان دهنده توجه ویژه جمهوری اسلامی ایران به این 

قاره دانست.
»مکی سال« به سابقه روابط دوستانه دوکشور اشاره کرد و افزود: روابط کنونی ما 
کمتر از آن میزانی است که باید باشد و ما آماده هرگونه همکاری برای ارتقای آن 

هستیم.
رئیس جمهور سنگال به همکاری خوب کشورش با برخی از شرکت های ایرانی 

اشاره و اظهار کرد: بنده 2 بار به ایران آمده و از نزدیک پیشرفت های شما را دیده ام.

رئیسی در تماس تلفنی رئیس جمهور سنگال:

ایران شریک قابل اعتمادی برای همه ملل آفریقا بوده و خواهد بود

برای  قضا  دستگاه  آمادگی  از  قضاییه  قوه  رئیس   
هم اندیشی با اعضای هیئت منصفه جرایم سیاسی و 
مطبوعاتی در راستای اصلاح قوانین خبر داد و گفت: 
بر  مبتنی  حاضر  زمان  در  مطبوعات  قانون  اصلاح 

شرایط و مقتضیات زمان، ضروری است. 
محسنی  غلامحسین  والمسلمین  حجت الاسلام 
اژه ای در نشست با اعضای هیئت منصفه سیاسی و 
مطبوعاتی، ضمن تبیین و تشریح نقش و تأثیرگذاری 
اجتماعی،  زیست  مختلف  حوزه های  بر  رسانه ها 
که  نوینی  رسانه های  عملکرد  و  فرهنگی  و  سیاسی 
سبب تحول در جنگ روایت ها شده اند، افزود: امروز 
تأثیرگذاری رسانه ها در شوؤن مختلف زندگی و مسائل 
پیوسته  از سویی دیگر،  و  حکمرانی، برجسته است 
با آن  ابزارهای مرتبط  و  شاهد تحول در حوزه رسانه 
مقوله  این  در  تحول  نیازمند  نیز  ما  بنابراین  هستیم 

هستیم.
قانون   2۴ اصل  به  اشاره  با  قضا  دستگاه  رئیس 
اساسی، ناظر بر آزادی بیان نشریات و مطبوعات مگر 

آن که مخل به مبانی اسلام یا حقوق عمومی  باشد 
همچنین اصل ۱۶8 قانون مزبور، ناظر بر رسیدگی به 
جرایم سیاسی و مطبوعاتی به صورت علنی و با حضور 
هیئت منصفه، گفت: از اول انقلاب در قانون مطبوعات 
این  انجام  و  تغییراتی لحاظ شده است  و  اصلاحات 
و  شرایط  بر  مبتنی  نیز  حاضر  زمان  در  اصلاحات 

مقتضیات زمان، ضروری به نظر می رسد.
دستگاه  که  مهم  این  یادآوری  ضمن  عدلیه  رئیس 
قضایی نمی تواند از اجرای مفاد و حکم قانون تخطی 
با  که  دارد  آمادگی  قضاییه  قوه  کرد:  تصریح  کند، 
مطبوعاتی  و  سیاسی  جرایم  منصفه  هیئت  اعضای 
و سایر نخبگان این حوزه در راستای اصلاح قوانین 
به روز،  آموزش های  ارائه  و  روش ها  تصحیح  مربوطه، 
نشست های هم اندیشی و تخصصی برگزار کند تا در 
به  ابهام  دارای  نقاط  و  نکات  و  اختلاف نظرها  زمینه 

جمع بندی و اشتراک نظر و عمل نائل شویم.
در  تردید  بدون  اظهارداشت:  قضاییه  قوه  رئیس 
قبال مسائل و موضوعاتی مانند مقوله های رسانه ای، 

اختلاف  مشابه،  مقوله های  و  سینمایی  فرهنگی، 
دیدگاه و نظر وجود دارد؛ اما آن  چیزی که ملاک و معیار 
است، اجرای قانون و عمل به آن است بنابراین چنانچه 
هیئت منصفه جرایم سیاسی و مطبوعاتی یا هیئت 
قضایی رسیدگی کننده به جرایم مزبور، وقوع جرمی را 
محرز دانست باید بدون توجه و مدخلیت دیدگاه های 
بعضاً متفاوت موجود، موضوع را تعقیب و رسیدگی 
کند.    رئیس عدلیه با تاکید بر اینکه قوه قضاییه طبق 
قانون اساسی و قانون موضوعه باید مأمن و ملجاء و 
مرجع تظلم خواهی همگان باشد، خطاب به اعضای 
هیئت منصفه رسیدگی به جرایم سیاسی و مطبوعاتی 
اظهار داشت: اگر فردی، همراه انقلاب نبود و شکایت 
کرد، ما نباید بگوییم به آن شکایت رسیدگی نمی کنیم؛ 
یا بالعکس اگر کسی همراه انقلاب بود و جرمی مرتکب 
انصاف  خلاف  این  زیرا  کرد  چشم پوشی  نباید  شد، 
البته چنانچه موضوعی قابل  و قانون و عدل است؛ 
تخفیف و تعلیق بود باید بر مبنای ترتیبات و پیش بینی 
قانونی، این موارد تخفیف و تعلیق مجازات لحاظ شود.

رئیس قوه قضاییه: 

اصلاح قانون مطبوعات ضروری است

فرهنگی نماینده مردم تبریز: 

دولت در اجرای مصوبه ارز ترجیحی، برعکس عمل کرد
نماینده مردم تبریز در مجلس، گفت: اینکه به 
معیشت مردم شوک وارد شود و بعد گفتاردرمانی 
کنند، این کافی نیست. اقدامات اجرایی مناسب 
باید پشتوانه این اقناع باشد. وگرنه اینکه بیایند در 
تلوزیون و فضای مجازی صحبت های دانشگاهی 
اجرایی  تصمیمات  اینکه  جای  به  دهند  ارائه 
خودشان را توضیح دهند، این به چه درد جامعه 

می خورد؟ 
محمدحسین فرهنگی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ 
سوالی پیرامون مضمون سخنانی رئیس جمهور که 
به تازگی چندباری از کلیدواژه »تصمیمات سخت« 
ذهنی  مکنونات  در  اینکه  گفت:  کرده ،  استفاده 
مسئولان اجرایی و آقای رئیس جمهور چه می گذرد، 
من از آن اطلاعی ندارم اما آنچه که خیلی روشن 
در  فرهنگی  است.  قانون  صحیح  اجرای  است، 
انتقاد از شیوه اجرای قانون بودجه درخصوص ارز 
۴2۰۰ تومانی، ابراز داشت: در بودجه سال ۱۴۰۱ 
و مشابه آن در بودجه ۱۴۰۰ به دولت مجوز داده 
شد، الزامی وجود نداشت؛ مجوز هم این بود که 
ابتدا نسبت به تامین کالابرگ الکترونیکی و حفظ 
قیمت ها برمبنای شهریور ۱۴۰۰ اقدام شود، پس 
و سهمیه هایی  فراهم شد  که مقدمات لازم  آن  از 
که مردم نیاز دارند از طریق کالابرگ در اختیارشان 
اقدام  ارز ۴2۰۰  حذف  به  نسبت  شد،  داده  قرار 
اول  یعنی  برعکس عمل کرد  را  این  کنند. دولت 

نسبت به حذف ارز اقدام کرد، بعد به دنبال جبران 
رفت، آن هم به صورت نقدی که این یارانه نقدی 
معلوم نیست به هدف بنشیند یا خیر. وی ادامه 
در  دهک بندی هاست،  ایرادات  دیگر  نکته  داد: 
دهک بندی ها ایرادات بسیار گسترده ای وجود دارد 
استحقاق  که  واجدان شرایط هستند  از  و خیلی 
دریافت یارانه را دارند اما حذف شدند. از قبل هم 
نسبت به دولت ها این ایراد وجود داشت که اطلاع 
دقیقی از دهک های درآمدی واقعی ندارند. مثلا 
یک زوج شاغل که عمده درآمدشان صرف اقساط 
نظر  از  است  ممکن  این ها  می شود  مسکن شان 
دچار  غذایی  مواد  جمله  از  مختلف  اقلام  تامین 
مشکلات جدی باشند، درحالیکه از نظر دولتی ها 
مسکن  و  هستند  شاغل  نفر  دو  هر  چون  این ها 
هم دارند و چه بسا خودرو هم داشته باشند، جزو 
دهک های برخوردار محسوب می شوند. لذا ما یک 
تذکر را خطاب به دولت در این موضوع در صحن 
مجلس آماده کردیم و حدود ۶۰ نفر از نمایندگان 
هم آن را امضاء کردند، مضمون تذکر هم این بود 
که دولت به همه متقاضیان کالابرگ ها را اختصاص 
دهد و از آن ها حمایت انجام شود. نماینده مردم 
کرد:  خاطرنشان  همچنین  مجلس  در  تبریز 
به  مختلف  شوک های  کردن  وارد  که  درعین حال 
جامعه را مناسب نمی دانیم و توصیه هم نمی کنیم 
شود،  انجام  درست  اگر  قانون  براساس  اقدام  اما 

واقعا تصمیم بزرگی است و جراحی مثبتی است و 
آرامش هم به جامعه می دهد و نگرانی ها را به کل 
به این سوال  برطرف می کند. فرهنگی در پاسخ 
که »در زمان اجرای طرح حذف ارز ۴2۰۰ تومانی 
اقناع کافی در افکار عمومی صورت نگرفت، اهمیت 
موضوع گفت وگو با مردم و اقناع را چه اندازه ارزیابی 
اما  است  خوب  اقناع  ببینید  گفت:  می کنید؟«، 
صرفاً اقناع کافی نیست، اینکه به معیشت مردم 
شوک وارد شود و بعد گفتاردرمانی کنند، این کافی 
نیست. اقدامات اجرایی مناسب باید پشتوانه این 
اقناع باشد. وگرنه اینکه بیایند در تلوزیون و فضای 
مجازی صحبت های دانشگاهی ارائه دهند به جای 
اینکه تصمیمات اجرایی خودشان را توضیح دهند، 

این به چه درد جامعه می خورد؟
وی تصریح کرد: چیزی که به درد مردم و جامعه 
می خورد این است که درب منزل با یک دستگاه پوز 
سهمیه های اقلام مورد نیاز به دستشان واصل شود 
و خط کشی های نادرست دهک ها از بین برود و همه 
متقاضیان بتوانند به چیزی که لازم دارند، دسترسی 
بیایند  اقدامات  این  اجرای  از  بعد  کنند.  پیدا 
توضیحات را ارائه کنند، حتما مفید و موثر است اما 
صرف اینکه بحث های تئوریک و دانشگاهی را در 
رسانه مطرح کنیم به اسم اینکه داریم افکار عمومی 
را اقناع می کنیم، قطعا افکار عمومی با این چیزها 

اقناع نمی شود.

علی شیرازی*
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خوابیدن با آرایش چه بلایی سر پوست می آورد؟

والدین به طور قابل درکی در مورد نوجوانان خود نگران هستند. نرخ بالای 
افسردگی نوجوانان، والدین را به این فکر می اندازد که چه کاری می توانند 
انجام دهند تا از ابتلای فرزندانشان به افسردگی در سال های گاها مشقت بار 

نوجوانی پیشگیری کنند. 
خوشبختانه، محققانی که افسردگی نوجوانان را مطالعه می کنند، توصیه 
های اولیه ای در این زمینه دارند.آنها با مشاهده یافته های جدید در علوم 
اعصاب و همچنین سایر تحقیقات روانشناختی و داده های طولی، به درک 

بهتری از تأثیرات افسردگی نوجوانان و نحوه پیشگیری از آن دست یافته اند.
حمایت مداوم

والدین ممکن است تصور کنند که نمی توانند کمکی برای پیشگیری 
از ابتلای نوجوانان خود به افسردگی انجام دهند. اما مطالعات اخیر چیز 
دیگری را نشان می دهد. مطالعه ای که در سال 2۰۱۶ روی گروه بزرگی از 
نوجوانان با پیشینه های قومی مختلف انجام شد، نشان داد که نوجوانانی که 
از سطح حمایتی بالای والدین خود برخوردار بودند علائم افسردگی کمتر و 
سطوح کورتیزول و پروتئین واکنش گر C - دو نشانگر فیزیولوژیکی مرتبط با 
افسردگی - پایین تری داشتند؛ نتایج این مطالعه نشان می دهد که حمایت 
والدین ممکن است در پیشگیری از ابتلای نوجوانان به افسردگی مهم و 

حیاتی باشد.
راهنمایی  برای  روش  بهترین  رشد،  شناس  عصب  دال«،  »ران  گفته  به 
نوجوانان ارائه حمایت های مناسب به آنها بدون کاهش استقلال و ایجاد افت 
در زندگی عاطفی آنهاست. وی به والدین پیشنهاد می کند که به جای پرسش 
هایی با پایان باز ، با نوجوانان خود همدلی نشان دهند، به جای تصحیح به 
دنبال درک باشند، زمانی که حرف ها  و اعمال نوجوانتان با هم مطابقت 

ندارند، ملایم باشند و از استقلال رو به رشد او حمایت کنند.
وی ترکیبی از محبت و محدودیت های مناسب و همچنین جستجوی 
نکات مثبت در فرزندان را بهترین روش برای کمک به آنها برای جلوگیری از 

افسردگی عنوان کرد.
آموزش و الگوسازی مهارت های اجتماعی و عاطفی قوی 

موقعیت های  با  مجبورند  اغلب  بزرگسالان،  مانند  درست  نیز  نوجوانان 
اجتماعی و عاطفی دشوار کنار بیایند - تغییر دوستی ها، تیره شدن روابط 
پذیرش  مراحل  یا  تحصیل  از  ناشی  استرس  کار،  در  ناامیدی  عاشقانه، 
دانشگاه. حال باوجود اینکه مغز برای تشدید احساسات در دوران نوجوانی 
طراحی شده است اما مقابله با این چالش ها می تواند به ویژه دشوار باشد و 

نوجوانان را مستعد افسردگی کند.

این موضوع نشان می دهد که والدین با الگوبرداری از پاسخ های هیجانی 
مثبت می توانند به فرزندانشان مک کنند تا با چالش های عاطفی روبرو شوند.

تشویق نوجوانان به ایجاد روابط مثبت با همسالان خود
همه نوجوانان برای تایید و تثبیت موقعیت به همسالان خود نگاه می کنند. 
اما اگر این روابط پرمخاطب باشد، ممکن است منجر به افسردگی شود. 
مطالعه ای که در سال 2۰۰۵ بر روی ۴2۱ نوجوان انجام شد، نشان داد 
که داشتن دوستی های مثبت، برخورداری از یک رابطه عاطفی و عضویت 
داشتن در یک جمعیت اجتماعی ، از فرد در برابر ابتلا به اضطراب و افسردگی 

اجتماعی محافظت می کند.
اما منفی گرایی – و یا بدتر، قربانی شدن و سوء استفاده – در دوستی ها و 
روابط عاطفی، موجب ابتلا به اضطراب اجتماعی و افسردگی می شود. 
به تازگی مطالعه ای نشان داد نوجوانانی که دست کم دارای یک دوست 
صمیمی هستند از نظر روانی انعطاف پذیرترند، زیرا دوستی به آنها کمک 

می کند تا با شکست های عاطفی به روش های سالم تری کنار بیایند.
مطالعات دیگر نشان داده اند که دوستی های باکیفیت و عضویت داشتن در 
یک گروه اجتماعی، مزایایی به همراه دارد که از آن جمله نه تنها می توان به 
کاهش خطر ابتلا به افسردگی و اضطراب کمتر اشاره کرد، بلکه باعث تقویت 

و بهبود سلامت جسمانی نیز می شود.
ما  که  می دهد  نشان  نوجوانان  روان  سلامت  روی  طولی  تحقیقات 
نمی خواهیم دوستی نوجوانان خود را کاهش دهیم یا از پیوند عادی گروهی 

خودداری کنیم.
بنابراین والدین چگونه می توانند کمک کنند؟ با عصبانی نشدن به این 
دلیل که فرزندان ما دوستان »بیش از حد« یا »کمبود« دارند، و با درک این 

موضوع که ریسک کردن در روابط بخشی از بزرگ شدن است.
والدین می توانند زمانی را برای صحبت با نوجوانان خود در مورد معنای 
دوست دلسوز و شریک عاشقانه متفکر و نحوه محافظت از خود در صورت 
تیره شدن رابطه پیدا کنند. اینکه خودتان یک الگو باشید برای چگونگی 
مذاکره با اختلافات در روابط دوستانه، می تواند به فرزندانتان کمک کند 
تا ببینند که روابط همیشه لازم نیست عالی باشند و دوستی های نزدیک 

می توانند تا آخر عمر باقی بمانند.
تشویق نوجوانان به هدف داشتن در زندگی

و  مدرسه  کارهای  در  برتری  برای  زیادی  تلاش  نوجوانان  که  آنجایی  از 
فعالیت های بعد از مدرسه می کنند، مهم است که این فعالیت ها برای آنها 
معنای شخصی داشته باشند.تحقیقات نشان می دهد که داشتن حس 
هدف در زندگی - یا حتی جستجو برای هدف - برای نوجوانان مفید است، 
به خصوص وقتی که سن آنها بالا می رود. نتایج یک مطالعه نشان می دهد 
که هدف داشتن با رضایت بیشتر از زندگی و امید در همه گروه های سنی، از 

جمله نوجوانان، مرتبط بود.
محققان به والدین توصیه می کنند که از نوجوانان خود سوال هایی در 
مورد آنچه برای فرزندانشان در زندگی اهمیت دارند بپرسند، سپس با دقت 
به پاسخ های آنها گوش دهند و نوجوانانشان را درگیر کنند تا ارزیابی کنند که 
هدفشان کجاست. محققان همچنین تمرین قدردانی را به عنوان راهی برای 
تشویق هدف پیشنهاد می کند، و تحقیقات دیگر نشان می دهد که قدردانی 

مزایای روان شناختی مستقیمی را برای نوجوانان فراهم می کند.

۱۰ واقعیت درباره سالمندی و سلامتچند راهکار برای پیشگیری از ابتلای نوجوانان به افسردگی

امروزه، اکثر مردم می توانند انتظار عمر طولانی تری را نسبت به نسل های قبل  از 
خود داشته باشند. زندگی طولانی نه تنها برای سالمندان و خانواده هایشان بلکه 

برای کل جوامع نیز فرصت مهمی است. 
به گزارش ایسنا، سال های اضافی عمر فرصتی برای دنبال کردن فعالیت های 
جدید مانند تحصیلات بیشتر است و در عین حال تداوم کمک های ارزشمند به 
خانواده و جامعه را فراهم می کند. با این حال، میزان این فرصت ها به شدت به یک 

عامل بستگی دارد: "سلامت."
سایت اطلاع رسانی سازمان جهانی بهداشت )WHO( در این مطلب به ارائه 
واقعیت هایی در مورد دوران سالمندی و سلامت در این دوره مهم از زندگی پرداخته 

است:
- جمعیت جهان به سرعت در حال پیر شدن است. تعداد افراد ۶۰ سال به بالا از 
9۰۰ میلیون نفر به دو میلیارد نفر بین سال های 2۰۱۵ تا 2۰۵۰ افزایش می یابد 

و همچنین پیری جمعیت سریعتر از گذشته اتفاق می افتد.
- شواهد کمی وجود دارد که نشان دهد سالمندان امروزه از وضعیت جسمی 

بهتری نسبت به والدین خود برخوردار هستند.
- شایع ترین بیماریهای جسمی در سنین بالا، بیماری های غیرواگیر همچون 

بیماری قلبی، سکته مغزی و بیماری مزمن ریوی هستند.
به  بیماری مختص  و  آید، مشکل  میان می  به  از سلامتی  وقتی صحبت   -
سالمندان وجود ندارد. برخی از افراد 8۰ ساله دارای توانایی های فیزیکی و ذهنی 
مشابه افراد 2۰ ساله هستند. این درحالیست که برخی افراد در سنین پایین تر 

کاهش توانایی های جسمی و ذهنی را تجربه می کنند.
- برخورداری از سلامتی در سنین بالاتر تصادفی نیست.

- "سن گرایی" در جوامع مختلف دنیا ممکن است اکنون فراگیرتر از تبعیض 
جنسیتی یا حتی نژاد پرستی باشد. سن گرایی یا تبعیض سنی، به کلیشه سازی یا 

تبعیض علیه یک فرد یا گروه به دلایل مرتبط با سن گفته می شود.
- اقدام جامع و فراگیر در حوزه بهداشت عمومی مستلزم تغییرات اساسی در 

نحوه تفکر ما در مورد افزایش سن و سلامت است.
- نظام های سلامت باید با نیازهای جمعیت سالمند همسو شوند.

- در قرن بیست و یک، همه کشورها به یک سیستم یکپارچه مراقبت طولانی 
مدت نیاز دارند.

- سالمندی سالم یا مشارکتِ همه سطوح و بخش های دولتی محقق می شود.
 

متخصص پوست و مو مطرح کرد؛ 
ردپای ریزگردها در بروز عارضه های پوستی

یک متخصص پوست و مو، با تاکید بر اینکه ریزگردها و آلودگی هوا بر عملکرد 
طبیعی پوست تاثیر دارند، گفت: افت عملکرد حفاظتی پوست و افزایش نفوذ 

پذیری یکی از مهم ترین اثرات ریزگردها و آلودگی هوا است.
رضا رباطی، با اشاره به اینکه ریزگردها و گرد و غباری که باعث آلودگی هوا شده، 
اثرات مخربی بر پوست دارند اظهار کرد: آلاینده های محیطی خصوصاً در زمان 

تشدید آلودگی می توانند بر سلامت پوست اثرگذار باشد.
وی با بیان این که پوست خارجی ترین ارگان بدن است که وسعت قابل توجهی 
نیز دارد افزود: میزان مواجه پوست با آلاینده ای محیطی خصوصاً در دراز مدت 

می تواند از نظر سلامت پوست زیانبار باشد.
عضو هیئت علمی دانشگاه با تاکید بر این که به لحاظ عملکردی آلودگی هوا 
و غلظت آلاینده ها تأثیراتی بر عملکرد طبیعی پوست دارند، هشدار داد: افت 
عملکرد حفاظتی پوست و افزایش نفوذ پذیری یکی از مهمترین اثرات ریزگردها 

و آلودگی هواست.
رباطی ادامه داد: اختلال در عملکرد حفاظتی پوست می تواند طیف وسیعی از 

بیماری ها را ایجاد و یا بیماری های زمینه ای پوستی را تشدید کند.
وی با بیان اینکه انواع حساسیت های پوستی یا ضایعات اگزمایی از شایع ترین 
بیماری های پوستی ناشی از آلودگی هوا و ریزگردها است، ادامه داد: ضایعات 
اگزمایی در افرادی که زمینه ابتلاء به این بیماری را دارند در زمان بروز آلودگی هوا 

تشدید می شود.
به گفته این استاد پوست و مو، تشدید یا عود و حتی بروز بیماری های پوستی 
در زمان آلودگی هوا می تواند گروه های حساس، خصوصاً کودکان را بیشتر تهدید 

کند.
خشکی شدید پوست، خارش و قرمزی بخشی از نمای بالینی حساسیت های 
پوستی در اثر آلودگی هوا و ریزگردها است که عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 

پزشکی شهید بهشتی به آن اشاره کرد.
رباطی توصیه کرد: در روزهایی که غلظت آلاینده ها و ریزگردها بالا است، از تردد 
طولانی در فضای باز و آلوده خودداری کنید چرا که مدت زمان مواجه و غلظت 

آلاینده ها در بروز ضایعات پوستی اثر دارد.
وی ادامه داد: اگر چنانچه برای مدت طولانی در معرض آلاینده های محیطی و 
ریزگردها قرار گرفتید با شستشوی پوست تراکم آلودگی را در سطح پوست کاهش 

دهید.
استفاده از ترکیبات حفاظتی پوست توصیه دیگر این عضو هیئت علمی دانشگاه 
برای کاهش آثار مخرب آلودگی های محیطی است. وی افزود: ضدآفتاب ها و 
مرطوب کننده ها می توانند در جلوگیری از بروز و عود ضایعات پوستی در برابر 

آلودگی هوا کمک کننده باشد.
وی با بیان این که آلودگی هوا و ریزگردها تنها بر سیستم تنفسی اثر ندارند و 
می توانند سایر مشکلات پوستی نیز ایجاد کنند، ادامه داد: حتی این آلاینده ها 
می توانند در تشدید یا بروز عفونت های پوستی، ریزش مو، آکنه اثرگذار باشد 
بنابراین باید تا جایی که امکان دارد در روزهایی که غلظت آلاینده ها بالاست از تردد 

غیرضروری اجتناب کنید.
رباطی استفاده از شوینده های مناسب و ملایم، ضدآفتاب و مرطوب کننده 
در روزهایی که هوا آلوده است را مورد تاکید قرار داد و افزود: به محض مشاهده 

ضایعات پوستی به پزشک متخصص پوست و مو مراجعه کنید.

کمبود یک ویتامین برای ۸۵ درصد
 از مردم ایران 

مدیرعامل بیمه سلامت گفت: باید امکانات بیشتری جهت تقویت سلامت مردم 
در جامعه ایجاد کنیم.

به نقل از ¬فانا، محمدمهدی ناصحی گفت: 8۵ درصد از مردم ما کمبود ویتامین 
D دارند. می توانیم به جای آزمایش های مختلف داروی این ویتامین را به مردم 
دهیم و یا امکاناتی را که در جهت تقویت سلامت مردم است، فراهم کنیم. با این 

اطلاعات می توان روی واردات و تولیدات دارو نیز اقدام کرد.
او گفت: به عنوان مثال، بیماران سرطانی در بعضی از استان ها مثل گنبد و آق 
قلا بیشتر هستند. باید با توجه به این اطلاعات، تمرکز خود را از پیشگیری در این 
استان ها برداریم و دارو های این بیماری را بیشتر در این مناطق توزیع کنیم. این 
موارد اطلاعاتی هستند که از سامانه نسخه الکترونیک می توان به آن ها دسترسی 
پیدا کرد. شفافیت در همه ابعاد با اجرای کامل نسخه نویسی الکترونیکی می تواند 

در بسیاری از زمینه ها برای مردم کمک کننده باشد.

سلامت

آیا آفت دهان کودکان خطرناک است؟ 
فوق تخصص روماتولوژی کودکان گفت:آفت ها ممکن است به دلیل کمبود 

ویتامین، روی، آهن، رژیم غذایی نامناسب، گازگرفتگی و ضربات ایجاد شود. 
رضا شیاری،فوق تخصص روماتولوژی کودکان در برنامه »طبیب« در خصوص 
یک  مثل  و  حاد  صورت  به  می تواند  تب  داد:  توضیح  افراد  در  تب  طیف های 
سرماخوردگی ساده باشد، می تواند مرتب قطع و وصل شود و یا مزمن و طول 
کشیده باشد و فرد یک هفته تب بکند و همچنین می تواند دوره ای باشد که به 
عنوان یک نشانه از بیماری های روماتیسمی برای ما ارزشمند است. تبی که در 
عرض شش ماه حداقل سه بار تکرار شود تب دوره ای است و اگر همراه با این تب 
ویروس، باکتری یا بدخیمی برای تشخیص وجود نداشته باشد ما به روماتیسم 

شک می کنیم.
وی ادامه داد: در افرادی که زمینه دارند درجه حرارت های بالا ریسک ایجاد 
تشنج را هم بالا می برد، در واقع ضمن اینکه یک نشانه است که ما را متوجه بیماری 
می کند ما باید آن را به درجه معقولی برسانیم که برای بدن خطرناک نباشد؛ به 

همین دلیل با هر تبی باید به دنبال علت آن هم باشیم.
این پزشک متخصص با اشاره به اینکه تب های دوره ای که علت ویروسی یا 
باکتریایی ندارند، در ردیف بیماری های خودالتهابی قرار می گیرند، اظهار کرد: در 
این میان بیماری های موروثی داریم مثل تب مدیترانه ای که شایع ترین تب ارثی 
دوره ای در کودکان است و تب های غیرارثی دوره ای داریم مثل تب مارشال که از 
جمله نشانه های آن آفت های دهانی است که همراه با تب ایجاد می شود، دل درد، 
بزرگی غدد لنفاوی و لوزه ها نیز می تواند از جمله نشانه های آن باشد و درمان آن با 

تک دز کورتون است. 
شیاری در خصوص تب مدیترانه ای نیز عنوان کرد: در ایران شایع ترین تب 
دوره ای ارثی تب مدیرانه ای است که در نژادها و یا قسمت هایی که نژاد آذری و 
ارامنه هستند و در جنوب کشور که از نژاد عرب هستند بیشتر دیده شده و بیشتر 
بسته به ژنتیک است، اهمیت شناخت آن یکی به دلیل شیوع بالای آن است و 
دیگر اینکه اگر این بیماری تشخیص داده نشود موجب نارسایی کلیه می شود و 

اما اگر درمان شود نگرانی ندارد، نشانه تب مدیترانه ای فقط می تواند تب باشد.
به دلیل یک  بیماری  این  یادآور شد:  این فوق تخصص روماتولوژی کودکان 
جهش ژنتیکی است اما ما ژن درمانی نکرده و به صورت علامتی بیمار را درمان 
می کنیم، امروزه معتقدند برخی از جهش های این بیماری بد نیستند و اگر بیماری 
از جهش های خوب باشد، بعد از پنج سال پیگیری و استفاده از دارو درمان شده و 

اگر جواب آزمایشات مثبت باشد می توان دارو را قطع کرد.
وی اضافه کرد: تشخیص این بیماری نیز بالینی است، نه آزمایشگاهی؛ یعنی 
این بیماری علاوه بر تب هر بیماری طول کشنده ای را شامل می شود، مثل 

سردردها، پا دردها، آفت ها یا دل دردهای طولانی که همراه با تب باشند.    
شیاری همچنین آفت های دهانی اطفال را نیز به چند دسته تقسیم کرد و گفت: 
در آفت یک حاشیه خیلی قرمز و داخل آن یک زخم سفید می بینیم، در بچه ها 

آفت ها را به سه دسته تقسیم می کنیم، آفت های خفیف، شدید و هرپتی فرم.
این فوق تخصص روماتولوژی بیان داشت: البته 8۰ تا 8۵ درصد آنها خفیف 
است، آفت های شدید بیشتر از یک سانت هستند و تا بیشتر از یک ماه درمان آنها 
طول می کشد، آفت ها هپتی فورم هم شبیه تبخال هستند سایز آنها کوچک بوده و 

چند دانه کنار هم می زند و دوره درمان آنها هم کم است.
رژیم  آهن،  روی،  ویتامین،  کمبود  دلیل  به  است  ممکن  آفت ها  گفت:  وی 
غذایی نامناسب و گازگرفتگی و ضربات ایجاد شود، اما علل جدی هم دارند مثل 
بیماری های خودالتهابی مثل مشکل کرون روده. البته تب مارشال هم می تواند 
با آفت همراه باشد؛ پس اگر کودکی به کرات دچار آفت می شود حتما باید به 
یک روماتولوژیست اطفال مراجعه کرد؛ضمن اینکه در بزرگسالان نیز باید علت 
آفت های مکرر مورد بررسی قرار بگیرد. این پزشک متخصص ابراز کرد: برای پاشویه 
اطفال به هیچ وجه از الکل یا آب نمک و آب یخ استفاده نکرده و از آب خالصی 

استفاده کنند که تنها چهار درجه کمتر از دمای بدن باشد.
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تولیت آستان حضرت فاطمه معصومه)س(  گفت: توجه به نقش کلیدی امام 
رضا)ع( و حضرت معصومه)س( در جامعه در آستانه دهه کرامت و میلاد این دو بزرگوار 

امری ضروری است. 
آیت الله سید محمد سعیدی روز سه شنبه در دیدار رئیس و جمعی از اساتید 
دانشگاه جامع امام حسین )ع( افزود: حضرت معصومه )س( با اینکه نتوانست ازدواج 

کند ولی وظایف اجتماعی خود را ترک نکرد.
وی ادامه داد: آن حضرت در کودکی نیز به سؤالات مراجعان پاسخ می دادند و 
شیعیان نیز پاسخ های ایشان را می پذیرفتند که نشان می دهد درخانه اهل بیت)ع( 

هیچ گاه بسته نیست و همواره یک پاسخگو وجود دارد.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه)س( با اشاره به حادثه متروپل آبادان و دلایل 
این حادثه غم بار گفت: افرادی که در این حادثه دخالت داشتند همه تحصیل کرده 
بودند ولی مشکل این بود که به آنچه آموخته بودند تعهد نداشتند و درس خواندنشان 
به عمل صالح ختم نشده بود در حالی که در اسلام تأکید بر همراهی ایمان و عمل 

صالح می شود و ایمان بدون عمل صالح به درد نمی خورد.
وی خطاب به مدیران دانشگاه امام حسین)ع( گفت: علومی که در این دانشگاه 

و دیگر دانشگاه های تراز انقلاب تدریس می شود باید متناظر با علوم زمان و نشأت 
گرفته از علوم اهل بیت)ع( باشد.

سعیدی افزود: در تشکیلات الهی اگر کسی تقوا پیشه کند خداوند راه خروج از 
بن بست ها را نشان او می دهد بنابراین باید خدا را در نظر بگیریم و برای خدا کار کنیم.
وی با اشاره به نقش ولایت فقیه در حکومت اسلامی گفت: ولایت فقیه یک نقش 
الهی و مؤید به اراده خداوند است و در دانشگاه های مرسوم دنیا به این نقش ها و 

شاخصه های الهی و فرامادی توجه نمی شود.
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه)س( با بیان اینکه امام جواد )ع( بنا بر اراده الهی 
در سن 9 سالگی به ولایت و امامت جامعه رسیدند، افزود: حضرت عیسی در گهواره 
به این جایگاه منصوب شدند که نشان می دهد این جریان جریانی است که از جای 

دیگری نیرو و قوه دارد و به کلاس رفتن و سواد داشتن نیست.
همچنین در ابتدای این دیدار محمدرضا حسنی آهنگر رئیس دانشگاه امام حسین 
)ع( به تشریح فعالیت ها و مإموریت های این دانشگاه پرداخت و گفت: جهت گیری 
دانشگاه امام حسین )ع( مبتنی بر بیانات مقام معظم رهبری تنظیم شده است و 

مکتب دانشگاهی و تمدنی امامین انقلاب را تدوین و مورد استفاده قرار می دهد.

تولیت آستان حضرت فاطمه معصومه)س(  :

توجه به نقش امام رضا)ع( و حضرت معصومه)س( در جامعه امری ضروری است

اجتماعی

برای نخستین بار؛

برخی وسایل شخصی امام راحل
 در معرض دید عموم قرار گرفت

 مدیر دفتر نمایندگی موسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام راحل در قم گفت: در 
قالب نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید« برخی از وسایل شخصی حضرت امام و 
مرحوم حاج سید احمد آقا برای اولین بار در معرض دید عموم قرار می گیرد و مردم 

می توانند این آثار را از نزدیک مشاهده کنند. 
عباس کمساری با اشاره به برپایی نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید«، در باره 
اهداف برگزاری نمایشگاه »حضور صد ساله خورشید«، بیان کرد:  این نمایشگاه به 
مناسبت یکصدمین سالگرد ورود حضرت امام به شهر قم و در آستانه سی و سومین 
سالگرد بزرگداشت حضرت امام در قم برگزار می شود. موضوع این نمایشگاه ارائه 
نمادین عملکرد و دستاوردهای موسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام)س( است که 
در حوزه های مختلف به نمایش گذاشته شد؛ و شامل تولیدات پژوهشی، مکتوبات 
و منشورات موسسه در باره شخصیت و شخص حضرت امام است. در این نمایشگاه 
همچنین تولیدات فرهنگی و هنری که کاربردهای متعدد بخصوص در اجتماع دارد نیز 

به نمایش گذاشته شده است.
مدیر دفتر نمایندگی موسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام راحل در قم ادامه داد: 
آثار و تولیدات در حوزه بین الملل و فعالیت های ترجمه ای موسسه نیز در نمایشگاه 
»حضور صد ساله خورشید« در معرض دید علاقمندان قرار گرفت. یک بخش هم 

مربوط به معرفی اماکن منتسب به حضرت امام نیز پیش بینی شده است.
کمساری خاطرنشان کرد: علاوه بر موارد پیش گفته مکتوبات ارزشمندی که بوسیله 
موسسه چاپ و نشر عروج درسالها فعالیت خود در اختیار جامعه علمی کشور قرار 
گرفته نیز در این نمایشگاه ارائه شده و محققان و طلاب می توانند این آثار را از غرفه 

مربوطه تهیه کنند. 
به گفته وی، یکی از بخش های مهم این نمایشگاه معرفی سازمان رسانه ای موسسه 
است که فعالیت های موثری در ترویج نام و سیره حضرت امام در سطح رسانه ای بر 
عهده دارند. پرتال امام خمینی)ره(، موسسه مطبوعاتی جماران، هفته نامه حریم امام، 
و...از جمله آنها هستند که دارای غرفه مجزا هستند و بخصوص علاقمندان در حوزه 
های پژوهشی می توانند با مراجعه به غرفه پرتال امام خمینی)ره( در این نمایشگاه 
نسبت به تکمیل فرم »پژوهشگر افتخاری« اقدام کنند و با پرتال امام در موضوعات 

علمی و رسانه ای همکاری کنند.
وی نحوه همکاری پژوهشی و علمی محققان با موسسه را مورد توجه قرار داد و 
گفت: یکی از مراکز مهم پژوهشی تخصصی در باره شخصیت، سیره و آثار حضرت 
امام دفتر نمایندگی موسسه در قم است که علاقمندان می توانند با مراجعه نسبت 
به ارائه طرح های پژوهشی خود جهت بررسی اقدام کنند. مراکز پژوهشی دیگری 
نیز از سوی موسسه فعالیت دارند از جمله معاونت پژوهشی موسسه در تهران و 
همچنین پژوهشکده امام خمینی)ره( و انقلاب اسلامی که در امور آکادمیک 
کند.  می  حمایت  دانشجویی  های  نامه  پایان  از  و  دارد  فعالیت  دانشگاهی  و 
دستاوردهای علمی و پژوهشی پژوهشکده نیز در این نمایشگاه در معرض دید 

علاقمندان قرار گرفت.
مدیر دفتر نمایندگی موسسه تنظیم و نشر آثار حضرت امام راحل در قم با اشاره به 
برپایی یک غرفه خاص جهت نمایش وسایل شخصی حضرت امام و یادگار ایشان، 
تصریح کرد: برخی این وسایل برای اولین بار است که در معرض دید عموم قرار می 

گیرد و مردم می توانند این آثار را از نزدیک ببیند و لمس کنند.
وی اضافه کرد: علاوه بر برگزاری نمایشگاه، نشست های جانبی در حوزه های 
مختلف داریم، همچنین نشست های علمی برگزار خواهیم کرد که اساتید مباحثی 
مختلفی را مطرح می کنند. رونمایی از برخی آثار جدید و همینطور اکران فیلم 
خواهیم داشت. در کنار آن ورکشاپ های هنری برگزار خواهد شد؛ و در حوزه های 
مختلف می توانیم کارهایی که مورد اقبال و توجه جامعه است را به اجرا درآورده و به 

نمایش بگذاریم.
 

فرماندار قم تاکید کرد:

 ضرورت پیش بینی طرح ترافیکی
 برای تعطیلات نیمه خرداد

 فرماندار قم با بیان اینکه مسائل ایمنی اولویت نخست اعزام زائران به مراسم رحلت 
امام )ره( است، گفت: هیچ مساله ای نباید فدای رعایت مسائل ایمنی و امنیتی در 

اعزام زائران این استان به مراسم سالگرد امام راحل شود. 
عباس ذاکریان عصر سه شنبه در جلسه کمیته اجرایی ستاد تسهیلات زائران و 
خدمات سفر در سالن جلسات فرمانداری قم با تاکید بر ضرورت پیش بینی پوشش 
بیمه ای تمام اتوبوس های اختصاص یافته جهت اعزام زائران ایام رحلت امام )ره(، 
گفت: لازم است بلافاصله بعد از پایان این مراسم نسبت به تامین اعتبار پوشش بیمه 

ای و پرداخت به موقع آن به رانندگان اقدام شود.
ذاکریان تاکید کرد: هیچ اتوبوسی بدون قرارگیری در پوشش های بیمه ای رایج اجازه 
جابه جایی زائران به مرقد مطهر امام راحل را ندارد؛ اولویت تامین اتوبوس جهت انتقال 

زائران از قم با ناوگان برون شهری از خارج از استان است.
وی ترافیک را یکی از پرچالش ترین معضلات قم در مناسبت های ملی و مذهبی 
دانست و بیان کرد: در صورتی که مصوبات قبلی استان در زمینه ترافیک اجرایی شود، 

بخش عمده ای از مشکلات گذشته تکرار نخواهد شد.
ذاکریان افزود: بدلیل تعطیلی چهار روزه شهر همزمان با ایام سالگرد ارتحال امام 
راحل و برای کنترل و مدیریت بهتر ترافیک لازم است تا ظرفیت پارکینگ مجتمع های 

تجاری در اختیار ستاد اجرایی تسهیلات زائران و خدمات سفر قرار گیرد.
فرماندار قم ادامه داد: در طول ایام منتهی به سالروز رحلت امام )ره( تردد خودروهای 
سواری و زائران به شهر قم به صورت چشمگیری افزایش می یابد و در این شرایط لازم 
است تا در صورت نیاز از ظرفیت ناوگان برون و درون شهری، استانهای دیگر نیز برای 

خدمات رسانی بهتر به زائران و شهروندان استفاده شود.
ذاکریان با تاکید بر ضرورت جلوگیری از ورود ناوگان برون شهری به داخل مرکز شهر 
برای کنترل و مدیریت ترافیک، تصریح کرد: ورود اتوبوس های برون شهری به داخل 

شهر باید مدیریت و کنترل شود تا مشکلی برای زائران و مجاوران ایجاد نشود.
فرماندار با اشاره به ضرورت پیش بینی طرح ترافیکی ویژه ترافیکی در محدوده 
مسجد مقدس جمکران، گفت: باید تدبیری صورت بگیرد تا خللی در فعالیت دستگاه 

های امدادرسان در صورت بروز هر گونه حادثه ای ایجاد نشود.
وی بیان داشت: در صورتی که اتوبوس های برون شهری به پارک سوارهای اطراف 
شهر هدایت شوند باید نسبت به تامین اتوبوس های درون شهری و ناوگان عمومی برای 

جابه جایی مسافران و زائران به هسته مرکزی شهری برنامه ریزی شود.
وی در ادامه با اشاره به تامین ارزاق و کالاهای اساسی در ایام سالگرد امام راحل خاطر 
نشان کرد: برای جلوگیری از اجحاف در حق زائران و مسافران باید بر حجم بازرسی 
دستگاه های نظارتی افزوده شود. فرماندار قم تکمیل قابل توجه تخت های اقامتی 
استان قبل از آغاز تعطیلات ایام رحلت امام راحل را مورد توجه قرار داد و گفت: علاوه 
بر بوستانها و سالن های ورزشی باید نسبت به آماده سازی مصلی قدس جهت اسکان 
شبانه زائران در صورت نیاز اقدام شود. وی بیان کرد: ادارات و دستگاه هایی که در 
مسیر تردد و حضور زائران قرار دارند باید با اطلاع رسانی، ظرفیت و زیرساخت های 

عمومی خود را در اختیار مسافران و زائران قرار دهند
 

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

نگران واکسیناسیون کودکان هستیم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به بیماری آبله میمونی گفت: این بیماری از 
طریق ریزقطره ها و سطوح قابل انتقال است، و در حد متوسط قدرت سرایت دارد، ولی 

با این حال باید دغدغه داشته باشیم.
مهدی مصری افزود: رعایت پروتکل های بهداشتی در جلوگیری از بیماری های 
واگیردار اهمیت بسزایی دارد، چرا که با بی توجهی به آن ممکن است، دچار چالش 

شویم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین با ابراز نگرانی از آمار پایین واکسیناسیون 
در این استان گفت: نگران واکسیناسیون کودکان هستیم، باید  برنامه ریزی کنیم، که 

حوزه  سلامت تحت شعاع قرار نگیرد.
وی  همچنین بیان کرد: یکی از مسائلی که بحث مدیریت و کنترل بیماری های 
واگیردار را با مشکل جدی مواجه می کند، برگزاری نشست های غیرعلمی است که به 

نوعی دخالت در امر بهداشت محسوب می شود.

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم :

آحاد جامعه باید درامر پیشگیری از 
آسیب های اجتماعی ورود کنند

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم گفت: آحاد 
جامعه باید در امر پیشگیری از آسیب های اجتماعی و همچنین نهی از منکر ورود 
کنند، این مسایل صرفا وظیفه نهادهایی از جمله نیروی انتظامی و دادگستری 

نیست. 
حجت الاسلام والمسلمین مجید یزدی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران، 
افزود: 23 ارگان در مساله امر به معروف و نهی از منکر موظف هستند که اگر در 

این راستا کوتاهی کنند دادگستری باید ورود نماید.
وی با تاکید بر این که دادگستری آخرین مرحله برای مقابله عملی با آسیب های 
اجتماعی است، اضافه کرد: قرارگاه ۱9 دی موظف است در مراحل اولیه نسبت 
به آسیب های اجتماعی ورود کند و دادگستری فقط در بخش مقابله باید وارد 

شود.
وی با تاکید بر این که  پیشگیری مقدم بر درمان است، افزود: پیشگیری از وقوع 
جرم از ضروریات حفظ جامعه سالم است  و ضرورت عقلی، قانونی، ولایی و نقلی 

بر این امر دلالت دارد.
یزدی با بیان این که در ابتدای هر سال تعدادی کد برنامه با توجه به وضعیت 
بومی استان از سوی قوه قضاییه به معاونت پیشگیری دادگستری ابلاغ می شود، 
اضافه کرد: پیشرفت این کد برنامه ها و اقدامات صورت گرفته در طول هر ماه 

ارزیابی می شود و باید در این راستا پاسخگو باشیم .
 وی در ادامه به مواد مختلف اعتیادآور اشاره و بیان کرد: با توجه به وجود 
انواع مواد مخدر از جمله صنعتی و استنشاقی، آگاه سازی جامعه از مهم ترین 

راهکارهای کاربردی برای جلوگیری از اعتیاد به مواد مخدر است.
وی اضافه کرد: عدم اطلاع از انواع مواد و روش های اعتیادآور، مهم ترین دلیل 

گرفتاری اکثر افراد به مواد است.
معاون دادگستری قم با بیان این که تشکیل بسیاری از پرونده های دادگستری 
ناشی از اعتماد به دوستان و فامیل است، تصریح کرد: مکتوب کردن معاملات و 
همکاری ها و امضای قرارداد در حضور شاهد ضرورت دارد، اگر این موارد رعایت 

نشود ممکن است یکی از طرفین با مشکل جدی مواجه شود.
وی تاکید کرد: اگر آحاد جامعه اطلاعات خود را در این زمینه افزایش دهند، 

بسیاری از جرایم و مشکلات رخ نخواهد داد.
از آسیب های اجتماعی  وی خاطرنشان کرد: برگزاری دوره های پیشگیری 
به همه دانشگاه ها و مقطع متوسطه دوم در سطح استان پیشنهاد شده و برای 
حضور دانشجویان و دانش آموزان در نمایشگاه آسیب های اجتماعی دادگستری 

اعلام آمادگی کرده ایم.
یزدی همچنین با اشاره به فعالیت تعداد زیادی از بنگاه های مشاوران املاک 
در سطح شهر قم، گفت: از نظر قانونی نمی توانیم مشاوران املاک را تعطیل 
کنیم، امیدواریم به زودی در این زمینه قانونگذاری صورت گیرد و مشاوران املاک 

ساماندهی شوند.
وی افزود: قرار است تمام پروژه های مسکونی از طریق طرح کاداستر ثبت شود 

تا از بروز تخلفات و تشکیل پرونده هایی مانند پروژه رضوان جلوگیری شود.
  

مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم :

همه دستگاهها باید حفظ محیط زیست
 را اولویت خود بدانند 

مدیرکل حفاظت محیط زیست  استان قم گفت: با خشکسالی مستمر و قطع 
حقابه های زیست محیطی، تالاب های این استان که می تواند فرصتی ارزشمند 

برای ما باشد، به تهدیدی بالقوه تبدیل شده است. 
در  و مسؤولان«  رادیویی »مردم  زنده  برنامه  در  سید رضا موسوی مشکینی 
سخنانی اظهار داشت: امروز محیط زیست به یکی از دغدغه های اصلی مردم 
تبدیل شده و متأسفانه دهه ها غفلت از این موضوع خطیر و حساس، چالش ها و 

معضلات بسیاری را بوجود آورده است.
وی با اشاره به شرایط خاص اکولوژیکی استان قم، خاطرنشان کرد: قم با 
وجود شرایط نامناسب آبی، خشکسالی و وسعت اندک جغرافیایی، توان تحمل 
بارگزاری بیش از حد صنعتی و جمعیتی حال حاضر را نداشته و همین امر سبب 

بروز مشکلاتی شده که سلامت مردم را با مخاطره مواجه کرده است.
وی همچنین قطع حقابه های زیست محیطی استان قم را مورد توجه قرار داد 
و گفت: امروز با خشکسالی مستمر و قطع حقابه ها، تالاب های قم از فرصتی 
ارزشمند، به تهدیدی بالقوه تبدیل شده و در اراضی پیرامون تالاب ها، کانون های 
فعال گرد و غبار شکل گرفته است که با کمترین وزش باد، ریزگردها را به کام مردم 

می فرستند.
افزایش چشمگیر تعداد روزهای ناسالم، زنگ خطری جدی برای قم است 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه از ابتدای سالجاری تا 
کنون بیش از 22 روز ناسالم بوده است، تصریح کرد: تعداد روزهای ناسالم در 
مدت مشابه سال گذشته، ۶ روز بوده و این آمار نشان دهنده بدتر شدن وضعیت و 

زنگ خطری جدی برای ادامه روند کنونی است.
وی با اشاره به برخی معضلات واحدهای آلاینده صنعتی به ویژه در بخش 
سلفچگان قم، تصریح کرد: کنترل و پایش واحدهای صنعتی در تمامی نقاط 
استان با حضور کارشناسان این اداره کل به صورت شبانه روزی انجام می شود و با 

موارد تخلف و ایجاد آلودگی به هر نحو به شدت برخورد خواهد شد.
موسوی با اشاره به کمبودها و محدودیت های شدید سازمان حفاظت محیط 
زیست، بهبود وضعیت زیست محیطی استان قم را مستلزم همکاری و مشارکت 
تمامی سازمان ها و نهادهای ذیربط دانست و گفت: همانطور که رئیس جمهور 
محترم، توسعه را فرع بر محیط زیست می دانند، همه دستگاهها باید حفظ 

محیط زیست را اولویت خود بدانند.
 

رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صمت استان قم :

صنعت در قم با ایجاد واحد های پاک 
گسترش می یابد 

رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 
توسعه فعالیت های صنعتی در قم مطابق سند آمایش سرزمین استان و همچنین 

اسناد ملی بالا دستی با اولویت ایجاد واحد های پاک پیگری می شود. 
جواد ناطق گفت: در همین رابطه به دنبال استقرار صنایع پاک، کم آب بر و با 
فناوری پیشرفه و برتر در شهرک های صنعتی قم هستیم تا علاوه بر دستاورد های 
اقتصادی همچون افزایش سطح تولید محصولات و اشتغالزایی برای استان، 

ملاحظه های محیط زیستی نیز در این خصوص رعایت شود.
به  اشاره  با  قم  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  برنامه  و  طرح  اداره  رئیس 
برنامه های اقتصادی استان درحوزه صنعت، گفت: راهبرد سازمان صنعت، معدن 
و تجارت قم عمق بخشیدن به فعالیت های صنعتی در استان است و در این ارتباط 
افزایش سطح کیفیت تولید محصولات با نگاه به شرایط زیست محیطی خاص قم 

در اولویت قرار دارد.
رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با بیان این که 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در کنار محیط زیست است، گفت: پروانه 
بهره برداری برای انجام فعالیت های صنعتی در قم با اجازه محیط زیست استان 
صادر خواهد شد و حتی برای صدور جواز صنعتی نیز با نظر محیط زیست 
اقدام می شود. ناطق گفت: حساسیت بالایی نسبت به استقرار صنایع پاک 
در شهرک های صنعتی استان قم داریم و در جذب سرمایه گذاران علاقه مند به 
فعالیت در حوزه تولید محصولات صنعتی و حمایت از آنان، این نکته را ملاک 
عمل قرار دادیم. رئیس اداره طرح و برنامه سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
برای توسعه فعالیت های صنعتی  برنامه ریزی های دقیق  به  با اشاره  ادامه  در 
دانش بنیان در استان قم، گفت: برای حمایت مادی و معنوی از صنعتگران و 

استقرار صنایع پیشرفته در قم از همه ظرفیت های استان استفاده خواهیم کرد.

فاطمه  حضرت  میلاد  سالروز  القعده  ذی  اول   
معصومه )س( مظهر عصمت و نجابت است؛ بانویی 
که مدینه به یمن حضورش نورانی شد و کوچه پس 
کوچه های مدینه، به عطر دل انگیزش معطّر شدند و 

سروهای آزاد به احترامش قیام  کردند.
امروز سخن از ولادت بانویی است که با قدمهای 
پرحیاتش، به سرزمین کویری قم زندگی  وهدایت 
ولایت  از  حمایت  خون  ایرانیان،  رگ  در  و  بخشید 
را جاری ساخت. بانویی که تمام ایرانیان سرسفره 
باکرامتش نشسته و وجود خود را از یمن وجود او 

می دانند.
اگر در این شهر مقدس رونق و آبادانی وجود دارد 
معارف  نشر  مرکز  بزرگترین  به  علمیه  حوزه های  و 
وجود  خاطر  به  آن  همه  شده اند  تبدیل  اسلامی 
کریمه اهل بیت شکل گرفته است، حضرت فاطمه 
آن  است،  طهارت  خوشبوی  یاس  )س(  معصومه 
حضرت وجود بابرکتی است که دل های بی قرار و 
شیفته مومنان در برهوت هستی در جوارش در پی 

آب هستی می گردند.
آن حضرت قیانوس بی کران معارف و علومی است 
که در ساحل بی کران کرامات او تشنگان در طلب 
رفع عطش خود می کوشند، هرچند که دست کوتاه 
ما جز جرعه ای از معارف او را نمی تواند بچشد، اما 
چه می توان کرد، آب دریا را گر نتوان کشید هم به قدر 

تشنگی باید چشید.
وقتی وارد حرمش می شوی احساس می کنی در 
بهشت نفس می کشی، بی دلیل نبود که امام جعفر 
صادق )ع( در فضلیت و جایگاه رفیع کریمه اهل بیت 
)س( فرمودند: بهشت هشت در دارد که سه در آن 

به طرف قم باز می شود.
حضرت فاطمه معصومه )س(، بانوی عصمت و 
کرامت که کریمه اهل بیت )ع( زیبنده آن حضرت 
است در سال ۱۷3 هجری قمری در خانه هفتمین 
موسی  امام  حضرت  ولایت  و  امامت  تابناک  اختر 
کاظم )ع( چشم به جهان گشود، فرشتگان هلهله 
کنان میلاد نور را در آسمان و زمین ندا دادند و مدینه 

النبی از شمیم فاطمه معصومه عطرآگین شد.
گلِ زیبای مهر محمدی، زینت شاخسار ولایت، 
آسیهِ  بیت،  اهل  کریمه  امامت،  آسمان  نجمه 
و  مهربانی ها  خدیجه  پاکی ها،  مریم  صداقت ها، 
فاطمه خوبی ها، بانوی آب و آیینه و آفتاب پاک به 
نور  که  گرانبها  گوهری  گذاشت،  پا  خاکی  دنیای 
اسلام ناب با وجود آن حضرت در جهان تشیع طنین 
انداز و آموزگار تقوا، عصمت و کرامت در تمامی اعصار 
شد. معصومه، طاهره، حمیده، رشیده، تقیه، رضیه، 
مرضیه، سیده صدیقه و سیده رضیه مرضیه از القاب 

آن حضرت می باشد.
حضرت فاطمه معصومه )س( را شفیعه روز جزا 
لقب داده اند، چون آن حضرت مانند حضرت فاطمه 
واسطه  به  و  است  شفاعت  مقام  دارای  )س(  زهرا 
کریمه اهل بیت )ع( بسیاری از شیعیان به بهشت 
وارد می شوند. امام صادق )ع( دراین باره می فرمایند: 
آگاه باشید بهشت هشت در دارد که سه تا از آنها به 
سوی قم باز می شود. در آنجا بانویی دفن خواهد 
شد که از فرزندان من و نامش فاطمه دختر موسی 
علیه السلام است. به شفاعت او همه شیعیان داخل 

بهشت می شوند.
بزرگان دین برای آن بانوی گرانقدر احترام و جایگاه 
خاصی قائل بوده و همگی برابر آستان با عظمت 
مایه  را  وی  زیارت  و  آورده  فرود  تعظیم  سر  ایشان 

سعادت و خوشبختی دنیا و آخرت دانسته اند.
جلوه های مدیریتی حضرت معصومه)س(

آن بانوی پرهیزکار زمانی حرکت خود را از مدینه 

آغاز کرد که مامون با احضار امام رضا)ع( به مرو و 
واگذاری ولایت عهدی به او قصد اجرای اهداف شوم 
و مغرضانه ای را نسبت به آن حضرت و تنها ماندن او 
و در نتیجه جلوگیری از تدارک قیام سیاسی- نظامی 
داشت و نیز از جمله اهداف او در نظر گرفتن دقیق 
و همه جانبه آن امام همام)ع( و مخدوش ساختن 
چهره معنوی و الهی آن حضرت)ع( بود تا به مردم 
اینگونه القا شود که امامان شما هم دنیا خواه هستند 
و اگر دنیا به آنها رو کند، آنها نیز بی میل و رغبت به 
دنیا نیستند و حضرت فاطمه معصومه)س( با در 
نظر گرفتن شرایط دشواری که برادر او در آن قرار 
گرفته بود، تصمیم گرفت به یاری او بشتابد و اهداف 
خبیثانه ماموران را نقش بر آب کند. اینکه حضرت 
معصومه)س( با شماری از پیروان و دوستداران اهل 
یاری  برای  جز  کرد،  حرکت  مرو  طرف  به  بیت)ع( 
رساندن به برادر بزرگوارش نبود و این حرکت او بی 
از  به رسالت فاطمه زهرا)س( در حمایت  شباهت 
امام علی)ع( پس از رحلت پیامبر اکرم)ص( نیست. 
فاطمه معصومه)س( در مسیر حرکت خود با گفتار 
روشنگرانه مردم مناطق مختلف را با مبانی عمیق 
اسلام و آراء و افکار اهل بیت)ع( آشنا می کرد و با 
نقل احادیث خاندان عترت و طهارت مردم را از میان 
ظلمت های گمراه کننده حکام عباسی به طرف نور 
و روشنایی هدایت و رهنمون می کرد و این ندای بلند 

و رسای او بود که در گوش مردم طنین می افکند.
رسوایی حکومت جور عباسی

گفته شده است، یکی از اهداف مامون عباسی 
این بود که القاء کند، امام رضا)ع( با کمال میل و 
رضایت باطنی منصب حکومتی را قبول کرده است 
و او اکنون شخص دوم مملکت به شمار می رود اما 
همگان با خروج حضرت معصومه)س( که خواهر 
گرانقدر آن حضرت بود و مقابله او با ماموران عباسی و 
مسموم شدن وی به دست حکومت عباسی فهمیدند 
که معنای ولایت عهدی چیزی جز یک فریب نیست. 
به یقین این حرکت حساب شده آن حضرت)س( 
صفحه ای درخشان از عمق بصیرت و روشن بینی 
آن بانوی پرهیزکار است که در شرایط حساس آن 

دوران این وظیفه را به بهترین وجه، انجام داد.
مدیریت بحران

مدیر  و  رهبر  یک  وظایف  اساسی ترین  جمله  از 
این است که در شرایط خاص و اضطراری بهترین و 
حساب شده ترین تصمیم را بگیرد و این از مهمترین 
شاخص های یک مدیر است و در حرکت با بصیرت 
حضرت معصومه)س( به بهترین شکل اجرا شد زیرا 
او در بحرانی ترین شرایط و سخت ترین وضعیت، 
یعنی زمانی که از یک طرف برادران و خویشاوندان او 
به شهادت رسیده اند و خود او هم از بیماری و اندوه 
رنج می برد، دقیق ترین و دوراندیشانه ترین تصمیم را 
می گیرد و راهی قم می شود و در اینجا می فرماید: 
از پدرم شنیدم که قم مرکز شیعیان است. اما رفتن به 
قم یک تصمیم دفعی و بدون آینده نگری نبوده بلکه 
بر اساس یک طرح عمیق و دور اندیشانه و بر پایه یک 
استراتژی از پیش طراحی شده بود که قلب تاریخ 
حیات بشری را نشانه رفته و آرمان ها و اهداف بلند 

مدت شیعه را هدف گرفته بود.
صاحب مقام عصمت

والاترین مقام عصمت از گناه و اشتباه مخصوص 
حضرت  و  اطهار)ع(  ائمه  و  اکرم)ص(  رسول 
زهرا)س( است اما شخصیتی چون حضرت فاطمه 
دامن  و  کرده  پروردگار  اطاعت  که  معصومه)س( 
درجه  به  و  کرده  مبرا  اخلاقی  رذایل  از  را  خویش 
عالی از تقوا و طهارت رسیده است که از نظر عوام و 
خواص فردی مصون از گناه به شمار می آید، برایش 

مقام طهارت قلبی متصور است. چنانچه در فرازی 
از زیارتنامه غیرمعروفه او می خوانیم: »سلام بر تو ای 
بانوی پاک و ستایش شده نیکوکردار و هدایت شده 
پرهیزگار وارسته« علاوه بر این حضرت امام رضا)ع( 
که فرمود: »هرکس فاطمه معصومه)س( را در قم 
زیارت کند مثل آن است که مرا زیارت کرده است« و 
این سخن، شاهدی بر مقام عصمت این بانوی بزرگ 

است.
صاحب مقام شفاعت

یکی از معتقدات مسلمانان موضوع شفاعت است. 
در صدر شافعان روز قیامت، رسول خدا)ص( و ائمه 
اطهار)ع( قرار دارند که این اقتضای آبرومندی آنان 
در پیشگاه پروردگار متعال است. به جز این بزرگان، 
مخلص  پیروان  حتی  و  وحی  خاندان  منسوبین 
آنان نیز می توانند به اذن پروردگار شفاعت کنند. 
از  زهرا)س(  فاطمه  حضرت  متعدد  روایات  بنابر 
شخصیت های شفاعت کننده نزد پروردگار است. در 
روایتی از امام باقر)ع( اینگونه آمده است که ایشان به 
جابر فرمود: »ای جابر واللّه که فاطمه)س( شیعیان 
و محبان خود را آن گونه که پرندگان دانه های خوب 
و سالم را از میان دانه های بد جدا می نمایند، انتخاب 
می کند. بعد از صدیقه طاهره)س(، از جمله بانوانی 
شفاعت  مقام های  بزرگ ترین  از  یکی  صاحب  که 
می باشد، حضرت فاطمه معصومه)س(است. امام 
صادق)ع( در این زمینه می فرماید: »و به شفاعت 
بهشت  وارد  شیعیانم  همه  معصومه(،  او)فاطمه 
برجسته  بانوی  این  زیارت  در  نیز  و  شد«  خواهند 
درباره  خدا  نزد  من  برای  فاطمه  »ای  می خوانیم: 
بهشت شفاعت کن« و این خود نشان دهنده مقام و 

مرتبه آن شافع روز جزاست.
رحلت حضرت معصومه)س(

حضرت معصومه)س( ۱۶ یا ۱۷ روز در قم بیمار و 
بستری بودند تا از دنیا رحلت کردند. آرامگاه حضرت 
دومین  رضا)ع(،  امام  حرم  از  پس  معصومه)س( 
زیارتگاهی است که در ایران، اهمیت بسیار بالایی 
ایران  به  اسلام  ورود  بدو  از  خود  ایران  مردم  دارد. 
محبت عجیبی به اهل بیت)ع( از خود نشان داده و 
حرم هرکدام از این امام زادگان تاکنون ملجا عاشقان و 
عارفان و علاقمندان به اهل بیت)ع( به شمار می روند. 
هم چنانکه در شهر مقدس قم نیز وجود این بانوی 
باعظمت باعث ایجاد نورانیت و برکات زیادی شده 
و اینکه امروزه این شهر تبدیل به بزرگ ترین قطب 
علمی جهان تشیع و اسلام ناب محمدی)ص( شده، 
بدون شک از برکات این کریمه اهل بیت)س( به شمار 

می رود.
 کلام آخر

سالروز ولادت حضرت معصومه )س( در تقویم ملی 
ایران به نام روز دختر و برای ارج نهادن به این قشر 
عزیز جامعه نامگذاری شده است. روزی، هر چند 
نمادین می توان پای درد و دل دختران جوان نشست 
و به فکر راه چاره ای برای رفع مشکلات آنان بود. زیرا 
این دختران، مادران فردای این مرز و بوم هستند و 

باید همواره این قشر را عزیز بداریم. 
منابع:

آفتاب   -  ۶9 شماره   ،۱38۴ آذر   - گلبرگ   .۱
عصمت)ولادت حضرت معصومه)س((

2. پاسدار اسلام - اسفند ۱38۷ و فروردین ۱388 
- شماره 32۷ و 328 - پگاه پاکی)گذری بر فضایل و 

مکارم حضرت فاطمه معصومه)س( و شهر قم(
مجالس  الله،  نور  قاضی  شوشتری،   .3

المؤمنین)ع(.
۴. شمیم یاس - اردیبهشت ۱38۶، شماره ۵۰ - 
شهپر عفت/ نگاهی به وفات حضرت معصومه)س(.

به مناسبت ولادت حضرت فاطمه معصومه)س( بانوی کرامت ؛

حضرت معصومه)س( مظهرعصمت و نجابت
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عزتی کارشناس اقتصادی :

اعلام شکست برجام برهمه بازارها 
تاثیر می گذارد

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: میزان افزایش نرخ ارز پس از اعلام 
اگر  دارد.  بستگی  می کند  اعمال  دولت  که  سیاست هایی  به  برجام  شکست 
سیاست ها در راستای کنترل جو روانی و بازار ارز باشد، افزایش نرخ ارز هم کنترل 

می شود. 
با اشاره به وضعیت اقتصادی کشور با شکست برجام اظهار  مرتضی عزتی 
داشت: شکست برجام یا توافق برای احیای برجام به راحتی قابل پیش بینی 
نیست با کوچک ترین چرخش دو طرف سرنوشت برجام تغییر می کند اما اگر 
مذاکرات درباره احیای برجام به سرانجام نرسد، معتقدم بخش قابل توجهی از 
آسیب های کوتاه مدت و شوک وار را تحمل کردیم که مصداق بازر آن افزایش نرخ 

ارز است که ارز 3۰۰۰ تومانی وارد کانال 2۰۰۰۰ تومانی شد.
وی ادامه داد: از سوی دیگر همین الان هم در شرایط تحریمی قرار داریم و 

سخت ترین تحریم ها علیه ایران وضع شده است.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: اگر شکست برجام به صورت رسمی اعلام 
شود، شوک انتظاری ایجاد خواهد شد و می تواند نرخ ارز را بالا ببرد اما با اعلام 
شکست برجام به صورت عملی اتفاق جدیدی رخ نمی دهد. نکته مهم این است 
که توافق برای احیای برجام منافع قابل توجهی از جمله کاهش هزینه مبادلات و 
واردات، تسهیل فرایند صادرات، از همه مهم تر افزایش درآمدهای ارزی و افزایش 
فروش نفت، بهبود فضای سرمایه گذاری و کسب و کار و...  برای اقتصاد کشور 
خواهد داشت و به طور قطع شرایط اقتصادی کشور تغییر می کند اما اگر برجام 

شکست بخورد این منافع دست نیافتی می شوند.   
عزتی با بیان اینکه با دسترسی به این منافع افزایش رشد نرخ اقتصادی محقق 
خواهد شد و در سال اول، شاهد رشد شاخص های اقتصادی خواهیم شد، گفت: 
در صورتی که بتوانیم بهره برداری خوبی از این منافع داشته باشیم،  رشد اقتصادی 
ادامه دار می شود. حتی با احیای برجام اگر مسئولان به دنبال منافع اقتصادی 
نباشند، ادامه رشد اقتصادی متوقف خواهد شد. اعمال سیاست های نادرست 

اجازه نمی دهند که از منافع برجام به درستی منتفع شویم.
وی درباره جو روانی ناشی از اعلام شکست برجام اظهار داشت: اگر به صورت 
اثر  بازارها  تمام  بر  آن  به دنبال  و  ارز  بازار  بر  انتظاری  رسمی اعلام شود شوک 
می گذارد. میزان افزایش نرخ ارز پس از اعلام شکست برجام به سیاست هایی که 
دولت اعمال می کند بستگی دارد. اگر سیاست ها در راستای کنترل جو روانی و 
بازار ارز باشد، افزایش نرخ ارز هم کنترل می شود. این کارشناس اقتصادی تاکید 
کرد: احیای برجام موجب افزایش درآمدهای ارزی و آزادسازی پول های بلوکه شده 
می شود و تسهیل انتقال ارز از خارج به کشور باعث می شود تلاطم های ارزی در 
کشور برطرف شود و بازار ارز را وارد فضای ثبات می کند. اما شواهد نشان می دهند 
که دولت به طور رسمی تمایل ندارد که قیمت ارز کاهش پیدا کند بنابراین حتی 
با توافق برجام و آزادسازی ارزهای بلوکه شده و افزایش درآمدهای ارزی، میزان 
کاهش قیمت ارز بسیار ناچیز خواهد بود. عزتی افزود: آنچه که دولت در مصوبات 
اعلام می کند نشان می دهد که در شرایط برجامی هم کاهش قیمت ارز ناچیز 

خواهد بود و حداکثر کاهش قیمت ارز به ۱۰ درصد می رسد.

نایب رییس اتاق بازرگانی ایران :

در آینده منافع و ثمرات اصلاح ارز 
۴۲۰۰ تومانی را خواهیم دید

 نایب رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: دولت سیزدهم با یک رفتار کاملًا منطقی 
و با عدم دخالت در بازار سرمایه و اتخاذ تصمیمات و انجام اقداماتی باعث شد بازار 

سهام روند طبیعی خود را در پیش بگیرد و رو به بهبود حرکت کند.
»حسین سلاح ورزی« به اقدامات انجام شده از سوی دولت سیزدهم در حوزه 
بازار سرمایه اشاره کرد و افزود: دولت سیزدهم از زمان روی کار آمدن خود رفتار 
معقول و منطقی را نسبت به معاملات بازار سرمایه و کاهش هیجانات ایجاد شده 
در این بازار در پیش گرفت. وی با بیان اینکه شاهد تصمیمات درست اتخاذ شده 
از سوی دولت در خصوص بازار سرمایه بودیم، اظهار داشت: عملًا دولت سیزدهم 
با یک رفتار کاملًا منطقی در زمینه عدم دخالت در بازار، انجام اقداماتی با صبر و 
طمانینه و نیز خارج از دخالت اجازه داد تا بازار روند طبیعی خود را در پیش بگیرد 

و نیز وضعیت معاملات بازار سرمایه رو به بهبود پیش برود.
ارز ترجیحی نتوانست باعث رفاه و حمایت از اقشار آسیب پذیر شود

عضو شورای عالی بورس به حذف ارز ۴2۰۰ تومانی و تاثیر آن بر اقتصاد کشور 
اشاره کرد و گفت: در کشور ایران و همچنین تجربیات مشابه بین المللی به کار 
به صورت  ترجیحی  ارز  توزیع  و هیچگاه  ندیده ایم  را در هیچ کجا  گرفته شده 

گسترده نتوانست منجر به رفاه شود و از اقشار آسیب پذیر حمایت کند.
سلاح ورزی گفت: با توجه به وجود چنین مساله ای از همان ابتدا استفاده از ارز 
ترجیحی اشتباه بود و باید تدبیر بیشتری از سوی مسوولان سابق برای استفاده 
از این ارز در اقتصاد کشور صورت می گرفت. این ارز نتوانست نشانه ای از اصابت 
دقیق این سیاست ها را به هدف ایجاد کند. وی به تبعات استفاده از ارز ترجیحی 
در اقتصاد کشور اشاره و بیان کرد: از سال های گذشته شواهد زیادی را در زمینه 
معضلات استفاده از ارز ۴2۰۰ تومانی شاهد باشیم. توزیع ارز ترجیحی در بسیاری 

از حوزه ها منجر به توزیع رانت قاچاق و نیز از بین رفتن منابع و ثروت ملی شد.
نایب رییس اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: استفاده از این ارز ترجیحی در 
همه سال های گذشته زمینه ساز چندنرخی شدن ارز بود که این اتفاق هم به مراتب 
به همراه خود نااطمینانی و غیر پیش بینی پذیری اقتصاد کشور را به همراه داشت.
سلاح ورزی ادامه داد: اغلب دولت ها بعد از روی کار آمدن خود چنین وعده ای 
را می دادند که نرخ ارز را تک نرخی می کنند و بساط یارانه های آشکار و نهانی در 

اقتصاد کشور را جمع می کنند اما هیچگاه در عمل این اتفاق رخ نداد.
در آینده شاهد منافع و ثمرات اصلاح سیاست ارز ترجیحی خواهیم بود

وی ادامه داد: به دنبال بدعهدی های انجام شده از سوی مسوولان دولت قبل، 
اکنون شاهد قیمت های مختلف ارز نیمایی، ارز حواله ای، قیمت فردایی و نیز ده ها 
قیمت هستیم که این امر باعث ایجاد مشکلات مختلف در اقتصاد کشور شد. عضو 
شورای عالی بورس اظهار داشت: با توجه به ایجاد چنین معضلاتی در کشور اکنون 
دولت اقدام مهمی را مبنی بر حذف ارز ترجیحی به منظور بهبود وضعیت اقتصادی 
کشور انجام داد که تاکنون انتقادات زیادی را با خود به همراه داشت. سلاح ورزی 
خاطرنشان کرد: دولت باید بتواند این طرح خود را از طریق برنامه های مختلفی که 
برخی از آنها را وزارت اقتصاد برای قشر آسیب پذیر در نظر گرفته به درستی پیش 
ببرد و اقدامات اصلاحی را به سرانجام برساند. نایب رییس اتاق بازرگانی ایران تاکید 
کرد: در این صورت می توان گفت که این اقدام دولت سیزدهم بسیار موثر بوده و در 

آینده شاهد منافع و ثمرات آن در اقتصاد ملی خواهیم بود.

مشاور وزیر اقتصاد عنوان کرد؛

تجهیز نانوایی ها به سیستم  ثبت 
تراکنش های هوشمند تا ۴۵ روز آینده

 مشاور وزیر اقتصاد با تأکید بر اینکه ساز و کار توزیع نان میان مردم در روستاها 
ادامه خواهد داشت، گفت: موضوع این طرح 82 هزار نانوایی است که 3۰ الی 

۴۵ روز آینده زیرساخت های آنها تجهیز می شود.
در همین راستا محمد جلال مشاور وزیر امور اقتصاد دارایی و از مجریان این طرح 
گفت: در این طرح موضوع ما نانوایی هایی است که زیرساخت ثبت تراکنش های 
هوشمند را دارند که حدود 82 هزار نانوایی در سراسر کشور به این شکل وجود 
دارد. وی در پاسخ به روند هوشمند سازی نانوایی ها در استان زنجان گفت: در 
این استان ۱۶۰۰ هوایی وجود دارد که حدود 9۰ درصد آنها متصل شدند. جلال 
تصریح کرد: طبق برآوردهای ما بین 3 تا ۴۵ روز آینده کل نانوایی های کشور تجهیز 
می شوند زیرساخت های آن آماده است و نصب و راه اندازی آنها در شهرها کار 
دارد. اتصال این دستگاه ها در شهرهای پرجمعیت با سرعت بیشتر و در روستاهای 

دوردست و مناطق صعب العبور طبیعتاً با سرعت کمتری انجام می شود.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: 
امروز قدرت خرید یک دلار به 25 سنت رسیده است و به 
همین دلیل این پیشنهاد داده شد که ذخایر نفتی به جای 

دلار بر پایه یورو به فروش برسد. 
 عباس شاکری در نشست بررسی »سیکل معیوب تورم 
ایران از کجا نشات می گیرد؟« با بیان اینکه باید به مسائل 
دیدی وسیع تری داشته باشیم، اظهار داشت: معتقدم ریلی 
که از برنامه اول توسعه کار گذاشتیم، اقتضاعاتی دارد که 
همین سیاست ها از دل آن بیرون آمده است.  در برنامه اول 
رشد نقدینگی را 7 الی 8 درصد هدف گذاری کردند این عدد 
در برنامه دوم به 12.5 درصد رسید اما دولت دید که قابل 

کنترل نیست و آن را رها کرد.
وی ادامه داد: همین روند را در دولت سازندگی، اصلاحات، 
مهر و تدبیر هم می بینیم. تمام  این دولت ها نقدینگی را 7 

برابر کردند و رفتند استثنائی در بین دولت ها نبود.
این کارشناس اقتصادی افزود: در یکی از تحلیل ها دلایل 
رشد نقدینگی تا سال 93 را مورد ارزیابی قرارداده ام و یکی 
و  بوده   توسعه، شوک درمانی  برنامه های  انحراف  از دلایل 
بحث درون زایی پول تایید شده  است. البته پول به طور کامل 
درون زا یا برون زا نبوده اما یک وجه قالب را پیدا می کند و در 

سال های گذشته پول درون زا فعال بوده است.

شاکری با بیان اینکه نقدینگی از طریق قیمت ها بر روی 
نرخ ارز تاثیر می گذارد، گفت: می گویند برای ارتقای صادرات 
در شرایط تورمی با ثبات ارز، با مشکل مواجه می شویم اما 
نمی گویند با ارتقای فناوری با ثبات نرخ ارز هم، صادرات از 

این رو به آن رو می شود.
وی به اشاره روند تغییر نقدینگی اظهار داشت: در حالی که 
در دهه های اخیر نقدینگی چیزی حدود 355 میلیارد تومان 
بوده امروز نقدینگی به 460 هزار هزار میلیارد تومان رسیده 
به عبارت دیگر نقدینگی بیش از 12 هزار برابر شده و در عین 
حال میزان تولید ناخالص ملی با پایه سال 95، 1.45 برابر 
افزایش یافته است. اگر این دو شاخص یک دیگر را پوشش 
دهند می توان گفت 9 هزار برابر نقدینگی آماده برای تورم 

است، اما شاخص های قمیتی 1800 برابر شده اند.
این کارشناس اقتصادی درباره تضعیف ارزش دلار آمریکا 
تاکید کرد: امروز قدرت خرید یک دلار به 25 سنت رسیده 
است و به همین دلیل این پیشنهاد داده شد که ذخایر نفتی 

به جای دلار بر پایه یورو به فروش برسد.
شاکری با اشاره به کاهش ارزش پول ملی کشورمان گفت: 
تمام این عوامل باعث شده که ارزش پولی ملی در طول این 

سال ها 17 هزار برابر کاهش پیدا کند.
وی با بیان اینکه در این موضوعات ما بحث مکاتب را نداریم، 

ادامه داد: ما درباره هیچ مکاتبی حرف نمی زنیم بلکه بحث 
ما دوره گذار روسیه از سال 1992  تا 1998 یا دوره گذار کره 
جنوبی از سال های 1960 تا 1990 است. باید یا مسئولان  
پاک دست برای دوره گذار جان بدهند نه اینکه محلی برای 

رانت خواری باشد.
این کارشناس اقتصادی گفت: اقتصاد مجموعه نظریاتی 
است که با تحول شرایط دچار تحول می شود و اقتصاد یک 
کلیشه نیست یا 5 صفحه یا یک کتاب نیست که با خواندن 
صبحت  تورم  درباره  اگر  شویم.  تبدیل  اقتصاددان  به  انها 
می کنیم همه مردم می دانند پس از تحریم های ترامپ در 
سال 96 دچار تورم شدیم. در حال حاضر 70 تا 80 درصد از 
منابع ارز متعلق به دولت است و تابع عوامل بیرونی هستند 
از این رو در این بخش  شرایط رقابتی وجود ندارد و اساسا 
ما بازاری نداریم. آنجایی است که نیروی های بی نام قیمت 

تعیین می کنند و عرضه و تقاضا تسویه و مساوی شوند.
وی تاکید کرد: بازار در حال حاضر تمام مشکل این است 
که پول ملی 17 هزار برابر نسبت به دلار آمریکا کاهش پیدا 
کرده اما میزان افزایش نقدینگی 8 هزار و 700 برابر بوده 

است.
شاکری با اشاره به تغییر یارانه حامل های انرژی در سال 86 
اظهار داشت: در سال 86 قیمت بنزین فوب خلیج فارس 

بود و همین تغییر باعث تورم و جهش ارزی در سال 91 شد 
و همین اتفاق در سال های 93 و 96 اتفاق افتاد و همه این 

موضوعات هزینه هایی برای اقتصاد تراشید.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی مطرح کرد: 

کاهش ۱۷ هزار برابری ارزش پول ملی در سال های اخیر

 رییس موسسه دین و اقتصاد اظهار داشت: وقتی آقایان ژست پول گرایانه 
می گیرند باید به آنها گوشزد کرد که چه موضوعی را بر زبان می رانند و باید پاسخ 
دهند که چرا در مورد قیمت های کلیدی فقط قیمت های حامل های انرژی 
را همتراز با جهان می خواهند؟ چرا این آقایان یک بار در مورد اینکه نرخ بهره 
بانکی هم در استاندارد جهانی تعیین شود صحبت نمی کنند؟ چرا مردم ما در 
تعیین هزینه با استانداردهای جهانی اما در دستمزدها با بورکینافاسو همتراز 
می شوند؟ چرا مسوولان ما با یک نشست و برخواست هزینه 3۵ هزار میلیارد 
تومانی موسسات غیر مجاز را پرداخت می کنند اما از این منابع برای پرداخت 

حقوق ۱2 ماه معوقه کارگران استفاده نمی کنند.
 فرشاد مومنی بابیان اینکه همه کم و بیش می دانیم کشورمان در معرض 
جامعه  از  انتظار  طبیعتاً  داشت:  اظهار  است،  متعارفی  غیر  بسیار  شرایط 
دانشگاهی این است که در این شرایط نقش فعالتری ایفا کند و برپایی چنین 
همایش و فعالیت باید نمادی از مسئولیت شناسی از جامعه دانشگاهی در باره 

مسائل کشور در نظر گرفته شود.
وی ادامه داد: پرسش بنیادی این است که نظام تصمیم گیری اساسی کشور 
که باید بر قاعده علمی باشد چرا به شکل دیگری است؟ و کسانی تصمیم 
گیرنده هستند و از افراد دیگری می خواهند که برای این تصمیم گیری ها بزک 
علمی درست کنند. اگر مسأله پایبندی به علم بود که باید شاهد بالارفتن بنیه 

علمی بودیم چرا که کارکرد علم این است که بنیه علمی را بالا می برد.
مومنی گفت: طی 30 سال گذشته سیاست های معینی ده ها بار مطرح شده 
و افراد برای این سیاست ها انتظارات شگفتانه و انتظارات غیرعادی مطرح کردند 
اما حتی یک بار هم یکی از این وعده ها و سیاست ها محقق نشده اند. بنابراین 
مسأله کارشناسی و تفاوت دیدگاه های کارشناسی نیست بلکه مسأله اقتصاد 
سیاسی است. اگر بخواهیم واقعیت ها را بررسی کنیم باید تا حدی بازندگان و 
برندگان این جهت گیری را زیر ذره بین قرار دهیم در عین حال مسائل نظری 

محکم بر جای خودش باشد و باید واقعیت های محیطی در نظر گرفته شود.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: در طول این سال ها به بهانه بازارگرائی و 
به اسم کوچک سازی دولت دست به خصوصی سازی افراطی، تضعیف پول 

ملی، آزادسازی افراطی و مسئولیت گریزی از مسائلی مانند بهداشت، آموزش، 
مسکن و زیر ساخت های فیزیکی زدند.

مومنی ادامه داد: ماجرا این است که بالغ در سه دهه گذشته یک مجموعه 
سیاستی در دستور کار قرار داده که در این مدت زمان حتی یک مورد از وعده ها 
محقق نشده است. پرسش این است که چرا یک مجموعه سیاستی که پی در 
پی شکست می خورد استمرار پیدا می کند؟ مسأله این است که علم را در حاشیه 
منافع قرار داده اند. وی با اشاره به دوره های شوک ارزی و قیمت حامل های 
انرژی اظهار داشت: وقتی شوک ارزی ایجاد می شود یا به حامل های انرژی 
شوک وارد می شود یا به اسم آزادسازی تجاری، رانت های قابل توجهی بین افراد 

توزیع می شود و در واقع موضوع توزیع رانت در این حوزه ها است.
مومنی ادامه داد: استدلال دیگری نشان دهنده طرح مسائل سیاسی بوده، 
این است که در ۶ ماه گذشته وقتی طیفی مسئولان اقتصادی و غیر اقتصادی 
درباره سیاستهای تورم زا صحبت کردند، می توان از سطح مباحثی که مطرح 
می کنند، سطح درک آنها را سنجید و دید. آقایان می گویند فقط قیمت ۴ 
قلم افزایش پیدا کرده و اجازه افزایش قیمت سایر اقلام را نمی دهیم یا اینکه 
گفته می شود از شکل گیری پول پرقدرت اجتناب می کنیم اما وقتی ردگیری 
می شود، می بینیم ابزارهایی که عامل ایجاد این پول ها بودند به بانک مرکزی 
منتهی می شوند. وی درباره مافیای رسانه این افراد گفت: وقتی به طیفی از 
رسانه ها مراجعه کنید می بینید که به چه نحوی فشار پرقدرتی را برای پیش بردن 
منافع خود و پیش بردن این مسائل جدی به حاشیه به رسانه ها وارد می کنند. 
در شرایطی که توزیع نقدینگی و سود بانکی به این صورت امروز است می بینیم 
که تعمدا فساد نادیده گرفته می شود. همچنین مهمترین موضوع در سرنوشت 
اقتصادی کشور، بنیه تولید است و در این شرایط شاهد سقوط غیرمتعارف در 

بنیه تولید هستیم.
با شیوه جدید، بدیع و بسیار خطرناک حکمرانی اقتصادی مواجه هستیم 
فرشاد مومنی در ادامه با اشاره به سقوط برخی از شاخص های اقتصاد گفت: 
مثلا شاخص رابطه مبادله نشان می دهد که ما نسبت به پایان جنگ سقوط ۷۰ 
درصدی داشتیم این موضوع در مورد شاخص »پیچیدگی« نیز قابل مشاهده 

است به ویژه در دهه ۱39۰که بایکی از بی سابقه ترین بحران ها در تولید مواجه 
شده ایم به طوری که تولید ناخالص ملی در این دهه منفی بوده و اندازه منفی 
بودن ارزش افزوده بخش صنعت دو برابر کل این بخش است. این مساله در 
سال های ۱39۷ تا ۱۴۰۰ به یک ابعاد بسیار نگران کننده رسیده است مثلا 
شاخص هزینه تولید کننده در ۴ سال اخیر بین 3۵ تا ۵۰ درصد از شاخص 

هزینه مصرف کننده بزرگتر بوده است.
وی ادامه داد: اگر نظام تصمیم گیری کیفیت لازم را داشت باید در اولین 
سال این پدیده متوجه می شد که  سبقت گرفتن شاخص تولیدکننده نسبت 
به مصرف کننده را باید اعلام وضعیت فوق العاده کند اما احساس کردند که 
منافع تولیدکنندگان به منافع رانت خواران و رباخواران ترجیح ندهند. به طوری 
که در ۵ سال اخیر حتی یک مسوول در مورد این موضوع صحبتی نکرده است 
یعنی آنچه اهمیت ندارد بخش تولید است. برای مثال در دولت جدید متولی 
امور صنعتی کشور در مورد بخش تولید حرفی نمی زند اما بشارت می دهد که از 

خرداد ماه همه موانع واردات برداشته خواهد شد.
مومنی با بیان اینکه با شیوه جدید، بدیع و بسیار خطرناک حکمرانی اقتصادی 
مواجه هستیم، ادامه داد: به موازات حذف تولید در یک شکل دهی سرنوشت 
اقتصادی کشور، مافیای رسانه ای گستاخانه تر با حکومت صحبت می کند برای 
مثال پیش از حوادث سال 9۶ در یکی از مافیای رسانه ای که منافع غیر مولدها 
را دنبال می کند سرمقاله ای خطاب به رییس جمهور منتشر شد مبنی بر اینکه 
با شتاب هرچه بیشتر نرخ ارز را افزایش دهید چون شما دیگر بهانه ای برای 
رای مردم ندارید. و وقتی نرخ ارز افزایش می یابد در همین رسانه ها با بمباران 
تیترها مواجه می شویم مبنی بر اینکه اگر عده ای گفتند افزایش نرخ ارز بر تورم 
تاثیر دارد توجه نکنید. وی افزود: چطور می شود بحث از توان مقاومت کنیم اما 
گفته نمی شود در سی سال اخیر کار ما به جای رسیده است که از کل صادرات 
کشور 8۵ درصد آن را مواد خام و اولیه تشکیل می دهد و این یعنی فروافتادگی 
در باتلاق توسعه نیافتگی. در حالی که این شاخص برای میانگین جهانی 29 
درصد است و با وجود اینکه با این فاصله وحشتناک مواجه هستیم همین 

رسانه ها سعی دارند آدرس های اشتباهی به مردم بدهند.
این استاد دانشگاه افزود: براساس گزارش های رسمی رتبه نخست در شکل 
دهی به تورم شوک  قیمت های کالاهای کلیدی است و در رتبه دوم طرز عمل 
بانک های خصوصی در آن قرار می گیرد. براساس گزارش اردیبهشت ۱۴۰۰ از 
نقطه عطف فعال شدن بانک های خصوصی یعنی از اوایل دهه ۱38۰ تا ۱399 
رشد تولید 3۶ درصد بوده است اما رشد نقدینگی ۱۰ هزار و 2۵۰ درصد بوده 
است یعنی کسانی که آدرس اشتباهی در مورد نقدینگی می دهند نمی گویند 
که برندگان کاهش ارزش پول ملی و بانکداری خصوصی چه کسانی هستند؟ 

در این مورد لازم است تنها به سهامداران آن توجه کنیم.
مومنی ادامه داد: در افکار تصمیم گیران اقتصادی کشور وقتی یک سیاست 
تورم زا را در دستور کار قرار می د هند با پدیده شگفت انگیزی روبرو می شویم و 
اینکه خیلی سهل انگارانه در مورد تاثیرات تورمی آن صحبت می کنند گویا درک 
بایسته ای از عرض و طول تاثیرات سیاست های تورم زا ندارند. تمام متفکران 
بزرگ تاریخ اندیشه اقتصادی بالاترین سطح حساسیت را نسبت به نرخ تورم 
اعلام کرده اند چون تورم آثار فرااقتصادی دارد و مناسبات تورمی قراردادهای 
میزان  بالا  تورم های  دورهای  در  معمولا  مثلا  متزلزل می کند.  را  اجتماعی 
جرم و جنایت و بزه های اجتماعی افزایش می یابد و در واقع تمام قراردادهای 

اجتماعی را متزلزل می کند.
این اقتصاددان خاطرنشان کرد: طی سه دهه گذشته به تدریج و فزاینده، بین 
روندهای تورمی و روندهای رکودی یک درهم تنیدگی تمام عیار پدیدار شده 
است و مسوولان باید دنبال این منطق باشند که چرا مجموع نرخ تورم و بیکاری 
را تحت عنوان »شاخص فلاکت« در جهان معرفی می کنند؟ یعنی وقتی که 
می گویند با فلان سیاست نرخ تورم تنها ۶ یا ۷ درصد افزایش می یابد بدانند که 

در مورد چه و در کجا صحبت می کنند.

فرشاد مومنی اقتصاددان:

به اسم آزادسازی تجاری، رانت توزیع می شود
چرا مسئولان نرخ بهره را همتراز استاندارد جهانی نمی کنند؟

معاون صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک اعلام کرد:

پرداخت وام ۵ میلیارد تومانی بدون وثیقه به واحدهای تولیدی
معاون مالی و اقتصادی صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک اعلام 
کرد که در سال جاری این صندوق علاوه بر صدور ضمانتنامه، واحدهای تولیدی 
که وضعیت اعتباری مناسبی دارند را به بانک معرفی می کند تا سقف ۵ میلیارد 
تومان تسهیلات سرمایه در گردش و خرید ماشین آلات جدید، بدون ارائه وثیقه 

به بانک دریافت کنند.
محمد صادق محمدیاری با بیان اینکه برنامه صندوق برای حمایت از صنایع 
کوچک در سال ۱۴۰۱ این است که متفاوت از سالهای گذشته محصولات خود را 
کامل کند، اظهار کرد: در گذشته صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک 
صرفا نسبت به صدور ضمانتنامه و تضمین تسهیلات برای واحدهای صنایع 
کوچک اقدام می کرد، اما حالا به این نتیجه رسیدیم که باید یک محصول را به 
طور کامل ارائه دهیم. یعنی صرفاً تامین کننده تضامین نباشیم و خودمان بتوانیم 

تسهیلات در اختیار واحدهای تولیدی قرار دهیم.
به گفته وی در همین راستا صندوق منابع خود در بانکهای مختلف را تجمیع و 
با چند بانک تفاهم نامه منعقد کرد تا به واحدهای تولیدی که وضعیت اعتباری 
مناسبی دارند و از طرف صندوق به بانک معرفی می شوند تا سقف ۵ میلیارد 
تومان تسهیلات سرمایه در گردش و خرید ماشین آلات جدید ارائه کند. در حال 
حاضر از هر استان واحدهایی به صندوق معرفی شدند که کارهای اعتبار سنجی 
آنها در حال انجام است و در صورتی که دارای شاخصهای صندوق باشند، به 

بانکهای عامل معرفی می شوند.
معاون مالی و اقتصادی صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک با بیان 

اینکه صندوق، وثیقه این تسهیلات را نیز فراهم می کند، اظهار کرد: همزمان با 
ورود درخواست به صندوق، هم تضامین از قبل تهیه شده و هم تسهیلات آماده 
پرداخت است و یک محصول و خدمت کامل در اختیار صنایع کوچک قرار 

خواهد گرفت.
بر این اساس به گفته محمدیاری در سال جاری صندوق ضمانت سرمایه 
گذاری صنایع کوچک هم ضمانتنامه صادر می کند و هم واحدها را برای دریافت 
تسهیلات به بانک معرفی می کند. واحدهایی که صندوق به بانک معرفی می کند 
نیازی به ارائه وثیقه ندارند، بلکه صندوق وثایق به مراتب کمتری از آنها دریافت 
می کند. همچنین برای گروه های اعتباری A و B هیچ وثیقه ای برای صدور 
ضمانت نامه دریافت نمی شود و صرفا ضمانت نامه با چک و سفته مدیران شرکتها 

صادر می شود تا بانک به آنها تسهیلات پرداخت کند.
کدام واحدها، وام بدون وثیقه می گیرند؟

معرفی  بانک  به  تسهیلات  دریافت  برای  که  واحدهایی  شرایط  درباره  وی 
می شوند نیز گفت: واحد تولیدی باید فعال باشد و برای افزایش یا حفظ تولید 
نیاز به سرمایه در گردش داشته باشد. همچنین برای خرید ماشین آلات، واحد 
باید برای توسعه تولید برنامه داشته باشد. واحد تولیدی مورد نظر باید به لحاظ 
اعتباری از مقبولیت متوسطی برخوردار باشد، یعنی واحدهای که تعطیل هستند 
یا بازار ندارند نمی توانند از این طرح استفاده کنند. مسئله بازار تا جایی مهم است 
که اگر واحدی ثابت کند که بازار برای محصولاتش فراهم است، مسائل دیگر کمتر 

مورد توجه قرار می گیرد.
افزایش سقف ضمانتنامه ها 

این مقام مسئول درباره سقف ضمانت نامه ها در سال جاری نیز گفت: در سال 
جاری سقف ضمانت نامه های اعتباری یا بانکی از سه میلیارد به پنج میلیارد و 

ضمانتنامه های پیمانکاری از سه به هفت میلیارد افزایش پیدا کرده است.
به گفته وی طرح دیگه صندوق برای سال جاری این است که با مجوز مجمع 
عمومی برای واحدهای که به لحاظ کیفی وثایق و رتبه اعتباری بهتری دارند، 
تا ۵۰ درصد تخفیف اعمال شود. همچنین به دنبال این هستیم ۵۰ درصد 
دیگر کارمزد با استفاده از کمک های بلاعوض سازمان صنایع کوچک و شرکت 
شهرکهای صنعتی استانها تامین شود تا ضمانتنامه ها به طور رایگان در اختیار 

صنایع کوچک قرار گیرد.
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مهدوی کیا: فرصت زیادی برای آماده سازی نداشتیم

 بازیکنانم می توانند کارهای بزرگی انجام دهند
سرمربی تیم فوتبال امید ایران گفت: فرصت زیادی برای آماده سازی نداشتیم؛ با 
چند تیم لیگ برتری در ایران بازی کردیم و هفته گذشته هم 2 مسابقه با تیم امید 

عراق انجام دادیم.
مهدی مهدوی کیا در نشست خبری پیش از بازی با ازبکستان در جام ملت های 
زیر 23 سال آسیا، اظهار داشت: تیم جوانی با اهداف بزرگ و زیادی داریم. تجربه 
خیلی خوبی برای ما خواهد بود. در گروه سختی قرار گرفتیم. تمام تلاش ما این 

است تا بهترین نتایج را به دست بیاوریم.
وی در ادامه افزود: فرصت زیادی برای آماده سازی نداشتیم. با چند تیم لیگ 
برتری در ایران بازی کردیم. هفته گذشته هم 2 مسابقه با تیم امید عراق انجام دادیم.
سرمربی تیم فوتبال امید گفت: گروه خیلی سختی است. با توجه به حضور 
ازبکستانِ میزبان و قطر و همچنین ترکمنستان که تیم قابل احترامی است بازهم 
می گویم که گروه دشواری داریم. برای همه تیم ها احترام قائل هستیم اما به دنبال 

کسب بهترین نتیجه هستیم.
بازیکن علی الخصوص علیرضا رضایی در درون دروازه  وی درباره غیبت چند 
تصریح کرد: در هر پست استعدادهای خوبی در فوتبال ایران داریم. سعی کردیم 
بهترین بازیکنان مان را در این تورنمنت به ازبکستان بیاوریم. اعتقاد ویژه ای به این 

نفرات داریم. آنها می توانند کارهای بزرگی انجام دهند.
در ادامه یاسین سلمانی، کاپیتان تیم فوتبال امید درباره بازی با ازبکستان و 
مسابقات در این دوره اظهار داشت: امیدوارم تورنمنت خوبی برای ما باشد و بتوانیم 
نتایج خوب و در شان فوتبال ایران به دست بیاوریم. اینجا هستیم تا قدرت خود را 

نشان دهیم.
وی همچنین بیان داشت: ما به این مسابقات امید داریم. هم قسم شدیم با بچه ها 
تا بهترین نتیجه را به دست بیاوریم. شاید تیم جوان تری نسبت به بقیه داشته باشیم 

اما توانایی بالایی داریم.
گفتنی است رقابت های قهرمانی زیر 23 سال آسیا)جام ملت های زیر 23 سال 
آسیا( از روز چهارشنبه آغاز می شود. ۱۶ تیم در این دوره از مسابقات حاضر هستند. 
دوره بعدی بازی ها حکم انتخابی المپیک را دارد. تیم ایران فردا به مصاف ازبکستان 

می رود.
 

آیاندا پاتوسی: شاید در فولاد نمانم

دوست دارم در یکی از دو تیم آفریقا باشم
هافبک تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: تصمیم نگرفته ام که در فولاد بمانم و 

آماده انتقال به هر تیمی در لیگ آفریقای جنوبی هستم.
آیاندا پاتوسی هافبک آفریقایی تیم فوتبال فولاد خوزستان یکی از نفراتی است که 

احتمال دارد در پایان فصل از این تیم ایرانی جدا شود.
پاتوسی در مصاحبه ای گفت: پیشنهاداتی وجود دارد که اکنون نمی توانم به شما 
بگویم. اما تیمی که من با آنها هستم )فولاد( از من راضی است و من هم خوشحال 

هستم.
وی با اشاره به مشکلات بازی در کشورهای خارجی تاکید کرد: می دانید وقتی 
خارج از کشور بازی می کنید، مواقعی به خانه فکر می کنید، استرس زیادی وجود 
دارد و همچنین خانواده شما نزدیک نیست. حتی زمانی بود که می خواستم 

برگردم.
این هافبک آفریقایی درباره خبرهایی که در خصوص جدایی اش از فولاد و حضور 
در یکی از دو تیم آفریقایی مطرح شده است، یادآور شد: شایعاتی مبنی بر علاقه 
کایزر چیفز و اورلاندو پیراتز به من وجود داشت، اما من هرگز آن را پیگیری نکردم. بعد 
از آن همه چیز مسکوت ماند. فکر می کنم آنها ساکت شدند چون افرادی هستند 
که از من بدگویی می کنند. نمی خواهم عمیقاً وارد این موضوع شوم اما می دانم که 

یکی در مورد من بد صحبت کرده است.
پاتوسی ادامه داد: هیچ پیشنهاد رسمی از طرف چیفز و پیراتز وجود نداشت. تنها 
چیزی که می دانم این است که کسی از من بدگویی کرده است و می دانم که آن 

شخص کیست.
وی خاطرنشان کرد: چیفز و پیراتز دو تیمی هستند که دوست دارم در آن بازی 
کنم. حتی الان هم تصمیم نگرفته ام که اینجا بمانم یا نه. من آماده انتقال به لیگ 
آفریقای جنوبی هستم فقط در صورتی که آنها بتوانند پیشنهاد بهتری نسبت به 

اینجا ارائه بدهند.
 

معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان:

 منابع مالی برای کمک به تیم ملی فوتبال 
در راه است

خاطر  به  ورزش  وزیر  گفت:  جوانان  و  ورزش  وزارت  قهرمانی  ورزش  معاون   
کاری ضروری در مجمع و همینطور جشن قهرمانی استقلال شرکت نکرد و هیچ 

حاشیه ای هم پیرامون آن وجود ندارد.
سیدمحمد پولادگر معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان در حاشیه مجمع 
فدراسیون فوتبال که روزسه شنبه برگزار شد، در خصوص رای گیری صورت گرفته 
برای ابقای 3 عضو هیات رئیسه و همینطور عزل مهرداد سراجی، اظهار داشت: 
هر تصمیمی که گرفته شد بر اساس رای مجمع بود و اتفاقات با رای و نظر اعضای 

مجمع رخ داد.
وی درباره اینکه آیا هیات رئیسه فدراسیون فوتبال همچنان دارای رسمیت است، 
گفت: بله؛ اکثریت اعضای هیات رئیسه همچنان حضور دارند و مشکلی در این 

خصوص وجود ندارد.
معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان در خصوص اینکه آیا وزارت ورزش 
برای آماده سازی بهتر تیم ملی، کمکی کرده یا خیر، گفت: منابعی در راه است تا 

فوتبال کشورمان بدون مشکل مالی در مسابقات شرکت کند.

رئیس هیأت کشتی استان قم:

آزادکاران نونهال قمی راهی اردوی
 تیم ملی شدند

رئیس هیأت کشتی استان قم گفت: 2 تن از کشتی گیران آزادکار نونهال قم موفق 
به راهیابی به اردوی تیم ملی شدند.

هادی علیایی با بیان اینکه 2 تن از کشتی گیران آزادکار نونهال قم موفق به راهیابی 
به اردوی تیم ملی شدند اظهار داشت: اسامی این 2 آزاد کار را علی بابا و امیررضا 
صمدی است که بابا در وزن ۵2 کیلوگرم و صمدی در وزن ۷۵ کیلوگرم کار می کنند.
وی ادامه داد: علی بابا چندی پیش در مسابقات قهرمانی کشور قهرمانی کشور 
که در سنندج برگزار شد عنوان نایب قهرمانی را کسب کرد و صمدی نیز با توجه 
کشتی های خوبی که در این مسابقات گرفت نظر کادر فنی تیم ملی را به خود جلب 
کرد. علیایی یادآور شد: این کشتی گیران طی روزهای ۱۷ تا 2۷ خرداد ماه جاری 

در محل کمپ تیم های تیم ملی در تهران تمرینات خود را پیگیری خواهند کرد.

برای نخستین بار صورت گرفت؛

دعوت فوتبالیست قمی به اردوی تیم ملی 
برای نخستین بار یک فوتبالیست قمی به اردوی تیم ملی دعوت شد.

براساس این گزارش، فهرست بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم ملی کشورمان 
برای حضور در اردوی آماده سازی قطر و بازی با تیم ملی اروگوئه از سوی دراگان 
اسکوچیچ اعلام شد که براساس این فهرست سید مهدی حسینی فوتبالیست قمی 
تیم مس رفسنجان از نفرات دعوت شده به اردو است تا برای نخستین بار قم، در تیم 
ملی فوتبال بزرگسالان صاحب نماینده شود. سید مهدی حسینی 28 ساله فوتبال 
خود را از تیم های پایه قم آغاز کرد و با تیم صبای قم به لیگ برتر معرفی شد و سابقه 
بازی در آلومینیوم اراک را نیز در کارنامه خود دارد و امسال هم عملکرد درخشانی را 

در ترکیب تیم مس رفسنجان به جای گذاشت.

دبیرکل فدراسیون فوتبال گفت: فیفا رسما اعلام کرد که فرد محروم نمی تواند 
در مجمع باشد و دیگر هم نمی تواند به عنوان رئیس فدراسیون به کار ادامه دهد.

حسن کامرانی فر در مجمع  روز سه شنبه فدراسیون فوتبال، اظهارداشت: امروز 
یک روز سرنوشت ساز برای فوتبال کشور است و نمایندگان فیفا و ای اف سی به این 
تصمیمات توجه دارند. می خواهم امروز شما را به واسطه مسئولیتی که بر دوش 
دارید، آگاه کنم، من باید پاسخگو باشم. ایرانی ها انسان های بزرگ و باشخصیت 
هستند. باید درک درستی از فوتبال را به دنیا نشان دهیم مخصوصا اینکه مردم 
ایران، منتظر تصمیمات ما هستند. با توجه به تکلیفی که شما بر دوش ما گذاشتید 
و اتفاقاتی که رخ داد، امروز می خواهم واقعیت را عرض کنم، نمی خواهم طرف یا 

ضد کسی باشم. می خواهم اطلاعات دقیق ارائه کنم. 
وی ادامه داد: امروز تصمیم گرفته بودیم، نظرات موافق و مخالف شنیده شود 
اما بعد از دستور جلسه به نقاط جدیدی رسیدیم و فضای جدیدی در فوتبال به 
وجود آمد و می خواهیم اعلام کنیم که می خواستیم به همه افراد عزل شده فرصت 
بدهیم اما با تصمیمات جدید نمی توانیم این فضا را داشته باشیم. چون براساس 
اساسنامه نمی توانیم این شرایط را داشته باشیم. من فیفا و ای اف سی را در جریان 
شرایط خودمان گذاشتم تا به حیثیت فوتبال ایران لطمه ای وارد نشود. من، حسن 
کامرانی فر به عنوان دبیرکل فدراسیون فوتبال تمام تلاش خودم را برای حفظ 

فوتبال کردم. هیچ تهدیدی برای فدراسیون فوتبال نخواهیم داشت.

فیفا اعلام کرد فرد محروم دیگر نمی تواند رئیس فدراسیون شود
 دبیرکل فدراسیون فوتبال با تاکید برای اینکه فوتبال دچار چالش نخواهد شد، 
خاطرنشان کرد: اگر کسی یا رسانه ای عنوان کرده که فوتبال ایران دچار چالش می 
شود، به هیچ وجه این اتفاق رخ نخواهد داد. این اطمینان را خواهیم داد. اگر فکر 
می کنید فوتبال ما از سوی مقامات بالاتر جریمه می شود صحت ندارد و هر کسی 
که این مسئله را مطرح کرده، صرفا حقیقت را نگفته بود. این اتفاقات در فوتبال رخ 
داده و منجر به صدور رای از سوی ارکان قضایی شد. می دانید که در این آرا نقشی 
نداشتم و به وظیفه ام عمل کردم. کمیته اخلاق و استیناف این آرا را صادر کردند. 
من طبق وظیفه از هر دو گروه دعوت کرده ام و نامه هایشان را در رسانه ها دیده اید. 

من براساس اساسنامه از این نفرات دعوت کردم و کسی من را اجبار نکرده است.
از سوی  تایید )حکم محرومیت عزیزی خادم(  از  بعد  یادآور شد:  کامرانی فر 
استیناف، ما این مسئله را با فیفا و AFC در میان گذاشتیم که آیا شخص محروم 
شده می تواند در مجمع باشد و فعالیت فوتبالی داشته باشد، فیفا هم به صراحت 
اعلام کرد که امکان پذیر نیست. فیفا این مسئله را به ما اعلام کرد. ما استعلامی 
هم از فیفا انجام دادیم و اگر شخصی طبق آرای احکام قضایی محروم شود، آیا 
بعد از اتمام محرومیت به سمت خود برگردد، فیفا گفت به هیچ عنوان امکان پذیر 
نیست چون شرایط احراز سمت را از دست داد. کسی که از فوتبال محروم می شود، 
دیگر نمی تواند رئیس فدراسیون فوتبال شود. کمتر از سه ماه بعد و همانطور که 
اساسنامه اعلام کرده، برای عزیزانی که حضور ندارند، انتخابات برگزار می شود 
و تاریخ پیشنهادی ما هم دهم شهریور است. امروز به مسئله عزل عزیزی خادم 

رسیدگی نمی شود. من امروز صادقانه سخن گفتم.
 با وجود عزل سراجی، هیات رئیسه از رسمیت نیفتاده است

دبیرکل فدراسیون فوتبال  همچنین گفت: با وجود عزل سراجی، هیات رئیسه از 
رسمیت نیفتاده است.

جلسه مجمع فدراسیون فوتبال روز سه شنبه برگزار شد و بر این اساس مهرداد 
سراجی به عنوان عضو هیات رئیسه فدراسیون، از سمتش عزل شد.

با این اتفاق درباره اینکه آیا جلسه از رسمیت افتاده است یا که خیر، گمانه زنی 
هایی صورت گرفت. بر این اساس با اعلام حسن کامرانی فر، هیات رییسه با وجود 
عزل سراجی از رسمیت نیفتاده و تا جلسه مجمع بعدی به فعالیت خود ادامه 

خواهد داد تا یک نفر در آن مجمع به عنوان جایگزین سراجی انتخاب شود.
جلسه بعدی مجمع در تاریخ 8 شهریورماه برگزار خواهد شد.

دبیرکل فدراسیون فوتبال

هیچ تهدیدی برای فوتبال وجود ندارد

 بازیکن پیشین پرسپولیس از سرمربی این تیم خواست در نحوه کارش تجدیدنظر کند، چون در غیر این صورت برای 
سرخپوشان در فصل پیش رو اتفاقاتی بدتر رخ دهد.

سهراب انتظاری ، درباره نتایجی که پرسپولیس در این فصل گرفت، اظهار داشت: باید به بازیکنان و کادر فنی خسته 
نباشید بگویم. پرسپولیس فصلی سخت و پرحاشیه را سپری کرد و خیلی ها بسیج شدند تا این تیم ششمین قهرمانی پیاپی 
را در لیگ امسال تجربه نکند. از طرفی مشکلات مالی، مدیریتی و بسته بودن پنجره نقل وانتقالات هم در قهرمان نشدن 
پرسپولیس تأثیر داشت، هر چند که نباید خریدهای ناموفق پرسپولیس و ضعیف هایی که تیم داشت را هم فراموش کنیم. 

هیچ تیمی نمی تواند هر سال قهرمان شود، ولی امیدوارم پرسپولیس در فصل آینده شرایط متفاوتی را تجربه کند.
وی ادامه داد: گل محمدی سرمایه پرسپولیس است و او را دوست دارم، ولی بهتر است که این مربی در خلوت خودش 
اتفاقات این فصل را مرور کند تا ببیند در چه جاهایی اشتباه کرد و تصمیماتی گرفت که به سود پرسپولیس نبود. گل محمدی 
باید در تفکرات و ذهنیت خودش یک بازنگری اساسی کند و اگر قرار باشد این مربی رویه امسال را در پیش بگیرد قطعاً 

اتفاقات بدتری در انتظار پرسپولیس خواهد بود.
انتظاری با بیان اینکه پرسپولیس امسال تیم شادابی نبود، خاطر نشان کرد: خیلی ها دیدند که پرسپولیس مثل سال های 
گذشته فوتبال بازی نکرد و اکثر بردهای این تیم هم اقتصادی و با اختلاف کم بود. در زمان مربیگری برانکو، پرسپولیس با 
۱2، ۱3 بازیکن به فینال آسیا رفت، ولی همه دیدند که تیم امسال از لحاظ بدنی مشکل داشت و مصدوم هم زیاد داد. من 
معتقدم گل محمدی باید یک مربی بدنساز خارجی با کیفیت بالا را کنار خودش بیاورد، چون مربی بدنساز خارجی برعکس 
مربی ایرانی اهل مراعات یا تعارف با بازیکنان ایرانی نیست که به عنوان مثال تمرین را سبک کند یا به فکر این باشد که بازیکن 

خسته نشود. از طرفی فکر می کنم پرسپولیس به یک تمرین دهنده به روز و خارجی هم نیاز دارد.
مهاجم پیشین سرخپوشان با انتقاد از خریدهایی که این تیم انجام داد، گفت: گل محمدی در جذب بازیکنان موفق نبود و 
آنهایی که امسال به پرسپولیس آمدند نتوانستند کمکی به این تیم کنند. بهتر است گل محمدی برای جذب بازیکن بیشتر 
مشورت کند و باشگاه پرسپولیس هم یک کمیته فنی قوی تشکیل بدهد تا اعضای این کمیته در جذب بازیکن نظر بدهند. در 

تاریخ پرسپولیس بزرگان زیادی حضور دارند که می توانند در کمیته فنی صاحب نظر باشند و به تیم کمک کنند.
وی در واکنش به برخی از انتقادهای صورت گرفته از گل محمدی بابت رفتاری که با سیدجلال حسینی قبل از بازی با شهر 
خودرو داشت، تصریح کرد: من هم شنیده ام که ابتدا سه بازیکن خط خوردند و سپس به اردو برگشتند که کادر فنی در نهایت 
قبل از بازی سیدجلال را در لیست ۱8 نفره قرار نداد. این کار در نوع خودش عجیب بود، ولی من کنار تیم نیستم و نمی توانم 
قضاوت درست و قاطعی داشته باشم. البته در مورد سیدجلال باید بگویم که او هیچ وقت برای پرسپولیس حاشیه درست 

نکرده و برای همه فوتبالیست ها یک الگوی به تمام معناست. ما همیشه باید احترام این بازیکن را حفظ کنیم.
انتظاری در پایان گفت: هواداران پرسپولیس فصل بعد دیگر حتی به نایب قهرمانی هم راضی نیستند و امیدوارم برای فصل 

بعد تیم خوبی بسته شود.

سهراب انتظاری: 

گل محمدی باید در تفکرات و ذهنیت خودبازنگری اساسی کند
 دروازه بان تیم  ملی فوتبال معتقد است که اردوی اخیر تیم ملی، نامنظم ترین اردوی سال های اخیر این تیم بوده است.
به گزارش ایسنا، علیرضا بیرانوند، بازیکن تیم ملی فوتبال ایران درباره احتمال پیوستنش به پرسپولیس اظهار کرد: 

الان در اردوی تیم ملی هستم. من هنوز قراردادی امضا نکردم.
او درباره شرایط تیم ملی گفت: ان شاءالله اتفاقات خوبی رخ دهد. من بازی اروگوئه را از شما شنیده ام و چیزی 
نمی دانم. اگر شما مطمئن هستید، بروید و بازی کنید. این اولین اردوی نامنظم تیم ملی است. هنوز پنج، شش بازیکن 
به ما اضافه نشده اند. بعضی ها هنوز ویزای قطرشان صادر نشده است. از چهار بازی دوستانه به یک بازی دوستانه 
رسیده ایم. فدراسیون تمام تلاشش را کرد که بازی دوستانه خوبی فراهم کند اما متاسفانه قبلا هم ما نمی توانستیم با 
تیم های بزرگ بازی کنیم. این فیفا دی، آخرین فیفادی برای بازیکنان تیم ملی است تا دو، سه هفته قبل از جام جهانی. 

ما تا الان هیچ بازی ای نداریم.
این بازیکن تیم ملی فوتبال در پاسخ به این سوال که آیا عازم قطر می شوند؟ توضیح داد: فردا احتمالا به قطر برویم. 
هیچ تیمی نیست که با آن بازی کنیم. الان فیفا دی شروع شده و ۱۴ روز دیگر به باشگاه های مان برمی گردیم. اگر قرار 
است بازی دوستانه انجام ندهیم، همین تهران تمرین کنیم و بازی درون تیمی انجام دهیم. شخصیت تیم ملی هیچوقت 
به این شکل نبوده است. بیرانوند در ادامه ادعای جالبی درباره مدیران فدراسیون فوتبال کرد و گفت: اگر مجمع تمام 
شود، حس می کنم بعد از 3۰ دقیقه چهار بازی دوستانه مشخص می شود. چرا چهارتا، ۱۰ تا بازی دوستانه مشخص 
می شود. تا الان فقط تمرکز روی مجمع بوده است. طبیعی است، منی که در فدراسیون کار می کنم، بازی دوستانه 
برای تیم ملی فراهم کنم ولی بعد از مجمع یکی دیگر بیاید و سودش را ببرد. این یک موضوع جدی است. ما یکی از 
بی برنامه ترین اردوهای مان را داریم. کادر فنی درخواست پنج، شش بازی دوستانه داشته اما هیچ کدام نهایی نشد. 
امیدوارم یک ساعت دیگر بگویند ۶ بازی قطعی شده که مطمئنم این اتفاق می افتد. تیمی که بازی دوستانه ندارد، 
شرایط سختی برای جام جهانی دارد. او در پاسخ به این سوال که آیا واقعا فدراسیون فوتبال می تواند بعد از مجمع ۱۰ 
بازی دوستانه برای تیم ملی فراهم کند؟ بیان کرد: این کار راحت است. مسئولان فدراسیون الان خیال شان راحت 
است که تا شهریور امورات دست شان است. دروازه بان تیم ملی در ادامه در پاسخ یه این پرسش که آیا تیم ملی بدون 
تدارکات لازم می تواند در جام جهانی شگفتی سازی کند؟ اظهار کرد: این به انگیزه ما بازیکنان برمی گردد که بتوانند 
خودشان را ثابت کنند که بدون بازی دوستانه می توانند خودشان را نشان دهند. زمانی نیست. ما کلا دو هفته می توانیم 
در اختیار تیم ملی باشیم اما هیچ چیز مشخص نیست. تمام تیم ها برنامه مشخصی دارند اما ما هیچ برنامه ای نداریم. من 

این را نباید بگویم اما باید بگویم که به جز اسکوچیچ، هیچ کدام از اعضای کادر فنی قرارداد ندارد.
بیرانوند در پایان درباره انفعال اسکوچیچ در قبال نامناسب بودن تدارکات تیم ملی توضیح داد: او دیروز مثالی زد. آدم 
موفق کسی است که اگر هزار مانع جلوی پایش بگذارند، راهش را پیدا کند. این را در مورد خودش می گفت. او همه 

موضوعات را با ما در میان می گذارد.  کسی که همه بازی هایش را برده نیازی به ترسیدن ندارد.

بیرانوند: نامنظم ترین اردوی تیم ملی است

پس از پایان مجمع ۱۰ بازی تدارکاتی تیم ملی اعلام می شود

ادامه همکاری یا سفر به امارات؟
سکوت همه جانبه در ماجرای جدایی مجیدی از استقلال

و  استقلال  باشگاه  مسئولان  ندادن  نشان  واکنش 
فرهاد  خداحافظی  شایعه  به  مجیدی  فرزاد  همچنین 

مجیدی از تیم فوتبال استقلال دامن زده است.
براساس  این گزارش ،در روزی که قرار بود تیم فوتبال 
نفت مسجدسلیمان در هفته  با  بازی  از  استقلال پس 
سی ام لیگ برتر جشن قهرمانی بگیرد، یک خبر باعث 
ناراحتی هواداران شد و آنهم چیزی نبود جز خداحافظی 

فرهاد مجیدی.
تجربه نشان داده است که مجیدی می تواند همیشه 
تصمیمات غیرمنتظره بگیرد و هواداران استقلال را شوکه 
کند، مثل آنچه که دو بار در دوران بازیگری  او اتفاق افتاد، 
یک بار جدا شدن در میانه فصل در لیگ یازدهم و دیگری 
خداحافظی از دنیای فوتبال در لیگ سیزدهم. این بار 
مجیدی  باشد.  گذشته  از  متفاوت  کمی  شاید  شرایط 
استقلال را در حالی پس از 9 فصل به مقام قهرمانی رساند 
که تیمش بدون شکست فصل را به پایان برد و صاحب یک 
رکورد جدید در فوتبال ایران شد. اگر چه استقلال تِحت 
هدایت او همیشه زیبا بازی نمی کرد، اما عملکرد کلی این 
تیم مورد تحسین منتقدان قرار گرفت و رکوردهای فوتبال 

ایران و لیگ برتر یک به یک تعلق گرفت به آبی ها.
از  قبل  روز  چند  مجیدی  می دهد  نشان  پیگیری ها 
اعلام می کند  اطرافیانش  به  استقلال  جشن قهرمانی 

قصد جدایی دارد و شاید در بازی هفته پایانی از هواداران 
و  روبه روست  تردید  با  حالا  او  اما  کند،  خداحافظی 
نمی تواند تصمیم قطعی بگیرد. از سوی دیگر مسئولان 
استقلال که همیشه نسبت به هر موضوعی واکنش نشان 

داده و تکذیب می کردند، این بار اما واکنش خاصی نشان 
ندادند. فرزاد مجیدی نیز درباره سؤال خبرنگاران مبنی بر 
خداحافظی مجیدی از استقلال به این جمله بسنده کرد و 
گفت: »کام هواداران را در روز جشن قهرمانی تلخ نکنید«. 

صحبت های برادر مجیدی به بحث خداحافظی او بیشتر 
دامن زد و مصطفی آجورلو مدیرعامل باشگاه استقلال 
در حاشیه جلسه مجمع عمومی  امروز )سه شنبه(  نیز 
فدراسیون فوتبال در واکنش به سؤال خبرنگاران درباره 

خداحافظی مجیدی صحبتی انجام نداد.
به نظر می رسد چند نکته را باید درباره تصمیم مجیدی 
در نظر گرفت. نخست اینکه شاید پیشنهاد خوب یک 
تیم اماراتی او را وسوسه کرده است که به این کشور برود، 
دومین  است.  کرده  بازی  آنجا  در  سال ها  که  کشوری 
صالح  است.  استقلال  از  دستیارانش  جدایی  موضوع، 
مصطفوی قصد مهاجرت به کشور کانادا را دارد و گابریله 
پین هم با پیشنهادهایی مواجه شده است. جدایی این 
دو تأثیر زیادی در روند کاری مجیدی و استقلال خواهد 
داشت. موضوع سوم، فشاری است که مجیدی در فصل 
جاری تحمل کرد و شاید در فصل پیش رو مضاعف باشد. 
مجیدی به عنوان سرمربی تیم قهرمان، فصل بیست ودوم 
شاید  نگیرد،  نتیجه  اگر  و  می کند  آغاز  را  برتر  لیگ 

موفقیت های امروز او به چشم نیاید.
استقلال  هواداران  بین  مجیدی  است،  مسلم  آنچه 
محبوب بود و با کسب قهرمانی محبوبیتش دوچندان 
شد و جدایی او می تواند خبر بدی برای هواداران این تیم 

باشد.

واکنش کارگر جم به  خط خوردن پنج بازیکن ملی پوش استقلال: 

تصمیم اسکوچیچ بازی با سرنوشت بازیکنان استقلال است
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در مورد خط خوردن پنج بازیکن ملی پوش 
استقلال توسط دراگان اسکوچیچ سرمربی کروات تیم ملی به دلیل حضور 
آنها در بازی با نفت مسجدسلیمان گفت: چه اشکالی دارد که بازیکن در هفته 
پایانی برای تیمش بازی کند و سپس به اردو برود؟ این کارها بهانه است. با این 
تصمیم گیری با سرنوشت بازیکنان بازی می شود، چون آنها زحمت می کشند که 
در نهایت برای تیم ملی کشورشان بازی کنند. قطعاً خط زدن این پنج بازیکن 

بعدها در روحیه شان تأثیر می گذارد.
تیم فوتبال  او و دیگر پیشکسوتان  ، درباره پشت در ماندن  اکبر کارگر جم 

استقلال در ورزشگاه آزادی برای تماشای جشن قهرمانی آبی پوشان گفت: 
ترافیک زیادی در مسیر منتهی به ورزشگاه بود و یک ساعت هم پشت در ماندیم، 
اما در اوایل نیمه دوم موفق به ورود به ورزشگاه شدیم. برنامه ریزی  درستی برای 
ورود پیشکسوتان به ورزشگاه صورت نگرفته بود. جایگاهی برای پیشکسوتان 
در نظر گرفته شده بود و خیلی راحت باید به ورزشگاه می رفتیم، اما متأسفانه 
تماشاگران جای ما نشسته بودند. مسئولان استقلال سعی کردند هر کاری 
انجام دهند، ولی خیلی معطل شدیم. از خبرنگاران حاضر در این بازی هم تشکر 

می کنم که پیگیر حضورمان در ورزشگاه بودند.

ناراحتی مان کم شد، چون  از  به ورزشگاه کمی  با ورود  افزود:  وی در ادامه 
خاطرات گذشته با استقلال برای مان زنده شد. پس از دو سال به دلیل کرونا، 
تماشاگران ورزشگاه را پر کردند و خیلی ها هم بیرون از ورزشگاه بودند. همانطور 

که گفتم تمام خاطراتم با استقلال زنده شد.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با اشاره قهرمانی آبی پوشان در لیگ بیست ویکم 
تصریح کرد: استقلال در این فصل فوق العاده بود و نتایج بسیار خوبی کسب کرد. 
باید به مصطفی آجورلو که به خوبی باشگاه را اداره کرد، تبریک بگویم. یک تبریک 

ویژه هم برای فرهاد مجیدی دارم که توانست نتایج خوبی با استقلال بگیرد.
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سلامتی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

همه اصلاح طلبان نسبت به رفع مشکلات 
درونی حساسیت مثبتی دارند

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: به نظرم اصلاح طلبان از لحاظ سیاسی به 
تدریج و به طور جدی به دنبال رفع اشکالات و ضعف های تشکیلاتی و ارتباط با بدنه 

جامعه خواهند رفت. 
محمد سلامتی فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال 
که تحلیل شما از وضعیت امروز اصلاح طلبان چیست چرا رویکردی منفعلی دارند؟ 
چقدر نیاز است امروز به مردم نزدیک شده و از طرفی با حاکمیت گفت وگوی خود را آغاز 
کنند، گفت: نمی توان گفت همه اصلاح طلبان رویکردی منفعلی دارند. اما قبول است 
که بخشی از اصلاح طلبان پس از دو شکست در انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ حالت انفعالی پیاده کرده اند. به نظر می رسد یکی 
از علل حالت انفعالی ناشی از پیروزی های بدون تلاش وافر در زمینه تقویت تشکیلات 
و ارتباط درست با بدنه جامعه در سه انتخابات پیش از دو انتخابات فوق الذکر) یعنی 
انتخابات ریاست جمهوری سال 92، انتخابات مجلس شورای اسلامی سال 9۴ و 
انتخابات ریاست جمهوری ۱39۶( باشد. این کار، سطح توقع جمعی از اصلاح طلبان 
را بالا برد. تصور آنها این بود که مردم به توان و مدیریت آنها رای داده اند. غافل از آنکه 
این پیروزی ها عمدتا ناشی از سوءمدیریت، بی تدبیری و شیوه نادرست جناح مقابل 
در قبال مطالبات اکثریت جامعه بود.  سلامتی تاکید کرد: البته این حالت انفعالی و 
سرخوردگی منحصر به زمان حاضر نیست. قبلا چنین وضعیتی هم پیش آمده بود. 
به ویژه بعد از انتخابات مجلس شورای اسلامی که در آن شرایط مشابهی رخ داد. اما 
آن شکست هم موقتی بود. خط امامی ها ) که بعدها به عنوان اصلاح طلب معروف 
شدند( در انتخابات دوره پنجم مجلس شورای اسلامی و در انتخابات ریاست جمهوری 
هفتم پیروز شدند. بی تردید برای آنکه پیروزی های اصلاح طلبان در امر انتخابات از 
حالت شانسی خارج شود باید ارتباط منظم و منسجمی بین تشکل های این جریان 
و بخش های مختلف جامعه برقرار باشد. ضمن آنکه از آنجا که اصلاح طلبان هدفشان 
کمک به مردم است، برای رسیدن به این هدف باید برای ارتقا توان خود، با حاکمیت 
گفت وگوی مرتب و برنامه ریزی شده ای داشته باشند.  سلامتی در پاسخ به این سوال 
که اگر اصلاح طلبان توانستند نظر مردم و در گفت وگو با حاکمیت به موفقیت برسند و 
تاثیرگذار باشند چقدر احتمال دارد این موفقیت در نتیجه انتخابات تاثیر بگذارد، گفت: 
جریان اصلاحات را طیف وسیعی از تشکل های سیاسی و صنفی - سیاسی تشکیل 
می دهند. به جرأت می توان گفت غیر از بازاری ها، تقریبا بقیه اقشار جامعه را شامل 
می شود. به عبارت دیگر، کارگران، کشاورزان، معلمان، مهندسان، پزشکان، مدرسین، 
دانشگاهیان، روزنامه نگاران و ... در این جریان سخنگو دارند. آن ها مطالبات به روز 
شده خود را می توانند از طریق جریان اصلاحات پیگیری کنند. بی تردید میزان درک 
متقابل اکثریت جامعه و جریان اصلاحات سرنوشت انتخابات را تعیین می کند. ارتباط 
منظم بین تشکل های اصلاح طلب و اقشاری از جامعه که آن ها سخنگوی ایشان به 
حساب می آیند تضمین کننده حضور این اقشار در عرصه رقابت های انتخاباتی و در 
ادامه موفقیت اصلاح طلبان است.  سلامتی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا 
اصلاح طلبان امروز، برای حضور در قدرت و ترسیم نقشه ای برای آینده ایران برنامه ای 
دارند؟ از نظر شما این برنامه باید به چه شکلی باشد و الزامات آن چیست، گفت: به 
نظرم اصلاح طلبان از لحاظ سیاسی به تدریج و به طور جدی به دنبال رفع اشکالات و 
ضعف های تشکیلاتی و ارتباط با بدنه جامعه خواهند رفت. اما در میان مدت و درازمدت 
از جنبه اقتصادی، چون برنامه پنج ساله و نیز برنامه مربوط به چشم انداز ۱۴۰۴ مدون و 
قانون هستند، مصمم به اجرای آن برنامه ها هستند. باید توجه داشت که اصلاح طلبان 
بیش از جناح مقابل پایبند به اجرای قانون برنامه هستند. اما برای کوتاه مدت، تلاش 
اصلاح طلبان بر کنترل تورم، حمایت از تولید و ایجاد فرصت های اشتغال متمرکز خواهد 
بود.  این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که چالش اصلی اصلاح طلبان چیست و 
این چالش ها به چه شکلی قابل حل است، گفت: هر جناحی از جمله اصلاح طلبان با 
مهم ترین مشکل و چالشی که رو به رو می شود، مشکل نیل به وحدت کلمه است. حل 
این مشکل مستلزم ایجاد ساز و کار دقیق تر برای ایجاد وحدت در تصمیم گیری است. 
با توجه به تجربیات گذشته اصلاح طلبان، فکر می کنم، جبهه اصلاحات می تواند در 
این زمینه راه حل مناسبی برای آینده طراحی کند. اما چالش هایی هم در بیرون جریان 
اصلاحات قرار دارد و برای این جریان مشکل آفرین است. کارشکنی های بخش هایی 
از جناح مقابل یکی از آن هاست به نظر تاکید و پیگیری مصرانه بر گفت وگوی سازنده 
می تواند این چالش را تعدیل کند.  این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که جبهه 
اصلاحات به عنوان نهاد جامع اصلاح طلبان آیا امروز توانسته نقش رهبری جمعی را به 
خوبی ایفا کند یا خیر، گفت: جبهه اصلاحات طیف وسیعی از تشکل های اصلاح طلب 
را پوشش می دهد. کار سنگین و همه جانبه ای نیاز است تا همه اعضا رضایت خاطری 
نسبت به تصمیمات آن پیدا کنند. اما مهم این است که اکنون همه اعضا نسبت به اقدام 

در جهت رفع این مشکلات درونی حساسیت مثبتی دارند. 

بهشتی پور کارشناس مسائل هسته ای: 

احتمال صدور قطعنامه علیه ایران 
در شورای حکام وجود دارد

کارشناس مسائل هسته ای گفت: علی رغم موضع منفی برخی کشورها مانند چین و 
احیانا روسیه احتمالا قطعنامه شورای حکام علیه ایران صادر خواهد شد.

آژانس بین المللی انرژی اتمی در تازه ترین گزارش خود مدعی شد که ایران در ارائه 
پاسخ های »معتبر فنی« به سوال های آژانس درباره پیدا شدن مواد هسته ای در ایران 
طی سه سال گذشته ناکام بوده است. در این گزارش گفته شده که اورانیوم غنی  شده 
ایران به ۱8 برابر حد مجاز در برجام رسیده است. در حال حاضر ۴3.۱ کیلیوگرم اورانیوم 
غنی شده تا ۶۰ درصد دارد که تقریبا افزایشی ۱۰ کیلوگرمی داشته و مقدار اندکی از آن 
نیز به اورانیوم فلزی تبدیل شده است. اما در ایران سخنگوی وزارت خارجه کشورمان 

این گزارش را بازتاب دهنده واقعیت گفتکوهای مابین ایران و آژانس ندانسته است.
حسن بهشتی پور کارشناس مسائل هسته ای در گفتگویی با خبرآنلاین می گوید: 
گزارش جدید سازمان بین المللی انرژی اتمی به هر حال گزارشی منفی علیه ایران 
است. آژانس انتظار داشته که ایران به سوالاتش پاسخ بدهد. طبق قرار قبلی ایران 
حداکثر قرار بود در سه ماه پاسخگو شود. یا این پاسخ ها برای آژانس قانع کننده نبوده 
یا به طور کلی جوابی به سوالات نداده است. وی افزود :اثر این گزارش را می توان در 
جلسه شورای حکام دید که ظرف چند روز آینده برگزار خواهد شد و فضاسازی که شده 
احتمالا صدور قطعنامه علیه ما را بالا می برد. قطنامه شورای حکام طبق اساسنامه 
باید ارای آن به اتفاق آرا صادر شود. یعنی هر 3۵ کشور رای مثبت بدهند. اما از سال ها 
8۵، 8۶ که این شورا قطعنامه علیه ایران صادر کرد و پرونده را به شورای امنیت ارجاع 
داد،قطعنامه نه با اتفاق ارا که با اکثریت آن صادر شد. یعنی اکثر کشورها رای به صدور 
قطعنامه علیه تهران داده بودند. این کارشناس مسایل بین الملل اضافه کرد کآنها از آن 
زمان یک رویه جدید درست کرده و آن را ادامه داده اند. در شرایط فعلی نیز علی رغم 
موضع منفی برخی کشورها مانند چین و احیانا روسیه احتمالا قطعنامه شورای حکام 
علیه ایران صادر خواهد شد. صدور این قطعنامه شروعی جدید برای پرونده سازی 
علیه ایران است. ایران پیش تر نیز تجربه چنین روندی را داشته است. برگ به برگ این 
پرونده ها و قطعنامه هایی که صادر می شوند،  یک نوع مستندسازی علیه ایران است. 
هرچقدر ما این قطعنامه ها را قبول نداشته یا آنها را ظالمانه بدانیم یا معتقد باشیم که 
سیاسی کاری آژانس بوده، تأثیری برای پیامدهای منفی آن طبق حقوق بین الملل 

نخواهد داشت و یک امتیاز منفی بزرگ برای ایران به شمار می رود.

 یادگار امام با تأکید بر اینکه سیاست خارجی باید منافع کشور را در نظر بگیرد، 
گفت: سیاست خارجی جمهوری اسلامی، متوازن یعنی اینکه ما به عنوان یک 
ملت و حاکمان اینجا به عنوان حاکمان ملی که البته می دانند منافع ملی در 
گرو منافع اسلامی هم هست و می دانند عزت اسلامی لاجرم به عزت ایرانی 

هم منجر می شود، عقلانیت به خرج بدهند.
آیت الله سید حسن خمینی در همایش »سیاست خارجی متوازن در اندیشه 
امام خمینی)س(«، با اشاره به شعار »نه شرقی-نه غربی«، گفت: سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی تمام هویت خودش را در همین کلمات دارد. اولا 
این یک سیاست است؛ به معنای اینکه علمی در راستای به دست آوردن 
بیشترین منافع با کمترین هزینه است. لذا هم محتاج دانش و اطلاعات است 
و هم در فضایی که تزاحمات بسیار زیاد قرار می گیرد باید راهی را انتخاب کند 

که کمترین هزینه و بیشتری منافع را در پی دارد.
یادگار امام با اشاره به اینکه سیاست در زمره علوم عقل عملی است، افزود: 
پایه عقلانیت عملی این است که انسان همواره باید کاری کند که منافعش بر 
هزینه ها برتری داشته باشد. لذا باید همواره محاسبه این را داشت که کار ما  
برای کشور ما و حتی جهان اسلام چه قدر منافع دارد. البته محاسبه آن کار 

بسیار سختی است.
ریشه یک دیپلمات قوی به قدرتی است که از اعتماد مردم  می گیرد

وی اظهار داشت: دومین مسأله این است که این سیاست خارجی قرار است 
مشکلاتی را در حوزه روابط خارجی حل کند. البته یک دیپلمات جز با قدرتی 
که از مردمش می گیرد توان حل مشکلات را ندارد. کما اینکه هیچ نیروی 
نظامی اگر ریشه امکاناتش در خانه ها و دل های مردم نباشد، نه توپش توپ، نه 
فشنگش فشنگ و نه تفنگش تفنگ است. ریشه یک دیپلمات قوی به قدرتی 

است که از اعتماد مردم کشورش می گیرد.
سید حسن خمینی با بیان اینکه سومین نکته مهم در سیاست خارجی 
متخص نظام جمهوری اسلامی است، ادامه داد: دقت کنید که جمهوری 
با  یعنی  هستیم.  دنیا  در  دولت-ملت  یک  ما  نیست؛  خلافت  اسلامی 
کشورهایی که آنها را به رسمیت شناخته ایم، دارای روابطی هستیم . دنیای 
جدید با پیدایش یک شخصیت حقوقی به عنوان »کشور« شناخته می شود. 
در چارچوب این نظم، انقلاب اسلامی در حوزه نظر چندین کار بسیار بزرگ 
کرده که آثار آن در حوزه اندیشه دینی ما بسیار عمیق است و در آینده حتما بروز 

و ظهور بیشتری پیدا خواهد کرد.
جمهوری اسلامی خلافت نیست

وی در تشریح این آثار افزود: نخست اینکه انقلاب اسلامی، رأی مردم را وارد 
حکومت کرد. این مسأله خیلی مهمی است که ما مقوله ای تحت عنوان شورا 
و رأی را در نظام برآمده از انقلاب اسلامی تأسیس کردیم. تا قبل از آن عده ای 
می گفتند در یک نظام اسلامی چیزی به عنوان رأی وجود ندارد؛ و فقط مفهوم 
بیعت را به رسمیت می شناختند. اما اصل ریشه تفکر انقلاب بر این است که 
مشروعیت حکومت ها به آراء مردم است. بر همین اساس، تعبیر امام مبنی بر 

»میزان رأی ملت است« یک تعبیر ساده انگارانه نیست.
یادگار امام ادامه داد: اثر دوم اینکه ما پذیرفته ایم وقتی جمهوری اسلامی 

شکل می گیرد، کشوری هستیم که از خلیفه گری خارج شده ایم. شاید 
جهان اهل سنت با فروپاشی حکومت عثمانی این موج را گذرانده بود، اما 
جهان تشیع امروز نیز پذیرفته که رئیس جمهوری دارد که با آراء مردم انتخاب 
می شود. لذا مرز میان این نظریه های حکومتی معنادار شده و در جمهوری 

اسلامی ایران، شخصیت حقوقی پیدا کرده است.
یادگار امام گفت: سومین نکته در آثار انقلاب اسلامی این است که حکومت، 
قید اسلامی دارد. این قید به معنای این است که باید ارزش هایی که پیامبر 
اسلام)ص( و ائمه اطهار)ع( مطرح کرده اند بر تصمیمات ما حاکم شود. اولین 
آنها درحوزه سیاست خارجی، شعار شرقی، نه غربی، و یا به تعبیر مرحوم 
مدرس »موازنه منفی«، است. اما اینجا سؤال مطرح می شود که آیا هر رفت و 
آمدی و داد و ستدی و هر محاسبه گری، وادادگی است؟! کجا یک سیاستمدار 

استقلال و عزت اسلامی دارد و یکی ندارد؟
تصمیمی که هدف آن منفعت یک گروه باشد، عین ذلت است 

 وی افزود: کشوری را در نظر بگیرید که روابطی با دنیا دارد و حتما با نوعی از 
محاسبه این کار را انجام می دهد. کشور دیگری در روابط خودش با دیگران یک 
چیزی می دهد و یک چیزی می گیرد. آیا اینها الزاما مخل به استقلال است؟ 
آیا وابستگی است؟ هم بله و هم نه. وقتی پاسخ مثبت است که هنگام اتخاد 
تصمیم محاسبه می کنم که در سبد هزینه و منافع، منافع »من حاکم« قرار 
بگیرد. وثوق الدوله قرارداد امضا کند که بماند؛ احمد شاه امضا کند که قاجاریه 
بماند. رضا شاه قرارداد ننگین نفت را مجددا امضا کند که پهلوی بماند؛ این 
وابستگی است. اگر منافع من و گروه من در سبد منافع و هزینه قرار بگیرد، 
عینا وابستگی و خروج از عزت است؛ اما اگر حاکم، منافع کشور، مردم، جهان 
اسلام را ببیند کار عاقلانه است. البته پشت آن کار اول هم عقلانیت هست، 
اما عقلانیت شخص محوری که در آن منیّت خوابیده، اما عقلانیت نوع دوم 

عقلانیت خدایی است.
سید حسن خمینی تأکید کرد: سیاست خارجی متوازن یعنی اینکه ما به 
عنوان یک ملت و حاکمان اینجا به عنوان حاکمان ملی -که البته می دانند 
منافع ملی در گرو منافع اسلامی هم هست و می دانند عزت اسلامی لاجرم 
به عزت ایرانی هم منجر می شود-، عقلانیت به خرج دهند. با توجه به اینکه 
اینجا سرزمینی با محدوده و تعریف حقوقی معین محتاج هرچه بیشتر دانش و 
شجاعت است، شجاعت یعنی انسان آمادگی داشته باشد که در مرحله جان، 

مال و آبروی خودش را طبق اخلاص بگذارد و برای چیزی از اینها بگذرد.
وی ادامه داد: سیاست نه شرقی، نه غربی ما بیانی از همان قاعده اصیل 
دینی است که مسلمان باید عزیز باشد. این تابعی از نوعی زندگی عاقلانه 
است، اما نقطه تمایز آن با یک سیاست غلط آنجایی پیدا می شود که شما 
منیّت را در محاسبه وارد کنید. اگر »منم« در کار نیاورید و از نام و نشان گذر 
کنید، ولی آنجایی که برای منافع مردم و جهان اسلام است با تمام توان بایستید 

سیاست عاقلانه ای اتخاذ کرده اید.
امیر عبداللهیان: هدف اساسی وابسته نشدن به شرق و غرب است

وزیر امور خارجه  نیز دراین همایش گفت: شعار »نه شرقی نه غربی«، به 
معنای انزوا طلبی و دوری از شرق و غرب نیست بلکه هدف اساسی وابسته 

نشدن به شرق و غرب است. 
حسین امیر عبداللهیان ضمن تسلیت سالگرد ارتحال امام خمینی به رهبر 
انقلاب اسلامی و خانواده حضرت امام راحل، با اشاره به دکترین سیاست 
خارجی دولت سیزدهم جمهوری اسلامی ایران و اندیشه های حضرت امام، 
گفت: در اندیشه سیاسی امام راحل از زمانی که مخالفت با کاپیتولاسیون 
مطرح شد، بحث نفی سلطه  گری و سلطه پذیری بود که در این چهار دهه به 

خوبی مدیریت شده است.
وی ادامه داد: شعار »نه شرقی نه غربی«، به معنای انزوا طلبی و دوری از شرق 
و غرب نیست بلکه هدف اساسی وابسته نشدن به شرق و غرب است و پس از 
رسیدن به این رویکرد، نگاه به آسیا با اولویت همسایگان را در دستور کار قرار 
دادیم، البته نقدهایی هم مطرح شد که شما کشور را به سمت چین و روسیه 
می برید لذا پس از جنگ اوکراین در سفر به مسکو به صراحت مواضع ایران را 
برای سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه بیان کردم که جمهوری اسلامی 
ایران در سیاست خارجی مستقل و براساس منافع ملی خود عمل می کند و در 

این خصوص با کسی تعارف نداریم.
وزیرامورخارجه تاکید کرد: به هیچ وجه هیچ خدشه ای به نگاه اصولی که در 
اندیشه امام پایه ریزی شد، به وجود نیامد و سیاست نه شرقی نه غربی برقرار 
است. زیر سلطه غرب و شرق نخواهیم رفت، ولی براساس منافع  خود با هر دو 
طرف ارتباط خواهیم داشت و یکی از موضوعاتی که امام )ره( در سیره عملی 
خود در توصیه ها به دستگاه سیاست خارجی داشتند، پایبندی به تعهدات بین 

المللی است.
امیرعبداللهیان با بیان اینکه این جمله را در جوار حرم مطهر حرم امام خمینی 
)ره( افزود: مخاطب کاخ سفید است. مذاکراتی که در بخش وین آن توقف 
ایجاد شده، به دلیل موضوع تحریم هاست که بخش عمده آن تحریم های 
یکجانبه اتخاذ شده توسط آمریکا است و گفتگوهای ما از طریق تبادل پیام و 

non-paper ادامه دارد.
وی گفت: مذاکرات ما از طریق نماینده اتحادیه اروپا در جریان است و کمتر 
هفته ای است که یک یا دو پیام به طور غیرمستقیم از طریق اروپا برای رفع موانع 

مسیر و چگونگی برداشتن تحریم ها رد و بدل نشود.
وزیر امور خارجه گفت: در کمتر از سه ماه قبل که در مونیخ بودم، مقامات 
ارشد آمریکا علاقه مند بودند که گفت وگوی مستقیم با من داشته باشند که 
بتوان فضای پیش آمده در مذاکرات را رفع کنیم و به جلو ببریم. ما برای این 
که پاسخی به طرف مقابل بدهیم، اولین نکته ای که مطرح کردیم این بود که 

طرف آمریکایی باید در عمل نشان بدهد که راهش با راه ترامپ تفاوت دارد. 
وزیرامور خارجه کشورمان تصریح کرد: یکی از موضوعاتی که امام )ره( در 
سیره عملی خود در توصیه ها به دستگاه سیاست خارجی داشتند، پایبندی 
به توافقات و تعهدات بین المللی است. آمریکایی ها در مذاکراتی که بخش وین 
آن مکثی در آن ایجاد شده، گفتگوها از طریق پیام ها که موضوع اصلی آن 
تحریم های آمریکاست، مذاکرات ما از طریق مورا جریان دارد، کمتر هفته ای 
است که یک یا دو پیام بین ما و آمریکا برای رفع ابهامات رد و بدل نشود. وقتی 
من در مونیخ بودم مقامات ارشد آمریکا علاقه مند بودند گفتگوی مستقیمی 
با من داشته باشند که بتوان فضای پیش آمده در مذاکرات را رفع کنیم و به 

جلو ببریم.
وی گفت: ما باید در عمل شاهد تغییر رفتار آمریکا باشیم. به وزیر خارجه ای 
که حامل پیام بود گفتم که چرا شما مکرر می گویید تعهد نمی دهیم که دولت 
بعدی اجرا کند. گفتم به »کامالا هریس« بگویید که اگر قرار باشد گروه شورشی 

در کاخ سفید حاکم باشد، به ما بگویید. 
وزیر امور خارجه اضافه کرد: دولت قبلی در ایران برجام را پذیرفت، ولی دولت 
جدید هیچ وقت نگفت ما برجام را نمی پذیریم و درباره توافق جدید صحبت 
کنیم. برخی منتقدان ما می گویند چرا می خواهید به برجام برگردید. پایبندی 

به تعهدات در دستورکار ما قرار دارد.
وی افزود: در حوزه مشی حضرت امام می گویم برای ما در حوزه سیاست 
خارجی انگیزه و فرصت قوی را ایجاد کرده و مسیر بزرگی را ایجاد کرده که ایران 
می تواند بر پایه استقلال، منافع ملی خود را پیش ببرد. امروز بعد از چهار دهه 
همه اندیشمندان بر این مسئله تاکید دارند که آزادسازی قدس از موضوعات 
مهمی بود که در نگاه امام ادامه یافت. امام درباره روابط خوب با همسایگان 
جمله ای را در وصیتنامه دارند که »وصیت من به وزرای خارجه آن است که 
مسئولیت شما بسیار زیاد است چه در تحول وزارت خارجه و سفارتخانه ها و چه 
سیاست خارجی، حفظ استقلال و روابط حسنه با دولت هایی که قصد اشغال 

را ندارند، در دستورکار داشته باشید.« 

آیت الله سید حسن خمینی:

 تعبیر امام مبنی بر »میزان رای ملت« است، یک تعبیر ساده انگارانه نیست

آیتی فعال سیاسی اصلاح طلب: 
به طور ضربتی سهمیه بندی تمام کالاها را انجام دهد 

این  پیشنهادم  کرد:  بیان  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
است آقای رئیسی یک روز مثل شاه عباس لباس مبدل تنش 
کند برود در بازار بچرخد و مشاهده کند چه اتفاقی افتاده و چه 
فاجعه ای در این چند هفته اخیر رخ داده است. امروز به بازار 
بروید خواهید دید مردم دیگر در بازار نیستند و بازارها خلوت 

شده است زیرا قدرت خریدی ندارند. 
»کالابرگ  ارائه  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  آیتی  مهدی 
الکترونیکی« بعد از مرحله اول اصلاح نظام پرداخت یارانه ها با 
بیان این که ما یک تجربه خوبی از سهمیه بندی کالاها به واسطه 
دادن کالابرگ و یا کوپن از دوره دفاع مقدس و هشت سال جنگ 
آقای میرحسین  اگر  ایران و عراق داریم، گفت: در آن دوره 
موسوی کالاها را کوپنی نمی کرد یک قحطی بزرگ در کشور 
اتفاق می افتاد زیرا ما هنگامی که در حال جنگ هستیم درهای 
کشور بسته است و در محاصره سیاسی، اقتصادی و نظامی 
قرار داریم هیچ راهی وجود ندارد جز این که کالای موجود تولید 
داخل و منابعی که داریم را با دقت و بدون ریخت وپاش و اسراف 
تقسیم بندی و عادلانه بین دهک های جامعه توزیع کنیم که این 
کار به خوبی در زمان جنگ انجام شد، اما امروز انگار همه چیز 
رها شده و دولت ها اصلا توانایی مدیریتی 3۰ سال قبل و دوران 

جنگ را ندارند.
دولت باید همان زمان که مذاکرات به نتیجه نرسید همه 

چیز را سهمیه بندی می کرد
از  باید  دولت  داد:  ادامه  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
همان ابتدایی که این مشکلات در کشور ظهور و بروز پیدا 
کرد علی الخصوص هنگامی که مذاکرات به نتیجه نرسید و 
باعث مشکلات صادرات و واردات شد، به سرعت به صورت 
الکترونیکی همه چیز را سهمیه بندی می کرد. فقط ۴ کالا 
شما  که  هنگامی  می شود،   برداشته  را  یارانه اش  که  نیست 
قیمت یک کالا را در کشور واقعی می کنید و یک دفعه چندبرابر 
گران می شود آن روی هزاران قلم کالای دیگر اثر می گذارد. 
مانند زمانی که بنزین گران می شود و همه چیز گران می شود 
و هنگامی که برق و کرایه تاکسی را گران کنید روی تمام مسائل 
اقتصادی تاثیرگذار است در نتیجه دولت اشتباه کرد و فکر 
می کند این 3۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی که به مردم می دهند 
مشکلات شان را حل می کند صداوسیما هم که صبح تا شب 
مصاحبه پخش می کند مردم چقدر راضی هستند تازه هنگامی 
در  می ماند  جیب شان  ته  هم  پولی  یک  می کنند  خرید  که 

صورتی که این ها همه عوام فریبی است.
رئیسی یک روز مثل شاه عباس با لباس مبدل در بازار بچرخد 
روز  یک  رئیسی  آقای  است  این  پیشنهادم  داد:  ادامه  وی 
مثل شاه عباس لباس مبدل تنش کند برود در بازار بچرخد 
و مشاهده کند چه اتفاقی افتاده و چه فاجعه ای در این چند 
هفته اخیر رخ داده است. امروز به بازار بروید خواهید دید مردم 
دیگر در بازار نیستند  و بازارها خلوت شده است زیرا قدرت 
خریدی ندارند. اتفاق بد بعدی این است که در فروشگاه های 
و  انواع خوراکی  از  قلم کالا وجود دارد  زنجیره ای چند هزار 
شوینده گرفته تا مابقی اقلام؛ تمام این کالاها در طول کمتر 
از یک ماه قیمت شان چند برابر شده است آن وقت 3۰۰ و 
۴۰۰ هزار تومان آقای رئیسی کجای مشکل را می خواهد حل 
کند پس مشکل با این مسائل حل نمی شود. حتی تعزیرات 
حکومتی را راه انداختن، بگیر و ببند کردن، درب مغازه ها را 
بستن و آدم ها را دستگیر کردن کاری از پیش نمی برد این ها 
تجربه شکست خورده زمان قبل از انقلاب است ما باید توزیع 
عادلانه کالا از تولید تا مصرف را داشته باشیم و این شبکه توزیع 

عادلانه فقط با کوپنی کردن اتفاق می افتد.
اینکه مردم را در صف های طولانی قرار دهیم نارضایتی 

اجتماعی ایجاد می کند 
باید  تماما  کالاها  کردن  کوپنی  این که  به  اشاره  با  آیتی 
الکترونیک باشد زیرا اگر کاغذی باشد مردم به صف ها کشیده 
طولانی  صف های  در  را  مردم  اینکه  کرد:  عنوان  می شوند؛ 
قرار دهیم نارضایتی اجتماعی ایجاد می کند. نباید مردم را 
به خیابان بکشانیم ما باید همه کالاها را سهمیه بندی کنیم 
نه اینکه ۴ کالا را سهمیه بندی کنیم و مابقی را آزاد بگذاریم، 
مردم باید یک کارت الکترونیک داشته باشند. دولت پول را به 
صورتی که قابل برداشت نباشد در آن بریزد یعنی فقط کارت 
خرید باشد. دولت هم نباید به این کار داشته باشد که مردم 
می خواهند با این کارت ها نان بخرند یا تخم مرغ شاید یکی 
دلش نمی خواهد نان بخرد می خواهد به جایش چیز دیگری 

بخرد.
انتقاد از طرح های پایلوت دولت برای نان و بنزین در 

زنجان و کیش
وی ادامه داد: اشتباه دیگر دولت این بود که دو طرح را به 
صورت پایلوت اجرایی کرد، یکی این که در زنجان طرحی را 
راه اندازی کرد که مردم با کارت های مخصوص نان بخرند که 

اگر این طرح موفق شد در کل کشور پیاده سازی شود، طرح 
دیگر درخصوص سهمیه بندی بنزین در جزیزه کیش بود. اینکه 
بیایند به جای یارانه، پول به افراد بدهند، اشتباه است. هم طرح 
سهمیه بندی نان زنجان و هم سهمیه بندی بنزین کیش هر دو 

طرح های غلطی هستند.
نهادهای  دولتی و غیردولتی از  انسجام، وحدت و 

هماهنگی برخوردار نیستند 
راحتی  به  این که  بیان  با  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
می توان از روی کد ملی افراد برای شان کارت خرید کالا صادر 
کرد تا دولت یارانه را به این کارت واریز کند، عنوان کرد: حتی 
اگر دولت نمی خواهد یارانه واریز کند کارتی که می دهد باید 
قابل خرید از تمام فروشگاه های سطح کشور و برای تمام کالاها 
باشد که مردم نیاز دارند. به طور مثال شخصی شاید مشکل 
دارو داشته باشد می خواهد با آن کارت دارویش را تهیه کند. 

دیگری مشکل پوشاک دارد؛ همه مشکل خوراک ندارند.
وی افزود: امروز دولت از روی ۴ کالا ارز ۴ هزار و 2۰۰ تومانی 
را برداشته است بروید در بازار نگاه کنید مرغ و گوشت چه 
قیمتی پیدا کرده است؟ البته تنها این دو کالا نیست که گران 

شده بلکه تمام کالاها و خدمات گران شده اند.
آیتی خاطرنشان کرد: وضعیتی که امروز در کشور به وجود 
آمده است یک وضعیت غیرکارشناسی و هیجانی است که 
نشان می دهد نهادهای وابسته به دولت و برخی دستگاه های 
غیردولتی از  انسجام، وحدت و هماهنگی برخوردار نیستند. 
در حال حاضر بین دولت و مجلس هماهنگی لازم وجود ندارد 
التهاب،  دچار  ما  است  شده  باعث  هماهنگی  عدم  این  که 
آشفتگی و پریشانی شویم که امکان دارد نارضایتی اجتماعی 
را به دنبال داشته باشد زیرا همه مشکلات ناشی از بحث های 
مدیریتی است. امروز دست اندکاران باید حداقل از گذشته یاد 
بگیرند. ۴۰ سال پیش در زمان جنگ، دولت آقای موسوی 8 
سال کشور را اداره کرد و نگذاشت قحطی شود تازه در آن زمان 
هیچ گاه نان کوپنی نشد حالا مشاهده می کنید بحث می شود 

که این کار صورت گیرد.
به راحتی می شود کارت خرید الکترونیک برای همه 

شهروندان صادر کرد 
اقتصاددانان  و  نشده  دیر  امروز هم  این که  بر  تاکید  با  وی 
گفت:  دهند،  ارائه  راهکار  و  بنشینند  باید  کارشناسان  و 
خوشبختانه سیستم ها الکترونیکی شده  در حال حاضر به 

راحتی می شود کارت خرید الکترونیک برای همه شهروندان 
صادر کرد و اجازه دهیم سهمیه بندی عادلانه شود. 

در حال حاضر وضعیت ما از زمان جنگ ایران و عراق 
بدتر است

به  پاسخ  در  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
می کند  مطرح  عمومی  افکار  امروز  این که  بر  مبنی  سوالی 
اساسی  کالاهای  باید  چرا  نداریم  قرار  جنگی  شرایط  در  ما 
سهمیه بندی و کوپنی شود، عنوان کرد: اتفاقا ما صد در صد در 
وضعیت جنگی قرار داریم. در حال حاضر وضعیت ما از زمان 
جنگ ایران و عراق بدتر است. زیرا  در آن زمان اینگونه نبود که 
نتوانیم نفت بفروشیم و پول مان را مبادلانه نکنیم امروز سیستم 
پولی و بانکی، فروش، صادرات و واردات تا حدی فلج است. 
بسیاری از کشورها به خاطر تحریم های سنگینی که آمریکا و 

اروپا برای ما گذاشته اند، همکاری نمی کنند.
وی تاکید کرد: برای سهمیه بندی دیر هم شده است باید 
هرچه زودتر به طور ضربتی دولت سهمیه بندی تمام کالاها را 

انجام دهد و احتیاجی هم نیست پول در کارت ها تزریق کند.
با 3۰۰ و ۴۰۰ هزار تومان های آقای رئیسی هیچ مشکلی حل 

نمی شود
آقای  تومان های  این 3۰۰ و ۴۰۰ هزار  با  ادامه داد:  آیتی 
رئیسی هیچ مشکلی حل نمی شود و فقط تورم زیاد می شود 
شما هرچه به مردم پول دستی بدهید تورم بیشتر می شود. باید 
کارت خرید به مردم داده شود و بر اساس کد ملی شبکه مصرف 
را درست کنند و توزیع تا مصرفِ عادلانه را به وجود بیاورند آن 

زمان به همه دهک های جامعه همه چیز خواهد رسید.
وی یادآور شد: یکی از کارهای بامزده و خنده داری که دولت 
کرده این است که به 9 دهک می خواهد یارانه دهد و به یک 
دهک ندهد. اولا این که دهک نهم با دهک دهم چقدر فاصله 
به  را  دارد؟ در زمان جنگ، دولت میرحسین موسوی مردم 
شهروندان درجه یک و دو تقسیم نکرد به همه مردم کوپن داد، 
آدم غنی و فقیر فرقی نداشت  نیامدند  تقسیم بندی کنند تا 
اختلافات طبقاتی زیاد شود گفتند شرایط اضطراری است و 
همه مردم به طور یکسان احتیاج به گوشت، نان و لبنیات دارند 
باید کوپن صادر شود. امروز خوشبخانه این کار را بهتر می شود 
انجام داد زیرا آن زمان شبکه مجازی نبود اما امروز به راحتی 
می توانیم توزیع کالا را از کارخانه تا سفره مردم برنامه ریزی کنیم 

تا کالاها عادلانه بین دهک های جامعه توزیع شود.
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دختران، دلسوز، مددکار و بابرکت اند. هر کس یك فرزند 
دختر داشته باشد، خداوند، آن را پوششی از دوزخ قرار 

می دهد و هر کس دو دختر داشته باشد، به خاطر آنان وارد 
بهشت شود و هر کس سه دختر یا مانند آن خواهر داشته 
باشد، جهاد و صدقه ]ی استحبابی [ از او برداشته می شود.

چهار شنبه -11 خرداد ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5511

کنز العمّال : ج 16 ص 454 ح 45399

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 2۴ ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد 
و ۱۷ بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.مهدی مصری در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا 
در استان قم اظهار داشت: در 2۴ ساعت منتهی به دهم خرداد ماه ۱۴۰۱، تعداد ۱۷ بیمار با علائم کرونا مثبت در 
قم پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت تعداد 3 بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری 
شدند، عنوان کرد: در 2۴ ساعت گذشته کسی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت نکرد اما حال ۱ بیمار دیگر 
وخیم است و در مجموع تعداد ۴۰ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم با 
بیان اینکه از تعداد ۴2 تست انجام گرفته که 3 تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و 

8۶8 هزار و ۵8۵ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

کرونا هنوز تمام نشده است 
 دکتر حمیدرضا جماعتی دبیر کمیته علمی کشوری کرونا با بیان اینکه بیماری کرونا هنوز تمام نشده است، 
گفت: در برخی کشورهای آفریقایی و آمریکایی، شاهد افزایش ابتلا به زیرسویه های اُمیکرون مانند BA۴ و 
BA۵ هستیم. بنابراین با توجه به گردش ویروس مخصوصا در کشورهای آفریقایی که درصد واکسیناسیون شان 
بسیار پایین است، احتمال اینکه با سویه های جدید مواجه شویم، بالا می رود.وی ادامه داد: در حال حاضر 
در آسیا و اروپا، موارد ابتلا به کرونا و مرگ و میر ناشی از آن، ثابت و رو به کاهش است و جهش جدیدی در این 
کشورها وجود ندارد. دکتر جماعتی تاکید کرد: توصیه کمیته علمی کشوری کرونا این است که گروه های پرخطر 
مانند سالمندان، بیمارانی که سیستم ایمنی ضعیف دارند و یا داروهای سرکوب کننده سیستم ایمنی مصرف 
می کنند، نوبت چهارم واکسن کرونا را تزریق کنند. کودکان ۵ تا ۱۱ ساله هم حتما واکسیناسیون را انجام دهند 
چراکه کودکان می توانند عامل انتقال بیماری باشند بنابراین تکمیل واکسیناسیون همچنان مورد تاکید کمیته 

علمی کرونا است.

هویت جسد مالک ساختمان متروپل تایید شد
 رئیس بانک اطلاعات هویت ژنتیک ایران گفت: درخصوص حسین عبدالباقی )مالک ساختمان متروپل 
آبادان( هویت وی از طریق روش های بیومتریک )اثر انگشت( به انجام رسیده بود و آزمایش ژنتیک و اقدامات 
لازم در این زمینه صورت گرفت، بنابراین هرگونه شبهه  در مورد صحت این پاسخ و احراز هویت متوفی رد می شود. 
رضا رئوفیان با اشاره به فرایند تشخیص هویت جانباختگان حادثه ریزش ساختمان متروپل آبادان افزود: پیرو 
حادثه تاسف بار ریزش ساختمان متروپل آبادان، اظهارنظرهایی از سوی برخی افراد در فضای مجازی درباره روند 
تشخیص هویت و آزمایشات ژنتیک مطرح شد که با توجه به غیرعلمی و غیر دقیق بودن مطالب مطرح شده که 
می تواند بیانگر بیگانگی و عدم آشنایی گویندگان و منتشر کنندگان مطالب فوق به فرآیند تشخیص هویت و حوزه 

ژنتیک قانونی باشد، ارائه مطالبی جهت تنویر افکار عمومی هموطنان ضروری به نظر می رسد.

قاتل محیط  بانان فارس دستگیر شد
سردار رهام بخش حبیبی فرمانده انتظامی استان فارس با اشاره به جان باختن یک محیط بان و یک همیار 
محیط زیست بوانات در درگیری ششم خردادماه با شکارچیان گفت: قاتل و همدست وی در این پرونده، دستگیر 
شدند. فرمانده انتظامی استان فارس با اشاره به اینکه قاتل 32 ساله و سابقه دار به همراه همدست 3۱ ساله خود 

علت و انگیزه قتل را شکار غیرمجاز اعلام کردند، گفت: متهمان برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شدند.

عدم موافقت دادسرا با آزادی مشروط محمدعلی نجفی
از سوی  آزادی مشروط موکلم  با درخواست  وکیل مدافع محمدعلی نجفی شهردار پیشین تهران گفت: 
دادستانی موافقت نشد.حمیدرضا گودرزی در این باره اظهار کرد: موکلم تاکنون سه بار درخواست آزادی مشروط 
داده است ولی دادستانی با آن موافقت نکرده است. وی افزود: با توجه به اینکه موکلم بیش از نصف مجازات را 

گذرانده باید آزاد شود ولی چنین اتفاقی رخ نداده است.

قائم مقام وزیر کشور در امور مجلس منصوب شد
احمد وحیدی وزیر کشور در حکمی »علیرضا احمدی« را به قائم مقامی خود در امور مجلس شورای اسلامی 
منصوب کرد.علیرضا احمدی دارای دکترای تخصصی در رشته فقه و مبانی حقوق اسلامی است و ریاست شورای 

عالی استان ها را در کارنامه کاری خود دارد.

معاون دانشگاه علوم پزشکی قم:

۷۱ هزار و ۶۸۷ اخطار بهداشتی صادر شده است 
 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی  قم گفت: از مجموع ۴۵2 هزار و 8۶ نظارت، بازرسی و بازدید صورت 

گرفته در قالب طرح شهید سلیمانی این استان ۷۱ هزار و ۶8۷ اخطار بهداشتی صادر شده است. 
سیامک محبی روز سه شنبه در جلسه قرارگاه شهید سلیمانی در تالار امام رضا )ع( فرمانداری قم اظهار 

داشت: ۶ هزار و 3۷2 مورد از این اخطارها منجر به پلمب شد.
وی با بیان اینکه از این تعداد نظارت انجام شده، 2۷3 هزار مورد را حوزه بهداشت انجام داده است گفت: 
93 هزار و ۷۴8 بازدید توسط بسیج و ۵8 هزار و ۴۶2 مورد این بازدیدها هم به وسیله هلال احمر انجام 

پذیرفته است.
وی در ادامه بیان داشت: دفاتر خدمات سلامت، خانه های کارگری و نیروهای مردمی ۱3 هزار و ۵۴9 بازدید 

را انجام دادند.
معاون دانشگاه علوم پزشکی قم با یادآوری اینکه طرح شهید سلیمانی از ابتدای آذرماه 99 با مشارکت 
بسیج، هلال احمر، شهرداری و صدا و سیما آغاز شد گفت: از ابتدای شروع این طرح تا اوایل خردادماه 

جاری،  ۵33 هزار و ۷۶9 مورد آزمایش کرونا انجام، و ۱۰8 هزار و 9۵۷ بیمار نیز شناسایی شد.
 وی با بیان اینکه ۷۵ درصد آزمایش ها از سوی حوزه بهداشت انجام شده اضافه کرد: بیش از 3۵ هزار 
آزمایش در بیمارستان ها و مراکز درمانی و 9۶ هزار آزمایش نیز در آزمایشگاه های خصوصی انجام شده، و تعداد 

آزمایش رپید طرح مذکور هم 2۴۶ هزار و ۴۰۵ مورد می باشد.
محبی با اشاره به انجام 298 هزار و ۵9۴ رهگیری در طرح شهید سلیمانی خاطرنشان کرد: هشت هزار و 

28 تَن به پزشک ارجاع داده شدند.
وی  بیان داشت: هفت هزار و  ۷۰۶ مورد مراقبت در منزل با حضور بیش از سه هزار و ۷۰۰ پزشک انجام، که 

3۶۶ تَن را با توجه به حال نامساعدشان به بیمارستان فرستادیم.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

دستگیری سارق حرفه ای با شگرد بیهوش کردن مالباخته
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری یک سارق حرفه ای در یکی از استان های شمال شرقی خبر داد 
و گفت: متهم از طریق آب میوه آغشته به ماده بیهوشی، اموال و موجودی کارت بانکی ۴ تن از افراد را در 

شهرهای قم و شیراز سرقت کرده بود 
 سرهنگ میکائیل قهرمانپور اظهارداشت: در پی شکایت فردی مبنی بر اینکه در یک اغذیه فروشی با فردی 
که خود را مالک یک مغازه لباس فروشی دانسته و نیازمند فروشنده است آشنا و در ادامه پس از تعارف و خوردن 
آب میوه بیهوش و موجودی کارت بانکی به مبلغ ۱2۰ میلیون ریال از وی سرقت شده است، موضوع در دستور 

کار پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
وی افزود: کارآگاهان در بررسي هاي اولیه طی بازبینی تصاویر دوربین هاي مداربسته در محل سرقت و 

محیط پیراموني تصویر سارق را احصاء و تلاش برای دستگیری نامبرده آغاز شد.
رئیس پلیس آگاهی استان قم گفت: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی سرنخی از حضور متهم در یکی از 
استان شمال شرقی به دست آمده و کارآگاهان پلیس با دریافت نیابت قضائی به استان مذکور اعزام و نامبرده 
را دستگیر کردند. سرهنگ قهرمانپور افزود: متهم اهل یکی از استان های غربی بوده و در تحقیقات پلیس 

مشخص شد تاکنون از ۴ تن از افراد در شهرهای قم و شیراز بدین روش سرقت کرده است.
رئیس پلیس آگاهی استان اضافه کرد: در نهایت نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف۲۱ دستگاه  استخراج ارز دیجیتال غیر مجاز 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف 2۱ دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال غیر مجاز به ارزش بیش 

از ۶ میلیارد ریال خبر داد 
 سردار بهادر اسماعیلی اظهار داشت: در راستاي اجرای طرح جمع آوري دستگاه هاي استخراج رمز 
ارز دیجیتال غیر مجاز، ماموران یگان امداد این فرماندهی فردی را که در منزل خود در این امر فعالیت می 

کرد،شناسایی کردند.
وی افزود: پس از هماهنگی با مقام قضائی از منزل موصوف بازدید و تعداد 2۱ دستگاه ماینر استخراج ارز 

دیجیتال غیرمجاز کشف شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش ریالی دستگاه های غیرمجاز کشف 
شده را بالغ بر ۶ میلیارد ریال برآورد کردند، افزود: در این ارتباط یک نفر متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده 

به مرجع ذیصلاح تحویل شد.
سردار اسماعیلی با بیان اینکه پلیس، دستگیری مجرمان و برخورد با هنجارشکنان را همواره در دستور کار 
خود قرار داده به شهروندان توصیه کرد: برای کمک به اقتصاد، آرامش و خصوصا امنیت جامعه، در صورت 

اطلاع از این گونه موارد بلافاصله مراتب را از طریق تماس با شماره ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

از برپایی کاروان شادی تا فضاسازی های مختلف در شهر ؛

تدارک ویژه شهرداری قم برای دهه کرامت
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم، برنامه ها و اقدامات جشن های 

دهه کرامت مجموعه شهرداری قم را تشریح کرد.
فاطمه  حضرت  اهل بیت)س(  کریمه  میلاد  تبریک  با  کلانترزاده  مهدی 
معصومه)س( و آغاز جشن های دهه کرامت اظهار داشت: مدیریت شهری قم 
خود را مدیون حضرت معصومه)س( می داند و خادمان شهر همچون سنوات 
گذشته برنامه ریزی های مختلفی برای برگزاری باشکوه تر جشن های دهه کرامت 

انجام داده است.
وی یکی از برنامه ها را اجرای کاروان شادی با مشارکت دستگاه ها و گروه های 
جهادی عنوان کرد و افزود: هماهنگی هایی برای تهیه گل های حرم مطهر به 
همت اداره کل ارتباطات و امور بین الملل و سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 

شهرداری صورت گرفته است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم یادآور شد: همزمان با شب 
میلاد حضرت معصومه)س( و آغاز جشن های دهه کرامت آسمان شهر به همت 

شهرداری قم نورافشانی می شود.
وی اهدای پرچم های “یا فاطمه المعصومه” به کسبه و مغازه ها و پخش فایل 
صوتی “سلام به حضرت معصومه علیهاالسلام” به صورت ثابت از برج های اذان 
را از دیگر برنامه ها دانست و گفت: هماهنگی هایی و برنامه هایی نیز با سازمان 

پایانه ها و راه آهن برای استقبال از زائران و مسافران در این ایام اجرا می شود.
تأکید بر فضاسازی ۶۰ سازه محیطی و ۱۰ عرشه پل و سردر  با  کلانترزاده 
عوارضی تصریح کرد: یکی از برنامه های این ایام اهدای گلدان به دختران در 
و  اتوبوس ها  ازجمله  عمومی  ناوگان  فضاسازی  و  شیرینی  با  همراه  دختر  روز 
تاکسی هاست. وی مشارکت در مسابقات مختلف را یکی دیگر از برنامه ها ذکر کرد 
و عنوان کرد: برگزاری تورهای مختلف قم گردی و حرم شناسی نیز در این ایام با 

مشارکت سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری پیش بینی شده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم ادامه داد: مشارکت در همایش 
دختران آفتاب، برنامه رسانه ای همسایه، برنامه شبکه جام جم، برنامه شهربانو و 
… نیز توسط مدیریت شهری قم در ایام جشن های دهه کرامت برنامه ریزی شده 
است. وی همچنین از اهتزاز پرچم های مزین به نام حضرت معصومه)س( در 
سطح شهر خبر داد و گفت: در ایام دهه کرامت نمایشگاه “از بلدیه تا شهرداری” 

با رونمایی از سند ۱۰8 سالگی شهرداری قم در موزه حرم مطهر برگزار می شود.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم مطرح کرد:

بی توجهی متولیان پاساژها
 به هشدارهای ایمنی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه 
پاساژهای شهری باید خود را به صورت کامل به سیستم های اعلام، کپسول های 
اطفا حریق، خروج اضطراری و برخی مباحث ایمنی دیگر مجهز کنند؛ گفت: 
سازمان آتش نشانی فقط در منظر ایمنی حریق مجوز ورود دارد و در خصوص 
باید  و  نیست  سازمان  این  عهده  بر  غیره  و  مقاومت  استاندارد،  سازه،  ایمنی 

دستگاه های متولی ورود همزمانی به این معضلات داشته باشند.
عباس جعفری با اشاره به اهمیت توجه به ایمن سازی ساختمان ها به ویژه در 
هسته مرکزی اظهار داشت: از طریق مکاتبات کتبی، طی سال های گذشته 
تذکرات و هشدارهای ایمنی به هیات مدیره و مالکان پاساژهای تجاری شهر 

داده شده است.
وی با تأکید بر وجود خلأهای ایمنی خطرآفرین در مجتمع های تجاری و مراکز 
عمده خرید، یادآور شد: سازمان آتش نشانی قم برای رسیدن به یک نقطه مطلوب 
در زمینه ارتقا و تأمین ایمنی پاساژها پای کار بوده و دغدغه جان و مال شهروندان را 
دارد، اما این مساله مشروط به همکاری و همراهی اعضای هیات مدیره، مالکین، 
سازمان صمت و اتاق اصناف و همچنین در صورت نیاز دستگاه های قضایی است.

سال هاست تذکرات ایمنی به پاساژهای هسته مرکزی داده می شود 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با درخواست از 
اعضای هیات امنا و مالکان پاساژهای شهری، تصریح کرد: تأمین استاندارد و 
مجوزهای ایمنی این مراکز در ظاهر هزینه هایی ممکن است برای آن ها داشته 
باشد، اما ازآنجایی که این هزینه ها رابط مستقیمی با حفظ جان و مال شهروندان و 

همچنین خود آن ها را داشته ضرورت دارد.
وی با بیان اینکه پاساژهای شهری باید خود را به صورت کامل به سیستم های 
اعلام، کپسول های اطفا حریق، خروج اضطراری و برخی مباحث ایمنی دیگر 
مجهز کنند، گفت: سازمان آتش نشانی فقط در منظر ایمنی حریق مجوز ورود دارد 
و در خصوص ایمنی سازه، استاندارد، مقاومت و غیره بر عهده این سازمان نیست 
و باید دستگاه های متولی ورود همزمانی به این معضلات داشته باشند تا مشکلات 

شهر به صورت یکپارچه برطرف شود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

تشکیل تیم های نظارتی مدیریت 
آبیاری فضای سبز شهر قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تشکیل تیم های کنترل 
و نظارت آبیاری و مصرف بهینه آب در سبز شهر قم خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به تشکیل تیم های نظارتی جلوگیری و رسیدگی به هدر 
رفت آب در عرصه های فضای سبز شهر قم اظهار کرد: بحث حفظ و جلوگیری از 
هدر رفت منابع آبی یکی از اولویت های سازمان پارک ها بوده است و اتفاقات خوبی 

هم در مدیریت منابع آب عرصه های فضای سبز رخ داده است.
وی به اهمیت بالای مدیریت بهینه منابع آبی در فضای سبز شهر تصریح کرد: 
تدوین طرح جامع آب فضای سبز، تدوین طرح جامع استفاده از پساب در فضای 
سبز جنگلی، تأسیس تصفیه خانه ثانویه پساب، استفاده از گونه های کم آب بر و 
مناسب اقلیم شهر، کاهش لکه های چمن کاری شده، کاهش چشم گیر استفاده 
از آب شرب در آبیاری فضای سبز، تجهیز بیش از 9۰ درصد فضای سبز شهر به 

سیستم آبیاری قطره ای و… ازجمله اقدامات انجام شده در این زمینه بوده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به برخی مسائل 
و مشکلات موجود در سطح شهر که موجب هدر رفت منابع آبی می شود گفت: 
یکی از کارهایی که در این زمینه انجام شده آموزش باغبانان جهت مدیریت بهینه 
منابع آبی بوده است. وی اضافه کرد: بااین وجود تیم های نظارتی تشکیل شده 
و از شهروندان درخواست داریم که بلافاصله با مشاهده هدر رفت آب در فضای 
سبز شهر با سامانه ۱3۷ تماس گرفته و موضوع را اطلاع دهند که پس ازاین اقدام 
بلافاصله نیروهای نظارتی سازمان به محل مراجعه کرده و دلایل موضوع را بررسی 

و اقدامات بعدی به عمل می آید.
 

مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم خبرداد:

تدوین الگوی شایستگی برای 
ارزشیابی کارکنان شهرداری قم

الگوی  بحث   ۱۴۰۰ درسال  گفت:  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  مدیرکل 
شایستگی عمومی را برای کارکنان و مدیران شهرداری قم تدوین شد که پس از 

تأیید مراجع ذیصلاح اجرایی می شود.
از  یکی  اظهار داشت:  کارکنان  ارزشیابی  اهمیت  به  اشاره  با  مبینی  مهدی 
مأموریت های اداره کل سرمایه انسانی شهرداری، ارزشیابی کارکنان در بخش های 

مختلف است.
وی با بیان اینکه در سال های گذشته ارزشیابی کارکنان به صورت الکترونیکی 
صورت گرفته است، ابراز کرد: یکی از برنامه ها در این زمینه در سال گذشته 
بازنگری شاخص بود که در این راستا سیستم ارزیابی عملکرد از سالانه به مداوم 
تغییر شکل می دهد. مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم با تأکید بر اینکه 
در دنیای امروز مدیریت منابع انسانی مبتنی بر شایستگی موردتوجه قرار دارد، 
تصریح کرد: در سال ۱۴۰۰ بحث الگوی شایستگی عمومی را برای کارکنان و 

مدیران شهرداری قم تدوین کردیم.

 روز گذشته در مراسمی با حضور استاندار قم و جمعی از مسئولان استان، عملیات 
 ـوِرجان آغاز شد. اجرایی طرح تعریض و چهار خطه کردن محور پردیسان 

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم دراین  در مراسم با اشاره به حجم بالای تردد 
در این محور گفت: تعریض این جاده از مطالبات ۱2 ساله مردم بوده است که 
خوشبختانه در سفر اخیر رئیس جمهور به قم، طرح چهاربانده کردن جاده پردیسان 

– ورجان به تصویب رسید.
محمد صادقی با بیان اینکه فاز اول چهار خطه شدن این مسیر به طول ۱3 کیلومتر 
از بیمارستان خاتم تا میدان روستای ورجان است افزود: این محور با اعتباری بالغ بر 
۱۷2 میلیارد تومان با پیمانکاری قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا سپاه پاسداران انقلاب 

چهارخطه می شود و امیدواریم تا پایان سال این طرح به بهره برداری برسد.
وی ابراز داشت: با توجه به تردد و شلوغی محور پردیسان- ورجان و تحمیل خسارت 
جانی و مالی به مردم، چهار خطه کردن این بخش از محور جدید، از اولویت اساسی 

برخوردار است. 
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم با تبریک دهه کرامت 
اظهار داشت: این طرح، از طرح های خیلی مهم استان قم بوده است و ما نمایندگان 

قم در چند سال اخیر تلاش زیادی کردیم، این اتفاق بیفتد.  

احمد امیرآبادی فراهانی افزود: سه سال است که برای آن ردیف بودجه گرفتیم و 
مجوزات لازم از سازمان برنامه و بودجه گرفته شد؛ متاسفانه دولت قبل، اراده ای برای 
شروع این طرح نداشت؛ اما در مراسم امروز، با حضور مدیران انقلابی و با اراده؛ نشان 

می دهد که تغییر مدیران در جاهایی خیلی مثبت است.
وی با تقدیر از مدیران استانی که در شروع این طرح تلاش کردند، ادامه داد: در 
دولت مردمی آیت الله رییسی بناست که کلنگ جدیدی به زمین زده نشود، بیشتر 
سیاست دولت بر این است که طرح های نیمه کاره تمام شود، ولی به دلیل اهمیت این 

طرح، این مجوز در سفر استانی رییس جمهوری به قم، تاکید شد.
وی با بیان اینکه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در سازندگی استان قم نقش 
بی بدیلی داشته است، اظهار داشت: امیدواریم با حضور سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی در این طرح، یک شیرینی دیگری برای مردم قم اتفاق بیفتد.  
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به دشمنان سپاه در سراسر 
جهان به ویژه مستکبران خاطرنشان کرد: البته سپاه همیشه با خدمات و کارهای 

بزرگی که انجام داده است، در دل مردم جای دارد.    
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری  دیگر نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
نیز دراین مراسم، با بیان اینکه یکی از مهم ترین زیرساخت های توسعه، شبکه جاده ای 
این زمینه  ما در  لذا هر چه  اتفاق نمی افتد،  راه  راه است؛ گفت: توسعه بدون  و 

سرمایه گذاری کنیم، به توسعه و رشد اقتصادی کمک کرده ایم. 
 ـورجان مسیر پرحادثه ای است، افزود: به ویژه  ذوالنوری با بیان اینکه محور پردیسان 
با گسترش شهر قم به سمت جنوب غربی و وجود منطقه پردیسان با جمعیت بسیار 
بالا و وجود منطقه گردشگری در کهک قم ، باعث پر تردد شدن این مسیر شده است.
استاندارقم نیز دراین مراسم  با اشاره به وقوع حوادث تلخ رانندگی در این محور ابراز 
امیدواری کرد که این طرح با تلاش قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه پاسداران، با سرعت به 
بهره برداری برسد. سید محمدتقی با تبریک دهه کرامت اظهار داشت: در استان قم 
به برکت حضور در کنار حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، یک همدلی خوبی 

بین مسئولان استان وجود دارد. 
استاندار قم افزود: عزم خود را جزم کرده ایم، هر آنچه را که بتوانیم و هر کاری که لازم 

باشد، انجام و به بهترین نحو، خدمات شایسته برای مردم انجام دهیم. 
وی با اشاره به سفر رییس جمهوری به استان قم در سال گذشته و نقش نمایندگان 
در  تصویب طرح های این سفر گفت: حدود 2 هزار میلیارد تومان، توافق اعتباری با 
دولت کردیم که از این میزان حدود ۷۰۰ میلیارد تومان آن را جذب کرده ایم. در ادامه 
رحمانی قائم مقام هولدینگ تخصصی راه و شهرسازی قرارگاه خاتم الانبیاء سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، خدمت به مردم قم را افتخار این قرارگاه دانست و افزود: 
امیدواریم این طرح با پشتیبانی تمام دستگاه های مرتبط استانی با اعتباری که در نظر 

گرفته شده در کمترین زمان ممکن به بهره برداری برسد.

با حضور مسئولان استانی صورت گرفت ؛

آغاز عملیات اجرایی چهار خطه کردن محور پردیسان - ورجان

 قهرمان سالمندی!

طرح:محمدعلی رجبی

محیط زیست  و  شهری  خدمات  معاون 
شهرداری قم، اقدامات و فعالیت های شهرداری 
برای دهه کرامت و ایام نیمه خرداد را تشریح کرد.
آمادگی  به  اشاره  با  مقدم  اصفهانیان  مهدی 
دهه  جشن های  برپایی  برای  قم  شهرداری 
کرامت و ایام نیمه خرداد اظهار داشت: با توجه به 
فرارسیدن آغاز ایام دهه کرامت و مصادف شدن 
با ولادت کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه 
)س( و ولادت ثامن الائمه حضرت امام رضا )ع(، 
شهر به صورت یکپارچه آذین بندی و نورپردازی 

می شود.
به گفته معاون خدمات شهری و محیط زیست 
شهرداری قم، در سالروز رحلت رهبر کبیر انقلاب 
حضرت  ایران  اسلامی  جمهوری  بنیان گذار  و 
امام خمینی )ره( نیز شهرداری قم با بسیج همه 
متنوع  برنامه های  اجرای  با  امکانات  و  نیروها 
خدماتی، رفاهی، حمل ونقل و ترافیک و فرهنگی 
مرقد  زائرین  به  مطلوب  خدمات رسانی  آماده 
مطهر حضرت امام خمینی)ره( و شهر مقدس 

قم است.
وی با بیان اینکه ستادهای هشت گانه خدماتی 
خدمات  معاونت  محوریت  با  اطلاع رسانی  و 
شهری تشکیل و در حال فعالیت است، افزود: 

فعالیت گسترده کمیته های مربوطه در زمینه 
سیاه پوش  طریق  از  محیطی  مناسب سازی 
نصب  مناسبتی،  المان  نصب  معابر،  کردن 
بنر با محتوای ارتحال حضرت امام)ره( و قیام 
پارک سوارها  آماده سازی  و  تجهیز  ۱۵خرداد، 
به ویژه پارکسوار شمالی و امیرکبیر به تسهیلات 
سرویس های  قبیل  از  زائرین  موردنیاز  رفاهی 
ایستگاه  نمازخانه،  روشنایی،  بهداشتی، 
ستادهای  استقرار  خط کشی،  موبایل،  شارژ 
خدمات رسانی و اطلاع رسانی در پارک سوارها و 
مسیر تردد زائرین، نظافت و پاک سازی معابر و 
شوارع با به کارگیری بیش از ۱۵۰۰ نفر از پرسنل 
خدماتی و فضای سبز، تخلفات، آتش نشانی و 
ماشین آلات مکانیزه خدمات شهری در سطح 
مناطق هشتگانه خصوصاً مناطق در مسیر عبور 
کریمه  حرم  پیرامون  و  مرکزی  هسته  و  زائرین 
اهل بیت)س( و مسجد مقدس جمکران در ایام 

تعطیلات پیش رو صورت خواهد گرفت.
اصفهانیان مقدم ادامه داد: برنامه ریزی به منظور 
سرویس دهی ناوگان اتوبوس رانی و تاکسیرانی، 
پیش بینی  تمهیدات لازم برای جابجایی زائرین 
پارکسوار  اتوبوس حدفاصل  تأمین  و همچنین 
شمالی تا حرم مطهر به طور مستمر و در تمامی 

ساعات شبانه روز صورت گرفته است.
راهپیمایی  مراسم  برگزاری  به  اشاره  با  وی 
یوم الله ۱۵ خرداد در روز یکشنبه ۱۵ خردادماه 
شریف  بیت  مجاور  الله  روح  میدان  در  به ویژه 
حضرت امام خمینی )ره( به طرف حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه )س( گفت: آماده سازی 
و فضاسازی مسیر خیابان معلم، چهارراه شهدا 
ویژه  به صورت  نظافت  و  ارم شستشو  و خیابان 
برنامه ریزی شده است. معاون خدمات شهری و 
محیط زیست شهرداری قم یادآور شد: در راستای 
پارک سوارهای  ایمنی  ضریب  افزایش  و  تأمین 
ویژه تردد زائرین، استقرار کلیه پرسنل عملیات و 
خودروهای سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری در پارکسوارها و عوارضی اتوبان قم- 
تهران صورت گرفته و همه عوامل در آماده باش 

خواهند بود.
وی اضافه کرد: برنامه ریزی در راستای کنترل 
نیروی  همکاری  با  اجتماعی  ناهنجاری های 
انتظامی، بهزیستی با محوریت ستاد پیشگیری 
تخلفات شهری شهرداری و جمع آوری متکدیان 
و دست فروشان از محوطه پیرامون هسته مرکزی، 
مسجد مقدس جمکران و پارک سوارها صورت 

خواهد گرفت.

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم خبرداد:

آمادگی کامل شهرداری قم برای دهه کرامت و ایام نیمه خرداد

 تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با بیان اینکه امور اقتصادی 
کشور جز باساماندهی بانک ها سامان نمی گیرد گفت: ریل گذاری بانکداری ما 
مربوط به قبل از انقلاب است و به همین خاطر در بسیاری موارد برای اجرای 

طرح ها به مشکل بر می خورد. 
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار محمد رضا فرزین مدیرعامل بانک ملی 
همچنین یادآور شد: سامان دادن بانک ها یک جنبه بین المللی و همچنین 
یک اقتضای زمان و مکان انقلاب ما را دارد، امکان خروج از ریل گذاری قبل از 

انقلاب امکان پذیر نیست.
وی با بیان اینکه دشمن برای اهداف خود ریل گذاری کرده و دیگران را به 
همین سمت دعوت می کند، گفت: امام )ره( فرمودند که ما برای انقلاب و 
مدیریت جامعه خود طرح داریم بنابراین باید همان طرح اسلام برای مدیریت 
جامعه را در همه عرصه های جامعه از جمله بانکداری طراحی و ریل گذاری 

کنیم تا آیندگان هم نتوانند این ریل گذرای را تغییر دهند.

امام جمعه قم تصریح کرد: ریل گذاری بانکداری ما ریل گذاری قبل از انقلاب 
است و به همین خاطر در بسیاری موارد برای اجرای طرح ها به مشکل بر 
می خورد و نمی تواند همراهی کند، باید روی بانکداری اسلامی فکر، و راه های 

برون رفت از مشکل ها و معضل ها نیز پیدا و ریل گذاری شود.
 مدیرعامل بانک ملی نیز با بیان اینکه بانک ملی بزرگترین بانک کشور است 
و در حوزه قرض الحسنه و تسهیلات خرد سهم بالایی دارد گفت: عموم مردم 
بانک ملی را می شناسند و نقش مهمی در نظام بانکداری کشور دارد و از قدیم 

علاوه بر شرکت ها بخش عمده کارش با عامه مردم بوده است.
محمدرضا فرزین با اشاره به نقش و اهمیت بانک ملی در نظام تامین مالی 
کشور گفت: این بانک علاوه بر داخل کشور بزرگترین شعبه خارج از کشور 
را دارد و بخش عمده کارهای ارزی کشور توسط بانک ملی انجام می گیرد و 
همچنین بانک ملی مسئولیت شورای هماهنگی تمام بانک ها دولتی را نیز بر 

عهده دارد که نشان دهنده اهمیت این بانک در نظام بانکداری کشور است.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(:

امور اقتصادی کشور با ساماندهی بانک ها سامان می یابد


